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IZZIV MANJŠIN PO  P R E D S E D N I Š K I H  V O L I T V A H

•  Problem narodnih skupnosti oz. manj
šin je vedno aktualen. Vprašanja manjšinske zaščite se vrstijo 
kar naprej. Evropa sama se danes vedno bolj sooča s temi 
vprašanji in postavlja svoje smernice. Evropski svet in evrop
ski parlament pa sta še pred časom z raznimi dokumenti 
začrtala določena pravila v tem smislu.

Tako bi se danes zaustavili ob nekaterih primerih oz. do
godkih v zvezi z manjšinsko stvarnostjo v Evropi. Tudi tu se 
marsikdaj dogajajo stvari, ki so med seboj precej različne. Če 
malo pogledamo znotraj Evropske unije, lahko beležimo nekaj 
novosti zlasti v primeru Francije. Tu je še posebno živ pro
blem Korzike, o katerem je pred časom tehtno razpravljala 
pariška vlada. Ta je  sprejela zanimiv dokument o avtonomiji 
Korzike oz. manjšinskih pravicah iste, kar je izzvalo celo od
stop francoskega notranjega ministra Chvenementa, ki se ni 
strinjal z "odprtostjo" Jospinove vlade.

Poglejmo sedaj, kaj pravi v bistvu dokument francoske vla
de. Ta zelo razčlenjeno obravnava vso glavno problematiko 
Korzike, zlasti na političnem, gospodarskem in kulturnem  
področju. Dokument je vlada sprejela v poletnih mesecih ter 
ga nato predala korziški skupščini v glavnem mestu Ajaccio, 
kjer je bil odobren 28. julija letos. Zanj je glasovalo 44 po
slancev, dva glasova sta bila nasprotna, pet pa se jih je vzdržalo. 
Nas tu zanima z manjšinskega vidika prav zadeva korziškega 
jezika in njegove zaščite skupaj s korziško kulturo. Naj pri
pomnimo, da je  "korziški” jezik pravzapav posebno italijan
sko Hgursko-toskansko narečje. Kar zadeva načrt za promo
cijo korziškega jezika, namerava sedaj francoska vlada dovo
liti pouk le-tega v otroških vrtcih in osnovnih šolah z name
nom, da se ohrani njegova življenjskost. Korziški jezik se bo 
poučeval v rednem šolskem umiku in bo veljal za vse učence, 
razen izrecne negativne odločitve staršev. V ta namen bo 
poskrbljeno za začetno in nato stalno izobraževanje učiteljev 
tega jezika, ki bo nato predvideval tudi posebne natečaje. Iz 
vsega pa je razvidno, da se korziški jezik ne bo še poučeval na 
srednjih šolah. Sicer pa je za Francijo ta korak velik, saj druge 
manjšine tu še nimajo državno urejenega pouka v svojem je
ziku... Korzika je torej le eden od zadnjih primerov kake večje 
države v EU s pobudami v manjšinski politiki.

Pred kratkim sta bila še dva simpozija z manjšinskega pod
ročja, oba nekje sredi slovenskega manjšinskega ozemlja. Na 
Koroškem se je tako zborovanje odvijalo v Osojah ob istoi
menskem jezeru, ki ga je zlasti proslavil naš pesnik Anton Aš
kerc z lepo balado Mutec osojski. Danes je sicer to ozemlje 
že nekje izven uradnega koroškega dvojezičnega področja. 
Tu je b il vsakoletni seminar o manjšinah, ki ga prireja koroška 
deželna vlada. Jasno je, da na njem posebno izzvenijo težnje 
koroških Slovencev v zvezi z njih zaščito. Podoben simpozij 
je skoraj iste dni potekal na Padričah pri Trstu, kjer so sodelo
vali zlasti predstavniki švedske manjšine na Finskem, nemške 
na Danskem, Lužiških Srbov iz nekdanje Vzhodne Nemčije 
in Walesa v Veliki Britaniji. s tra n  2

ANDREJ BRATUŽ

lilBRBEIBSiBE
Zem lja  domača n i prazna beseda. Da je 
to  res, dnevno doživ lja jo  naši izseljenci 
v obeh Amerikah in v A vs tra liji, pa tu d i 
zdomci, raztreseni po Evropi. Pretrd in 
preskop je b il kos kruha, k i so jim  ga 
rezali doma, zato so odšli. Tu jina  jim  
je dala kruha, n i j im  pa dala ljubezni, 
ostala je mrzla do n jih . Naša stranka 

(SLS+SKD) poudarja, da bo tu d i v novem  
mandatu državnega zbora skrb za 

Slovence v zamejstvu in po svetu naša 
velika naloga in obveznost. Za Slovence 

bo skušala skrbeti sistematsko.
M A R IJ A N  SCHIFFRER, PRED SEDNIK  K O M IS I IE  

D R Ž A V N E G A  Z BOR A REPUBLIKE SLOVENIJE  
ZA SLOVENCE V ZAMEJSTVU IN  PO SVETU

STANJE V ZRJ SE ZD I SE V E D N O
B R E Z IZ H O D N O

Kljub civilni nepokorščini, 
splošni stavki in množičnim 
protestnim demonstracijam 
se Slobodan Miloševič trdno 
drži svojega predsedniškega 
stolčka in nikakor noče priz
nati, da je bil na predsedni
ških volitvah poražen. Po dol
gih mesecih se je v ponede
ljek, 2. t.m., pojavil na televi
zijskih zaslonih in jasno pou
daril, da bo v nedeljo, 8. t.m., 
drugi krog volitev, ker da nje
gov tekmec Vojislav Koštuni- 
ca v prvem krogu volitev ni 
prejel večine, ki jo  določa za
kon. Hudo je tudi ozmerjal 
celotno opozicijo in ji očital, 
da je iz tujine prejela ogrom
nega denarja. Ponovil je se
veda svoje znane očitke pred
vsem na račun Združenih 
držav Amerike, češ da hočejo 
kolonizirati Zvezno republi
ko Jugoslavijo. Vojislav Ko- 
štunica pa ni zadovoljen s po
tezo ruskega predsednika 
Putina, ki je bil povabil tako 
Miloševiča kot njegovega 
tekmeca v Moskvo, kjer naj 
bi skušali najti kompromisno

Cxyniut„„
<****■ jo.

rešitev za izhod iz hude kri
ze na Balkanu. Koštunica v 
bistvu očita Rusiji, da nima 
jasnega stališča, kar zadeva 
izid prvega kroga volitev, saj 
doslej še ni priznala zmage 
demokratične opozicije. Ko
štunica je tudi kritičen do 
Združenih držav Amerike, 
ker meni da njihova grožnja 
s haaškim sodiščem otežko- 
ča izhod iz hude krize. Med
tem se je v Parizu mudila a-

meriška zunanja ministrica 
Madeleine Albright in v po
govoru s francoskim predsed
nikom Chiracom naglasila, 
da je Miloševič vojni zločinec 
in da je za njegov primer pri
stojno mednarodno sodišče 
v Haagu. Francoski predsed
nik Chirac, ki je tudi začasni 
predsednik Evropske zveze, 
pa je dejal, kako Miloševič že 
deset let povzroča nesreče 
na Balkanu. Kakor hitro bo

zapustil oblast, je nadaljeval 
Chirac, bomo odpravili sank
cije zoper Srbijo. Naglasil je, 
da je na predsedniških voli
tvah neovržno zmagal Voji
slav Koštunica in da zato ni
kakor ni potreben drugi krog 
volitev, kot zahteva Miloše
vič. V zvezi s ponujenim po
sredovanjem Moskve pa je 
francoski zunanji m inister 
Verdin dejal, da je Putinova 
pobuda vredna upoštevanja, 
če bo Miloševič pri tem spoz
nal, da se mora umakniti.

Medtem ko pišemo, je po
ložaj zelo nejasen in verjet
no nihče ne more natančno 
predvidevati razvoja dogod
kov. Zanimivo je, kako je Zo
ran Dindič, ki je eden vodi
teljev demokratične opozici
je, označil Miloševičev na
stop na televiziji. "Izkazal se 
je kot diktator, ki je skoraj po
nižno prosil za pomoč ljud
stvo, potem ko ga je deset let 
teroriziral. Bil je zelo živčen 
in njegova izvajanja so bila 
zelo neuravnovešena."
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IZ  I T A L I J A N S K E  N O T R A N J E  P O L I T I K E

N O V O S T I  V LEVI SREDINI
"Nadaljevati moramo z gradnjo Doma prenoviteljev, v 

katerem naj se priznava enako dostojanstvo vsem katoli
škim, laično-demokratičnim in socialističnim tradicijam. 
Pot bo lahko še dolga, morda celo daljša od naših upov, 
vendar moramo že zdaj povedati, kateri je naš končni cilj."

DRAGO LEGISA

"Lahko se sicer odločimo 
za politiko majhnih korakov, 
gotovo pa moramo prekiniti 
anahronistično nekomunici- 
ranje med laiki in prenovitelj
skimi katoličani, slednji pa se 
morajo iznebiti svoje osam
ljenosti, ker ideoloških pre
grad ni več in je ostalo le ne
kaj preračunane nezaupljivo
sti, ki onemogoča sožitje."

Tako je govoril predsednik 
evropske komisije (vlade EZ) 
Romano Prodi na zborovanju 
oziroma konvenciji Oljke v 
mestu Formia v Južni Italiji, 
kjer so se konec prejšnjega 
tedna zbrali veljaki sedanjega 
vladnega zavezništva. Prof. 
Prodi je prvič javno nastopil 
na političnem zborovanju v 
Italiji, potem ko je pred dve-

Alojz Tul
AVNOJSKI SKtFPI IN AVSTRIJSKO IZSILJEVANJE VRNIL SE JE PRIJATELJ PASTIRČEK

Breda Susič
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ma letoma odstopil z mesta 
predsednika osrednje itali
janske vlade, ki ni več imela 
večine v parlamentu. Podpo
ro so ji odpovedali Bertinot- 
tijevi komunisti. Slučaj je ho
tel, daje evropska komisija te
daj zašla v krizo, ki seje rešila 
z imenovanjem nove, kateri 
predseduje Romano Prodi.

Prireditelji so sicer hiteli 
dopovedovati, daje bila glav
na tema zborovanja v Formi i 
Evropa in italijanska sredina, 
a je že sama Prodijeva prisot
nost naravnost s prstom ka
zala, da je šlo za pomembno 
manifestacijo, ki bo morda 
odločilna za skupni nastop 
vseh levosredinskih strank in 
strančic na bližnjih državno
zborskih volitvah.
— —  STRAN 3
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A V N O J S K I  SKLEPI  I N A V S T R I J S KO I Z S I L J E V A N J E

PLODNE IN NEPLODNE 
POLEMIKE

ALOJZ TUL

O vprašanju tako imeno
vanih avnojskih sklepih smo 
že pisali, toda vroče polemi
ke, ki so se vnele v Sloveniji 
v zvezi z njihovo pravno in 
politično veljavnostjo v da
našnji stvarnosti, nas silijo, 
da se vrnemo k njemu zlasti 
v luči odnosov med Slove
nijo in Avstrijo, kajti problem 
je ponovno pogrela prav av
strijska vlada. Gre namreč za 
sklepe, ki sojih sprejeli pred
stavniki osvobodilnih gibanj 
Jugoslavije novembra 1942 
in 1943 na zasedanjih v Jaj
cu, ki so nastopili kot Antifa
šistični svet narodne osvo- 
boditvejugoslavije (Antifašis- 
tičko vjece narodnog oslobo- 
djenja Jugoslavije oziroma 
AVNOJ).

Sklepi avnojskih zasedanj 
zadevajo tudi odločitev o pri
ključitvi Slovenskega Primor
ja in Istre k bodoči zvezni Ju
goslaviji. O njihovem pome
nu za osamosvajanje Slove
nije do končne neodvisnosti 
na temelju plebiscita, progla
šene junija 1991, je bilo v zad
njem času dosti povedanega 
in napisanega, (tudi polemi
čnega) v medijih v Sloveniji. 
Naš namen ni obnavljanje 
znanih zgodovinskih dogod-

S 1. STRANI

IZZIV
MANJŠIN
Kje pa je b il govor o naši 

manjšini?! Seminar je prire
d il SLORI, zato b i še bolj p ri
čakovali večjo zavzetost v 
tem smislu.

Vsekakor pa je hvalevred
no prirejanje podobnih sre
čanj, kjer se lahko soočajo ra
zne manjšine in s tem tudi iz
zovejo določene reakcije v dr
žavah, kjer žive, pa tudi v šir
šem smislu v EU, ki danes po
staja zanimiv forum za sooča
nje na tem področju.

kov, temveč prikazati bral
cem, v čem je bistvo avstrij
ske zahteve po "odpravi av
nojskih sklepov" ter zadevne 
polemike, ki se je vnela med 
političnimi strankami na Slo
venskem.

Le redki slovenski komen
tatorji so pravilno ugotovili, da 
avstrijska diplomacija sploh 
ne pozna celovite vsebine av
nojskih sklepov, temveč eno
stavno postavlja Sloveniji za
htevo, da omenjene sklepe 
prekliče, pri čemer ima v mi
slih izključno sankcije, ki so 
zadele avstrijske državljane 
v nekdanji Jugoslaviji oz. Slo
veniji, ki so sodelovali z na
cističnim okupatorjem med 
zadnjo vojno. Povojne jugo
slovanske oblasti so namreč 
omenjenim avstrijskim dr
žavljanom zaplenile oziro
ma podržavile njihova pre
moženja.

V okviru pogajanj za skle
nitev mirovne pogodbe leta 
1955 med štirim i velikim i 
(ZDA, Velika Britanija, Fran
cija in Sovjetska zveza) in Av
strijo, h katerim so povabili 
tudi Titovo Jugoslavijo, je bilo 
domenjeno, da se zaplenje
no premoženje avstrijskih dr
žavljanov šteje kot povračilo 
za vojno škodo, prizadejano 
Jugoslaviji. Avstrija pa se je 
istočasno obvezala, da bo 
omenjenim svojim državlja
nom sama povrnila vrednost 
za izgubljeno premoženje.

Jugoslavija, zavezniki in 
sami Avstrijci so na temelju 
15. maja 1955 slovesno pod
pisane Državne pogodbe 
smatrali za rešena vsa med
sebojna vprašanja. Zato jih 
tudi nihče ni več omenjal, kaj 
šele zahteval spremembo 
njihovih določil. Tudi po raz
padu Titove Jugoslavije pred 
desetimi leti se nihče ni spo
mnil na "avnojske sklepe". Av
strijski politiki so vprašanje 
začeli odpirati šele v zadnjem 
času, zlasti po nedavnem vs
topu v novo avstrijsko vlado 
Haiderjevih svobodnjakov, 
kar je povzročilo tudi znani 
spor z Evropsko unijo. Izra

bili so priložnost, ko si Slo
venija prizadeva za vključitev 
v evropske integracije, da so 
dovolj jasno postavili zahte
vo, naj sedanja Slovenija o- 
mogoči vrnitev podržavljene
ga premoženja vsem avstrij
skim državljanom, ne glede 
na tako imenovane avnojske 
sklepe, tudi tistim, ki so od
krito sodelovali z nemškim o- 
kupatorjem na področju Slo
venije oziroma ne morejo 
dokazati, da niso sodelovali. 
V nasprotnem primeru bo 
ovirala njeno pridružitev Ev
ropski uniji. V tem smislu je 
razumeti zahtevo po "odpra
vi" avnojskih sklepov.

REAKCIJE V SLOVENIJI
Razumljivo je, daje avstrij

ska poteza slovenske politič
ne kroge nemalo presenetila. 
Takoj seje razplamtelo med
sebojno polemiziranje, kdo 
je za avnojske sklepe in kdo 
zanje ni. K takšni zgolj poli
tični ravni polemike je razu
mljivo pripomoglo predvolil
no obdobje, kar je po svoje 
tudi naravno. Vendar se nam 
kljub temu zdi, da bi morali 
v Sloveniji odgovoriti Avstriji 
samo na to, kar jo pravzaprav 
zanima, namreč zakaj niso vsi 
njeni državljani upravičeni za
htevati vrnitev po vojni zase
ženega premoženja na osno
vi slovenskega zakona o de
nacionalizaciji in določb us
tavnega sodišča. Namesto da 
bi domači in mednarodni jav
nosti osvetlili to plat vpraša
nja, pa jih je avstrijski izziv 
zmedel do takšne mere, da so 
vsak po svoje ocenjevali na
mene avstrijske diplomacije. 
Tako npr. piše med drugim 
ljubljansko Delo (26.9.): "Na 
tej točki bo morala Slovenija 
dokazati bodisi Avstriji ali pa 
pred evropskimi forumi, dav 
teh postopkih ne gre za dis
kriminacijo Avstrijcev, ki naj 
bi po avstrijskih trditvah te
meljila na slovenskem zako
nu o denacionalizaciji iz leta 
1 9 9 1 Sicer pa danes ureja 
vso zadevo ustavno sodišče 
Slovenije.
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J E R U Z A L E M S K O  V PRAŠANJ  E O S T A J A  O D P R T O

NASILJE V SVETEM MESTU
BREDA SUSIC

Kadar se Bližnji vzhod zo
pet pojavi na prvih straneh 
dnevnikov, običajno to ni do
ber znak. Tudi tokrat je bilo 
tako. Potem ko je več mese
cev iskra nasilja tlela, seje po
žar razvnel z vso svojo silo
vitostjo prav takrat, ko je 
marsikdo mislil, da bi mora
la napetost med sprtima stra
nema popustiti. Palestinci so 
pristali na odložitev eno
stranske proglasitve samo
stojnosti palestinske države 
in pogovori med Barakom in 
Arafatom so se premaknili z 
mrtve točke. Napredovali so 
celo do take mere, da je izra
elski premier v intervjuju za 
Jerusalem Post izjavil, da je 
rešitev jeruzalemskega vpra
šanja zelo blizu: "Jeruzalem 
in al-Quds (arabsko ime sve
tega mesta) bi lahko obstaja
la kot dve prestolnici - ena 
ob drugi". Barak je bil men
da pripravljen priznati pale
stinsko suverenost nad vzho
dnim delom mesta in celo 
nad nekaterimi predeli stare
ga mesta.

Prav glasovi o morebit
nem dogovoru pa so razdra
žili voditelja konservativne 
stranke Likud, bivšega gene
rala Ariela Sharona, ki je v pe
tek, 29. septembra, postal 
protagonist provokacije, ki je 
sprožila nezadržen val nasi
lja. Demonstrativno je prišel 
na Tempeljski grič, ki je tretji 
najsvetejši kraj za ves Islam. 
To dejanje je sprožilo najprej 
ogorčene proteste užaljenih 
in jeznih muslimanskih ver
nikov, potem napade s ka
menjem, nazadnje pa še pri
hod do zob oboroženih izra

elskih vojakov, ki so streljali 
na množico in povzročili 
smrt petih oseb. Vsi (Pale
stinci, Američani, Izraelci) so 
se strinjali, daje Sharon kriv 
za najhujše spopade med Pa
lestinci in Izraelci v zadnjih 
štirih letih. Neredom na Tem
peljskem griču in pod njim - 
kjer so Palestinci napadli Ju
de, ki so molili pod Zidom 
objokovanja (na kraju je bilo 
tudi nekaj turistov) - so sle
dili spopadi v drugih prede
lih Jeruzalema kot tudi v Gazi 
in Cisjordaniji. V trenutku, ko 
pišemo, poročajo mediji o šti
ridesetih žrtvah in o več stoti
nah ranjenih. BBC-jev poseb
ni dopisnik Paul Adams je na
silje zadnjih dni primerjal z 
dnevi palestinske intifade, 
vendar ga je označil za še bolj 
brutalno.

Sharon ni skrival namena 
svoje provokacije: želel je za
ustaviti mirovna pogajanja. 
Čeprav je bila možnost za 
dosego dogovora - ki vseka
kor menda ne bi predvidel 
prepustitve suverenosti nad 
Tempeljskim gričem Pale
stincem, pač pa drugačno, 
kompromisno formulo - sa
mo nakazana v neuradnem

intervjuju, je to zadoščalo, da 
je Sharon segel po skrajnih 
sredstvih, da bi proces po
gajanja zaustavil. Voditelj Li- 
kuda je vedel, da se Baraku 
mudi doseči dogovor, pre
den se parlament po dolgem 
poletnem dopustu spet zbe
re na zasedanju. Takrat nam
reč Baraku grozi nezaupnica, 
razpustitev Knesseta, razpis 
predčasnih volitev in more
biten volilni poraz.

Težko je oceniti, ali je Sha- 
ronu šlo za princip nedotak
ljivosti svetih krajev ali za po
litično dejanje, ki bi škodilo 
njegovemu nasprotniku. V e- 
nem ali drugem primeru je 
jasno, da si ni postavljal vpra
šanj o morebitnih žrtvah, ki 
bi jih provokacija povzročila. 
Vsekakor pa iz zadnjih vesti 
izgleda, da najverjetneje svo
jih namenov v obeh prime
rih ne bo dosegel. Barak in 
Arafat sta namreč očitno za
čutila pritisk zaradi neredov 
in žrtev in se zavedela nujno
sti, da čimprej oživita mirov
na pogajanja. Pristala sta na 
takojšnje srečanje in ponov
ne intenzivne pogovore, ki jih 
bo menda vodil Clinton.

P O V E J M O  N A G L A S JANEZ POVSE

D R A G O C E N A  OPREDELITEV  
SRBSKIH V O L IV C E V
Ko je že kazalo, da bo Slobodan Miloševič 

s svojimi privrženci tudi v pogojih demokra
cije na Balkanu zaustavil čas, je srbski narod 
več kot prijetno presenetil sebe in medna
rodno javnost. Jasno je  pokazal, da želi žive
ti v drugačnih razmerah in se pridružiti vsem 
tistim evropskim narodom, ki utelešajo vse 
tisto, kar naj bi demokracija resnično bila. 
Namreč sobivanje političnih različnosti, kjer 
nasprotnik ni sovražnik, pač pa le drugače 
misleči rojak. Miloševičeva demokracija v 
resnici spodbuja le sovraštvo in mržnjo, ki 
sta se tako tragično zgrnili nad Kosovo. Srb
ski narod je jasno pokazal, da ni več za M ilo
ševiča, pokazal pa je  tudi, da je spregledal 
Vuka Draškoviča. Slednji je  b il kot eden vo
diteljev opozicije celo dvakrat tarča atenta
ta, po njegovih lastnih besedah po ukazu re
žima, toda kljub temu je vselej povlekel tak
šne politične poteze, ki so opozicijo bistveno 
ošibile. Nadalje je  srbski narod oznanil, da 
Miloševič ni več njegov odgovarjajoči pred
stavnik, saj ustvarja vtis, kot da bi imeli opra
viti s povsem neevropskim in nekulturnim  
narodom. Slednjič je  srbski narod pojasnil, 
da je spregledal tisto propagandno igro, ki 
ga je hotela po lanskem napadu sil Nata po
tisniti v mračno logiko preživelih ideologij. 
Miloševič je namreč nedolgo tega srbsko in 
črnogorsko javnost pozval, da je treba vztraja
ti v boju zoper fašizem! Prav tako je rezultat 
volitev odprl dugačna izhodišča notranjih do
govorov z Albanci na Kosovu in s Črno goro,

izhodišča, ki predvsem ne bi smela več biti 
govorica orožja in nasilja, pač pa mirnega 
usklajevanja odprtih vprašanj. Na vsak način 
je dragocenost teh volitev v izrazu želje po  
večji vlogi kulturnosti v najširšem smislu, kul
turnosti, ki je edino zagotovilo sožitja kjer 
koli, toliko bolj na vročem Balkanu. Kultur
nost pomeni resnično spoštovanje sočlove
ka, naj bo slednji rojak ali pripadnik druge
ga naroda in vere, kulturnost je popolno nas
protje nasilja in nestrpnosti, popolno naspro
tje uveljavljanja pravice močnejšega nad šib
kejšim, pravice tako imenovanega večvred
nega nad tako zvanim manjvrednim.

Bitka za kulturno demokracijo na Balka
nu seveda še ni končana. Nikakor namreč 
ne gre podcenjevati svarila, ki prihaja iz Črne 
gore, da Miloševiča ni mogoče premagati z 
volitvami. Namig na potrebno opreznost je  
torej več kot na mestu, čeprav vse to ne m o
re zmanjšati velikega dejanja, ki ga je  z voli
tvami izpričal srbski narod, dejanja, ki je  ne
izpodbiten obet za lepšo in m iroljubno p ri
hodnost v tem delu sveta, če že ne danes, 
pa zagotovo v prihajajočem jutri. Ob tem 
je skoraj odveč pripominjati, kako so vsi ti 
dogodki pomembni za našo matično drža
vo Slovenijo. Vsak premik ostanka nekdanje 
Jugoslavije v pomirjanje oziroma kulturnej- 
šo demokracijo namreč izboljšuje tudi po 
ložaj Slovenije, ki je na ta način vse manj 
na robu nastajajoče Evrope.
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S svojim govorom je namreč Pro
di odločno zavrnil t.i. "marjetico", to 
je sklenitev le volilnega zavezništva 
med strankami in strančicami, ki se 
prištevajo k levi sredini. Poudaril je, 
kako je nujno, da se potrdi izvirna 
programska vsebina Oljke. Ta si je 
bila pred 5 leti postavila dva temelj
na cilja: prvi je bil politične narave,a 
so pot do tega cilja prekinili dogod
ki, drugi pa je bil gospodarsko-so- 
cialne narave. "Slednjega smo kljub 
krivim prerokom - je dejal Prodi - 
tudi dosegli". Pri tem je omenil sa
nacijo financ in modernizacijo go
spodarstva.

Na zborovanju so pogrešali rim
skega župana Rutellija, ki se še ni 
vrnil iz Sidneya v Avstraliji. Rutelli 
je namreč kandidat (čeprav še ne
uradni) leve sredine za ministrske
ga predsednika na prihodnjih poli
tičnih volitvah. Prisoten pa je bil nje
gov (še pred dnevi) tekmec, in sicer 
predsednik vlade Giuliano Amato. 
Ta je v svojem nastopu tudi edini 
spoštoval glavno temo zborovanja. 
"Evropska integracija je kot kolesar
ska dirka - je dejal Amato - in po
trebuje sprinterja, saj bo glavnina 
drugače nadaljevala s 30-urno ki
lometrsko vožnjo": Prodija je po
zval, naj sam postane "sprinter" na 
dirki za integracijo Evrope.

Medtem je predsednik vlade A- 
mato opravil eno svojih glavnih na
log in hkrati izpolnil dano obljubo. 
Njegova vlada je namreč konec prej
šnjega tedna odobrila osnutek finan
čnega zakona za leto 2001. Z raz
liko od dosedanjih takšnih finan
čnih listin zadnja državljanom ne 
jemlje denarja v obliki novih ali ve
čjih davčnih dajatev, temveč bodo 
državljani in davkoplačevalci po 
tem zakonu celo dobili nekaj de
narja oziroma bodo plačevali manj 
davkov. Posameznim družinam in 
podjetjem bo država že letos vrni
la skupno 13 tisoč milijard lir in je 
v ta namen vlada že odobrila ustre
zni zakonski odlok. Davkoplačeval
ci pa bodo prihodnje leto razbre
menjeni za skupno 28 tisoč milijard 
lir. Za prvo stanovanjsko hišo last
nik ne bo plačal davka IRPEF, davčni 
količnik na osebne dohodke bo 
manjši, predvidene so tudi druge 
davčne razbremenitve, kar je za Ita
lijo vsekakor velika novost. Nekoli
ko bodo zvišali tudi minimalne po
kojnine. Tolikšna "velikodušnost" je 
gotovo delno v zvezi z bližnjimi vo
litvami, čeprav je treba priznati, da 
je Italija stopila na pot sanacije svo
jih financ že leta 1992, kar je od nje 
med drugim odločno zahtevala Ev
ropska zveza. V to smer pa je Itali
jo vodila tudi tako imenovana Ma
astrichtska pogodba, ki je postavi
la natančne pogoje za vstop v skup
ni valutni sistem. Eden glavnih po
gojev je bilo korenito zmanjšanje jav
nega primanjkljaja. Priznati je tre
ba, da je v tem pogledu še največ 
stvarnega naredila prav Prodijeva 
vlada. Berlusconi in njegovi zavez
niki Amatov finančni zakon omalo
važujejo in trdijo, da gre le za lov na 
glasove, sami pa da imajo že davno 
v žepu prave in učinkovite recep
te za zares korenito izboljšanje go
spodarskega in socialnega stanja v 
državi. "Berlusconi je kot tisti južno
ameriški politik - mu je odgovoril 
glani tajnik Levih demokratov Vel- 
troni - ki je v sedemdesetih letih 
vsem obljubljal, da bodo plačeval 
manj davkov." Novi finančni zakon 
je torej prilil novega olja na že tako 
žareči volilni ogenj.

I N T E R V J U  /  PETER M O Č N I K

POLITIČNA TEZA MANJŠINE JE 
V SKUPNEM NASTOPU

IVAN ŽERJAL

B ližam o se iz teku  drugega  
m andata  Illy jeve uprave.
B i s i d rz n ili p o d a ti že  sedaj 
splošen obračun?

Mislim, daje skupni obračun te 
uprave pozitiven. Omenil bom le 
važnejše dogodke. Po desetletjih 
napetih odnosov med občinsko u- 
pravo in našo manjšino je sedanja 
uprava izbrala pozitivno pot; na to 
kažejo dvojezične table ob vhodih 
v naše vasi in prav taki napisi na 
občinski izpostavi na Opčinah; dvo
jezične globe na zahtevo posamez
nika; nov odnos do okolice pri jav
nih delih, z novim grezničnim o- 
mrežjem na Krasu, predelavo slo
venskih šol, s simbolom kriške šole, 
poimenovanjem ulic in trgov po za
služnih Slovencih in postavitvijo 
Kosovelovega kipa v mestni park in 
še bi lahko nadaljevali. Javna dela 
in skrb za lepšo podobo mesta: po
polna predelava predolgo opušče
nega starega mesta in nekaterih 
mestnih palač; preureditev ulic in 
trgov s tlakovanjem in zaprtjem pro
meta; obnova barkovljanskega na
brežja, javnih parkov in zelenic. Pa 
še preureditev strukture občinske 
uprave, ki zaposluje 2.500 oseb in 
je zahtevala orjaško delo, se pravi 
obnovo vseh občinskih sedežev, 
razmestitev uradov in oseb, poso
dobitev naprav in priprava usluž
bencev, sprememba urnikov in na
vad, da bo delo pregledno in učin
kovito. Mislim, da seje v teh letih v 
upravljanju tržaške občine zgodila 
prava revolucija v smislu posodo
bitve. V ta načrt smo morali vsi vlo
žiti veliko iznajdljivosti, truda in po
trpljenja bodisi s strani "zunanjih" 
ljudi kot tudi slovenskih svetoval
cev. Ni bilo vedno lahko in so včasih 
bila potrebna napeta soočanja, a re
zultati niso izostali. Zato je splošna 
ocena pozitivna.

Tako p r iv rž e n c i kot 
n asp ro tn ik i - seveda vsak  
s svojega zo rnega ko ta  - p a  
vsekakor p r iz n a v a jo  IU yju  
veliko aktivnost, inovativnost 
in p red loge . Predvsem  b i tu 
izp o s ta v ili njegovo v iz ijo  
Trsta p rih o d n o s ti kot 
pom em bnega veznega člena 
med vzhodno in zahodno  
Evropo. To zam ise l so osvojili 
dom ala  vsi, s a j sta ravno  
p re d  k ra tk im  deželn i 
p red sedn ik  Antonione in  
slovenski p red sed n ik  Kučan  
g ovo rila  o evropskem  
k o rid o rju  št. 5, o in teg rac iji 
sevem o jad ran sk ih  p ris ta n iš č  
itd. K ako  kom entirate  to?

Illy je v prvi vrsti podjetnik in zato 
ne more imeti drugačne vizije od 
tiste, ki skuša za svoje delo prido
biti čim večji rezultat. Tako se je žu
pan večkrat podal v Rim in zahte
val, da vlada reši probleme, ki one
mogočajo Trstu razvoj, ki bi ga lah
ko bil deležen v novih zgodovinskih 
okoliščinah, ko se za naše mesto po
novno odpira prostor, ki ga je Trst 
užival v prejšnjem stoletju. Pomi
slimo na uspešno deblokado sred
stev za hitro cesto od Padrič do Ka- 
tinare, ki so bila ustavljena več kot 
deset let, ali na posege za traso La- 
kotišče-Rabujez oz. za rešitev ške- 
denjske železarne. Malokrat je kak 
tržaški župan tako pozorno sledil 
vsem možnostim razvoja mesta i i 
pridobil zanje toliko državnih ali ev

Prihodnjo pomlad bodo v Trstu volitve za obnovo občinskega sveta. Bližamo se zaključku 
obdobja upravljanja župana Riccarda lllyja, ki je načeloval levosredinski koaliciji. To je bilo 
obdobje velike županove aktivnosti s ciljem, da se povrne Trstu tista središčna vloga na stiči
šču med zahodno ter srednjo in jugovzhodno Evropo. S temi načrti pa ne soglašajo vsi in pri
haja do živahnega krešenja mnenj, npr. o vlogi in pomenu pristanišča. Upravna koalicija je 
na splošno zdržala, čeprav je tudi znotraj nje večkrat prišlo do sporov in polemik. Kako se 
bodo stvari razvijale v prihodnosti, pa je seveda tudi odvisno od tega, kakšno občinsko upravo 
bo imel Trst po prihodnjih volitvah. O  vsem tem smo se pogovarjali z odv. Petrom Močnikom, 
pokrajinskim tajnikom Slovenske skupnosti in tržaškim občinskim svetovalcem.

ropskih sredstev. Pri določitvi 5. že
lezniškega koridorja se lllyjevi načrti 
sicer razlikujejo od slovenskih, kar 
je logično, saj gledajo z italijanske
ga zornega kota. Veliko je tudi vložil 
v integracijo pristanišč Trsta in Ko
pra, a seje pri tem srečal z odklonil
nim stališčem novega vodstva pri
stanišča, saj je predsednik Maresca 
v tem zelo različen od župana, rekel 
bi še vezan na "listarsko" pojmova
nje pristanišča, kar ni dobro. Upaj
mo, da bo navezi, ki stoji za lllyjem, 
uspelo kaj premakniti tudi v tem 
smislu.

T a k i n a č rti zah teva jo  
p o litiko , k i zn a  ra m iš lja ti 
dolgoročno in daljnovidno. 
Raven krajevnega političnega  
ž iv ljen ja  p a  je  d o k a j n izka . 
Z d i se, ko t d a  je  kra jevna  - 
tako  deželna kot občinska - 
p o lit ik a  še dodatno  
p otenc iran  iz r a z  vsedržavne, 
k i je  p o s ta la  že  p r a v i  c irkus. 
Je res, d a  trž a š k i p o litič n i 
k a d e r n i dorase l tako  
velikopoteznim  načrtom?
A li se to sam o zdi?

Po mojem seje politični "cirkus" 
v Italiji začel z nastopom Berlusco
nija in njegovih. Od tistega trenut
ka so se nasilna sporočila proti poli
tičnim nasprotnikom stalno stop
njevala do meja, na katere nismo 
bili več navajeni od petdesetih let. 
To obdobje je poznalo velik kako
vostni padec tudi krajevnih politi
kov: zadnje občinske vlade so skr
bele le za vsakodnevno najnižje u- 
pravljanje in tudi sedanja deželna 
uprava ne gre prek bolj ali manj "pri
jateljskih" izmenjav. Pomislimo le 
na prispevke za "padanske straže" 
ali za nedorečeno "keltsko kulturo", 
ki jih nihče ne izkorišča in niso upo
rabna za važnejše pobude, kot so 
zdravstvo ali socialna pomoč rev
nejšim, ali izmišljotina "inštituta za 
Slovence", ki služi le temu, da se 
določena finančna sredstva razde
ljujejo drugače, kot bi bilo logično, 
in še bi lahko nadaljevali. Illyjeva 
politika je bila že od vsega začetka 
zastavljena na dolgoročen in širok 
način in mislim, da so se ob njej le 
začeli vzgajati novi politični kadri 
tako v večini kot v opoziciji. Prepri
čan sem, da so bile nekatere disku
sije v tržaškem občinskem svetu v 
zadnjih dveh manr.atih primerljive 
s tistimi, ki jih včasih slišimo v par
lamentu in gotovo m  višji ravni od 
drugih v raznih Lraje/nih organih, 

i Tudi pomembnost nekaterih skle
pov se lahko p imerjaz nekaterimi 
zakoni.

K a j p i  J .  ovenci? Znano  
'je, du so ve v nove p ro je k te  
v k lju č ili predvsem  zam ejsk i 
gos podarstven ik i. Tako je  

i ze 'o  aktivno  SDGZ. Istega  
'p a  n i mogoče trd it i z a  vse.
Ne vem, če smo si Slovenci 
do sedaj ob likova li neko 
s tra teg ijo  vključevanja v te 
procese in načrte. Nasprotno, 
kaže, d a  na te s tv a ri gledam o

bolj pasivno . P a  vendar n i vse 
v zaščitnem  zakonu...

Res je, tudi po mojem moramo 
nehati z mitizacijo zaščite, ki nam 
niti ne prinaša bogvekaj. Slovenci 
smo od vedno sestavni del Trsta, 
bili smo primarnega pomena za 
krajevno ekonomijo in samo fašisti
čno nasilje nas je prisililo začasno 
v kot. Po vojni smo si opomogli, a 
perverzni način vodenja našega go
spodarstva je porušil to, kar je bilo 
zgrajeno s težavo in žrtvami. Med
tem pa smo se razvadili in je še mar
sikdo prepričan v "zaščiteno" službo 
za Slovence. Danes pa bi se mora
le še posebej mlajše generacije o- 
pogumiti in se vključiti v gospodar
ske tokove mesta, in to brez strahu 
pred kako asimilacijo, ki sedanje 
"globalne" podjetnike ne zanima 
prav nič. Pa tudi brez provincialne
ga odnosa do nove Evrope, ki se je 
od nekdaj gradila prav v Trstu. Čas 
je, da prekinemo s prakso "vrtičkov" 
v gospodarstvu in da se povrnemo 
na miselnost prednikov iz prejšnje
ga stoletja, ki so bili bolj razgledani 
od marsikaterega današnjega pod
jetnika, tako da je vpliv slovenske
ga tržaškega gospodarstva segal da
leč po celini in po svetu prav zaradi 
položaja mesta. Manjšinske gospo
darske organizacije so to razumele 
in vsi bi se morali potruditi v to 
smer, ki pa terja izviren in odprt pri
stop k svetovni stvarnosti, brez za
ščit. Pri tem pa ne smemo absolut
no pozabiti na naše osnovno boga
stvo, ki je podlaga za vsak narod, 
se pravi na zemljo, ki je še v veliki 
meri v lasti Slovencev in predstav
lja nenehni vir novega bogastva, le 
če je primerno izkoriščena.

Vt is je  tudi, d a  nas v bistvu  
ni. V p re tek lo s ti j e  npr. SSk 
(a  tu d i nekdan ja  slovenska

kom ponenta Socialistične  
s tranke) im ela svojega 
p re d s tavn ika  v občinskem  
odboru . Sedaj tega ni.

J e  to sam o posled ica nove 
zakonodaje , k i p repušča  
žu p an u  izb iro  odbornikov, 
a li  p a  je  to - kljub lepim  
besedam in tu d i nekaterim  
konkretn im  dejanjem  v ko ris t 
m anjšine - bolj kot d rugo  
p om an jkan je  po litičn e  volje? 
K olikšno p o litičn o  "težo" 
im a p ra v z a p ra v  slovenska  
n arodna skupnost na 
Tržaškem  in v ko likšn i 
m eri je  p ris o tn a  v centrih  
odločanja?

Slovenci zasedamo v tržaški 
stvarnosti tudi važne položaje, ne 
glede na število odborniških mest. 
Pretekli politični dogovori so bili za 
nas ugodni in smo imeli v Trstu tudi 
po dva slovenska odbornika. Vem 
pa tudi, da je llly povprašal nekate
re naše strokovnjake, ali bi hoteli 
zasesti odborniška mesta, pa so le
ti odklonili, ker se v tej upravi zahte
va popolna profesionalnost župa
na in odbornikov, se pravi, da mora
jo biti vsi polno zaposleni s funkcijo, 
ki jo krijejo. In plača pri tem ni goto
vo visoka, torej potrebujemo finan
čno samostojne osebe. Lahko se s 
takim vodenjem ne strinjamo, a ne
kateri rezultati, ki jih je ta uprava 
dosegla, bi bili nemogoči brez pro
fesionalnih odbornikov. Gotovo, da 
primeru neodvisnega župana, kot 
je llly, sedanja zakonodaja ne dovo
ljuje velikih političnih pritiskov, toda 
mislim, da za odsotnost slovenske
ga odbornika ni kriva le politična 
volja, ker seje llly izkazal za osebo, 
ki ne postavlja umetnih pregrad v 
primeru kakovostne ponudbe. Ver
jetno je k temu pripomoglo dejstvo, 
da nas ni veliko in da se naši boljši 
kadri ne želijo posvečati samo uprav
ljanju občin. Koliko naših podjetni
kov, delovodij, prostih poklicev, 
univerzitetnih profesorjev bi pusti
lo službo za nekaj let za odborniško 
mesto v Trstu? V manjšini nismo 
nikoli izdelali resne kadrovske po
litike, da bi pripravili nekaj dobrih 
javnih upraviteljev in to se pozna 
tudi pri iskanju županov ali odbor
nikov v okoliških občinah. Toda po
litična teža manjšine ni odvisna od 
tega. Kako bomo zahtevali veliko 
politično težo, če šteje manjšina iz
voljene predstavnike na vseh mo
gočih listah, v večini in opoziciji? 
Ločeno nastopanje je rak, rana za 
našo možnost odločanja v politiki. 
S tem se odpovedujemo politični 

; subjektivnosti manjšine, kar je v na
sprotju z navadno logiko, saj nas 
zaradi tega z lahkoto izrinjajo iz 

| centrov odločanja, po starem reku 
"divide et impera", mi pa se temu 
prostovoljno podrejamo! V seda
njem volilnem sistemu nas lahko 
reši le čimbolj strnjeno in skupno 
nastopanje v politiki, a tega ne spre
jemamo.
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KRISTJANI IN DRUŽBA

S V E T O P I S E M S K A  R A Z M I Š L J A N J A
O  B B O G O S L U Ž N I H  B E R I L I H
V L I T U R G I Č N E M  L ET U  B

Ž LA H T E N  IZ B O R  BO ŽJE BESEDE, 
NEDELJO ZA NEDELJO

VILJEM ŽERJAL 27. NAVADNA NEDELJA, 
MISIJONSKI OKTOBER

"N i dobro za človeka, da je sam." (1 M z2,18)
"Tvoja žena bo kakor rodovitna trta  sredi tvoje hiše." 

(Ps 128, 3)
"Gledamo... Jezusa, kako je ovenčan s slavo in častjo, 

ker je pretrpel s m rt"  (Heb 2, 9)
"Kar je torej Bog združil, tega naj človek ne ločuje’" 

(M r 10, 9)
Bog je ustvaril človeka za ljubezen. Ljubezen pa se razode

va najprej po govoru, pogovoru, po besedi. Dandanes se ve
liko ljudi zna pogovarjati z živalmi, ki jih vozijo na sprehod, 
zanje kupujejo izbrano hrano, jih negujejo na vse mogoče 
načine. Malo manj pa se znajo pogovarjati s sočlovekom, 
morda še najmanj v zakonu. Sv. pismo nam sicer v današnjem 
prvem berilu pripoveduje o ljubezni prvega človeka v raju do 
vseh živih bitij. Adam je tisti, ki daje imena pticam in vsem 
živalim na polju (1 Mz 2,20).

Tudi Jezus začne svoje poslanstvo, javno delovanje, po
tem ko je uvedel spravo v puščavi z vsem stvarstvom: "Bil je 
med zvermi" (Mr 1,13). Prerok Izaija opisuje ta začetek pre
nove sveta s spravo nasprotij. Seveda takih primerov nikoli ni 
bilo in jih nikoli ne bo, namreč bivanja volka z jagnjetom, pan
terja s kozličkom, teličkom in levičem ter dečkom in drugimi 
primeri (gl. Iz 11,6-8). Zverine bodo ostale zverine. Toda po
vedati hoče, da bo nastopila nova doba pravičnosti in ljubez
ni po zaslugi Odrešenika Jezusa, ki bo nemogoče ljudi spravil 
med seboj. Tako lahko gledamo že vnaprej, v čem je pravza
prav tajezusova moč: v trpljenju. Saj "gledamo njega,... Jezu
sa, kako je ovenčan s slavo in častjo, ker je pretrpel smrt, da 
bi po Božji milosti okusil smrt za vsakogar... (Bog) gaje izpo
polnil s trpljenjem" (Heb 2,9.10).

Medtem ko je Jezus ves odprt za hvalo Boga, ki skrbi za 
vse stvarstvo: “Pomislite na vrane: ne sejejo in ne žanjejo. 
Nimajo ne shrambe ne žitnice in vendar jih Bog hrani... Po
mislite na lilije, kako rastejo... Iščite njegovo (Božje) kraljestvo" 
(Lk 12, 24. 27. 31), človek pa lahko zdrkne celo v malikova
nje živali. Ne mara pa otrok, ki seveda zahtevajo odpoved 
marsičemu. Toda prav otroci so zgled poklicanih v Božje 
kraljestvo (Mr 10,14-16).

Jezus toži: "Ta rod je pokvarjen rod" (Lk 11,29); "Hudobni 
in prešuštni rod zahteva znamenje ... tako bo tudi s tem hu
dobnim rodom" (Mt 12,39.45), obsojen bo namreč. Toda Jezus 
se ne ustavi pri goli obsodbi prešuštva, saj to ni težko, poseb
no danes ne, ko je vse prežeto s hedonizmom, očitno v obla
sti prostaštva in propalosti. Tudi veliko zakonov gre po zlu. 
Neizmerno je trpljenje nedolžnih zakonskih partnerjev in 
otrok. Vendar Bog vztraja pri obljubi ter tolaži, dviga, rešuje: 
"Ne boj se, mala čreda, kajti vaš Oče je sklenil, da vam da kra
ljestvo" (Lk 12,32). Bog se celo primerja ženinu, ki ljubi svojo 
nevesto in ženo, t.j. ljudi, ter kljub človeški nezvestobi ostaja 
zvest (gl. Oz; 2 Tim 2,13).

Bog ni človek ("Naj se rajši pokaže, daje Bog resničen, vsak 
človek pa lažniv" Rim 3, 4), a je hotel postati človek, eden 
izmed nas, da bi nas dvignil k Očetu. Ustvaril nas je iz čiste 
zastonjskosti, iz ljubezni. Ženo, Evo, je vzel iz Adamove stra
ni, iz njegovega srca, iz ljubezni.

Vzhodni cerkveni očetje radi poudarjajo drugega Adama 
in drugo Evo, Jezusa in vse nas ljudi, ki nas ima Bog tako rad, 
da zaradi nas zaspi, umre na lesu križa. Tedaj mu vojak s su
lico prebode stran tja do srca, da tako priteče iz njega vsa lju
bezen ter vsa zvestoba do človeka. Smo torej rojeni iz ljubez
ni. Zato naj živimo, v prvi vrsti zakonci, za ljubezen.

Apostol Pavel pokaže na skrivnost pravega zakona, ki se 
izraža v služenju, v življenju za drugega, za sozakonca. To je 
namreč poslanstvo, misijon, ki presega ozki egoizem v dvoje 
ali tudi cele družine; usmerjeno je v skrb za otroke tudi, in 
vse družbe ter naroda. Usmerjeno je v večnost. Prav zaradi 
tega ustvarja že v zakonu in družini čudo Božje, večne lju
bezni: "Ljubezen nikoli ne mine" (1 Kor 13,8, gl še Ef 5,22-33; 
6,1-4). V začetku je bilo tako (gl. M r 10,6). V novem Adamu
- človeku Jezusu pa je zopet tako in še popolneje, ker je Bog 
Jezusa izpopolnil s trpljenjem (Heb 2,10).

Zato je Jezus naša skala, naša moč in naša pesem (2 Mz 
15- 2). Poudariti velja, da je Jezus naredil prvi čudež na svatbi 
(Jn 2,1 -11), tam, kjer vladata že itak pesem in veselje. Branil 
je celo javne grešnice (Lk 7,37-50; Jn4, 7-26; Jn8 ,3-11), a jih 
je obenem opominjal. Vedno je kazal pot usmiljenja, potrpe
žljivosti ter služenja. "V tem, da za svojo srečo potrebuješ in 
uporabljaš drugega, se skriva sebičnost; zrela ljubezen pa je 
v spoznanju, da te zares osrečuje samo sreča drugega" (Uvod 
v Vp, SSP, 1038), "zakaj močna kakor smrt je ljubezen" (Vp 8,6).

Tečaj priprave na zakon, zakonske skupine, poslušanje 
Božje besede, molitev ter prejemanje kruna močnih pola
gajo zakon in družino na sKalo. Združenje s Kristusovim tr
pljenjem, ki ga niti v zakonu ne manjka, pa rodi bisere ljube
zni in zvestobe, ki izhajata iz Božje strani - iz njegovega srca
- in se tja spet vračata.

PA P E Ž  R A Z G L A S I L  N O V E  B L A Ž E N E  I N S V E T N I K E

ZGLED POGUMA
VEDNO ZA DIALOG

Sveti oče Janez Pavel II. je 
v nedeljo, 1. t.m., na Trgu sv. 
Petra v Rimu pred stotisoč- 
glavo množico vernikov pro
glasil večje število novih bla
ženih in svetnikov, žena in 
mož, ki so s svojo krščansko 
vero in tudi mučeništvom 
dokazali že v času življenja 
svetništvo. Med novimi bla
ženimi je 120 kitajskih kristja
nov, ki so umrli mučeniške 
smrti zaradi vere v Kristusa in 
oznanjanja evangelija.

Pred zbranimi verniki na 
Trgu sv. Petra, ki so bili zvečine 
kitajskega rodu, med njimi pa 
je bilo tudi veliko Afričanov, 
je sveti oče dejal:" Po temelj i - 
tem premisleku in potem, ko 
smo večkrat prosili za božjo 
pomoč in poslušali mnenja 
velikega števila naših bratov, 
proglašamo danes za svetni
ke blažene Avguština Zhao 
Ronga in njegovih 119 tova
rišev, Mario Josefo del Cora- 
zon de Jesus Sancho de Gu- 
erra, Katharine Drexel in Jo- 
sephine Bakhito in jih vpisu
jemo v zbor svetnikov; obe
nem pa tudi določamo, naj 
bodo v vsej Cerkvi pobožno 
čaščeni med svetniki!"

Papež je med bogoslu
žjem v dežju proglasil za 'Vre
dne časti oltarja" 87 kitajskih 
krščanskih mučencev in 33 
tujih misijonarjev, ki so tudi 
umrli na Kitajskem mučeni
ške smrti, in to med letoma 
1648 in 1930. To obdobje je 
bilo najbolj plodno za ozna
njanje krščanstva v tej daljni 
deželi, obenem pa tudi eno 
najbolj krvavih obdobij za ki
tajski narod. Največ krščan
skih mučencev je umrlo med 
"opijsko vojno" in med "bok
sarsko vstajo" pred sto leti 
(1898-1900), ko so se Kitajci 
borili proti evropskemu kolo
nializmu in tako zmotno več
krat enačili katoliško Cerkev 
s kolonializmom.

Da je bilo obdobje, v kate
rem so svoje mučeništvo iz
pričali novi svetniki, izjemno 
zapleteno, je poudaril tudi

sveti oče med svojim nago
vorom, ko je med drugim de
jal, da proglašenje nekoga za 
svetnika pomeni predvsem 
to, da se poudari svetništvo 
kristjana; to ne pomeni, da se 
dajejo ocene in sodbe o zgo
dovinskem obdobju, v kate
rem so bili kitajski svetniki žr
tve nasilja in so postali mu
čenci. O pričevanju vere ki
tajskih mučencev je dejal: 
"Njihovo mučeništvo se je 
zgodilo v loku več stoletij ter 
v zapletenih in težkih časih 
zgodovine Kitajske. Današnje 
bogoslužje ni primeren trenu
tek za oblikovanje ocen in 
sodb tistih zgodovinskih ča
sov; o tem se bo moglo in mo
ralo govoriti na drugem kraju."

Da bi papež še bolj potr
dil, da gre za bogoslužje, v ka
terem prihaja do izraza svet
niško življenje kitajskih mu
čencev, je tudi dejal: "Danes 
hoče Cerkev s proglasitvijo 
svetništva samo priznati, da 
so ti mučenci zgled poguma 
in doslednosti za vse nas in 
so v čast plemenitemu kitaj
skemu narodu." Kitajska je 
namreč izjemno ostro reagi
rala na to papeževo potezo in 
na proglasitev kitajskih svet
nikov; kitajski zunanji mini
ster je celo dejal, da bo to za
gotovo ohladilo že itak zaple
tene odnose med Vatikanom 
in Kitajsko, ker da gre za neu

mestno vmešavanje Cerkve v 
kitajske notranje zadeve in 
poveličevanje imperializma 
in kolonializma, katera naj bi 
predstavljali tako misijonarji 
kot kitajski mučenci. Čeprav 
je Vatikan izrecno poudaril, 
da so se za proglasitev novih 
svetnikov odločili zato, ker je 
1. oktober dan misijonarjev 
(na ta dan častimo sv. Tere
zo iz Lisieuxa, zavetnico mi
sijonarjev), pa so v Pekingu 
zatrdili, da ne gre za slučaj, 
saj ta dan na Kitajskem pro
slavljajo praznik Ljudske re
publike in v nedeljo je bila 
prav na glavnem trgu Tianan- 
men slovesnost, na kateri je 
o vmešavanju Vatikana v ki
tajske zadeve spregovoril tudi 
škof t.i. državne kitajske Cer
kve, ki je Vatikan ne priznava.

Zaradi ostrih polemik med 
Svetim sedežem in Kitajsko 
so bile skorajda prezrte tri no
ve svetnice; sestrajosephine 
Bakhita iz Sudana je bila ena 
zadnjih suženj, Maria Josefa 
del Corazon de Jesus Sancho 
de Guerra je bila baskovske 
narodnosti in Američanka Ka
tharine Drexel, ki je bila izjem
no bogata, je svoje bogastvo 
razdelila med reveže in po
trebne v družbi. Zadnji dve v 
nedeljo proglašeni svetnici 
sta tudi ustanoviteljici novih 
redovnih družb.

KNJ IG A  -PRI ČEVANJ E O V E U C I N I  Z A K R A M E N T A

HREPENENJE PO SPOVEDI
MARTIN MARUSSI

Marijina kongregacija bo
goslovcev in duhovnikov je 
letos pripravila novo knjigo 
Adriennevon Speyer z naslo
vom Spoved.

Avtorica knjige, ki je bila 
svojčas protestantka, je leta 
1940 zapustila protestantsko 
Cerkev in pristopila h katoli
ški. Tako pravi o njej znani te
olog Hans Urs von Balthasar:
' Protestantizem je razočaral 
Adrienno. Vedno znova je ču
tila: »Bog je drugačen.« Po
grešala je dvoje: Marijo in ve
ljavno spoved. Njeno hrepe
nenje, skoraj obupano iskanje 
spovedi, v kateri bi mogla za
živeti v globljem občestvu z 
Bogom, jo je pripeljalo v kato
liško Cerkev." Adrienne "mor
da ni poznala večje sreče in 
potrebe kakor zakramental

no spoved", pravi njen spove
dnik. O sami sebi pa podaja 
naslednje misli: "Vse svoje 
življenje sem hrepenela po 
spovedi." To njeno hrepene
nje se ji je izpolnilo na praz
nik vseh svetnikov, ko je sto
pila v katoliško Cerkev.

Knjiga je razdelejena na 
več poglavij, ki jih lahko raz
delimo v tri skupine: v prvih 
štirih (iskanje spovedi, spo
ved v Gospodovem življenju, 
spoved na križu, ustanovitev 
spovedi) prikaže, kako je bilo 
pravzaprav celo Jezusovo 
življenje priprava na postavi
tev tega zakramenta. Že v 
brezmadežnem spočetju nje
gove matere "Sin hoče biti do
cela človek in zato izbere ce
lotno človekovo pot, hoče biti 
od žene spočet in nošen in 
rojen, dokler ne odbije njego
va ura," piše Adrienne.

V drugi skupini poglavij 
(Cerkev in spoved, spoveda
nec, spovedni tipi, spoved v 
izvrševanju, življenje iz spo
vedi, spovednikova služba, 
spoved svetnikov) se pisatelji
ca dotika bolj izkušnje, ki jo 
ima Cerkev s spovedjo, in vse
ga, kar se dogaja znotraj tega 
zakramenta v zvezi z vsako
dnevnim človekom. Tako je 
npr. zanimivo poglavje o spo
vedi svetnikov, v katerem pri
kazuje tri različne svetnike: 
sv. Frančiška, sv. Terezijo de
teta Jezusa in sv. Alojzija ter 
njihov pristop do tega zakra
menta.

Tretja skupina oziroma za
dnje poglavje pa je spoved kot 
dar Gospodove ljubezni; to je 
spremna beseda prof. A. Štru
klja, poznavalca teologa H. U 
von Balthasarja.

"REŠITEV JE 
KRISTUS!"
Tako je med drugim dejal 

v nedeljo, 1. t.m., papež Ja
nez Pavel II., ko je nagovoril 
zbrano množico med molit
vijo angelskega češčenja. Sve
ti oče se je tako sam vmešal
v polemiko, kije nastala zara
di njegove enci ki\keUtunum  
sint in predvsem zaradi doku
menta Dominus Jesus, v ka
terem odločno piše, daje Kri
stus edini Odrešenik za vse 
ljudi na svetu. Tudi v sami ka
toliški Cerkvi je zaradi tega 
prišlo do razhajanj in pole
mik, saj je bil na eni strani 
kard. Ratzinger, ki zagovarja 
enotnost Cerkve in t.i. "kato
liško resnico", medtem ko je 
drugo krilo katoliške Cerkve 
na strani ameriškega kardina
la Cassidyja, ki veljaza izjem
no ekumenskega človeka, za
govarja namreč dialog z vse
mi krščanskimi Cerkvami in 
ostalimi verstvi. Za informa
cijo povejmo še to, da je do
kument Dominu Jesus dvi
gnil precej prahu tudi pri se
strskih Cerkvah, ki v njem vi
dijo nov poskus, kako bi kato
liška Cerkev prevladala nad 
drugimi. Prav tako pa je bila 
za nekatere katoličane spor
na izjavaDom/nus Jesus, ki jo 
je pred časom potrdil sam sv. 
oče in govori o osrednji vlogi 
Jezusa za človekovo odreše
nje. Po polemikah sodeč je že 
kazalo, da bo v Cerkvi sami 
nekaj hudo narobe in tudi v 
ekumenskem gibanju.

Da torej ni res tako, kot ne
kateri razlagajo, seje minulo 
nedeljo oglasil sam sveti oče, 
ki mu ni vseeno, kakšno in
terpretacijo dajejo njegovim 
dokumentom. Dejal je: "Naša 
vera v Kristusa kot edinega Si
na, s pomočjo katerega vidi
mo obraz Očeta, ni nadutost, 
ki zaničuje druge vere, am
pak vesela hvaležnost, kajti 
Kristus se nam je razodel, ne 
da bi mi imeli kakršnokoli za
slugo za to." V nadaljevanju je 
papež še povedal: "V nobe
nem drugem imenu ni odre
šitve, a s tem ni odvzeto odre
šenje nevernim, ampak mi, 
ko govorimo o osrednji Kri
stusovi vlogi, s prstom kaže
mo na zadnji vir, ki je Kristus."

Isto po papeževem mne
nju velja tudi za ekumensko 
vprašanje: "Če dokument 
(Dominus Jesus, op.ured.) z li. 
vatikanskim koncilom izjav
lja, daje edina Kristusova Čer- 
kev katoliška Cerkev, s tem no
če pokazati omalovaževanja 
do drugih Cerkva in krščan
skih skupnosti."

Papež je ob koncu nago
vora dejal, da se zaveda, kako 
katoliško Cerkev sestavljajo 
ljudje in je zato večkrat po
grešila, za kar je sam v jubi
lejnem letu prosil večkrat od
puščanje, obenem pa si je tu
di zaželel, da bi ekumensko 
gibanje našlo nove vezi, nove 
temelje, na katerih bi lahko 
res prišlo nekoč do tega, "da 
bi bili vsi eno v Kristusu." Na 
koncu je še povedal, da si eku
menskega gibanja brez odpi
ranja drugemu in drugačnim 
ne more predstavljati, "kajti 
dialog brez temeljev bi bil ob
sojen, da se izrodi v prazno 
govoričenje."
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T R Ž A Š K I  I N G O R I Š KI S K A V T I NA  R E P E N T A B R U

S SVETOLETNO MAŠO V 
N O V O  SKAVTSKO LETO

"Slovenska zamejska skavtska organizacija skrbi 
za člane, skuša jih privabiti k aktivnemu delovanju 
>n si prizadeva, da bi naša mladina ostala pokončna 
in zdrava, da bi številnejši mlajši nadaljevali po tej 
poti in bi tako postali jutri voditelji..., kajti načelo, 
da večji pomaga manjšemu, se pretaka iz roda v rod, 
iz generacije v generacijo in nam daje moči, da na
daljujemo in da se iz lastnih napak učimo. Edino 
tako bo lahko naša organizacija ostala še naprej 
najbolj številčna mladinska vzgojna organizacija v 
zamejstvu."

S temi besedami je načel
nik Slovenske zamejske skavt
ske organizacije, Vztrajni ga
leb (Martin Sosič), nagovoril 
vse prisotne skavte, ki so se 
udeležili slovesne maše ob ju
bilejnem letu. Organizacija si 
je letos namreč zamislila slo

vesen začetek skavtskega le
ta. V nedeljo, 1. oktobra, so 
se po tržaškem in goriškem 
Krasu podili številni skavti in 
skavtinje (čeprav je nekate
rim dež prekrižal račune), ki 
so se vsi skupaj zbrali na Re- 
pentabru kot vijugasti poto
ki in se na koncu svoje poti

zlili v mogočno reko. Kot se 
za vsako skavtsko srečanje 
spodobi, se je tudi to pričelo 
z zborom, skavtsko pesmijo 
in molitvami, ki jim  je sledil 
kratek uvod g. Bogomila Bre
clja, glavnega cerkvenega a- 
sistenta organizacije.

Po procesiji okrog obzidja 
mimo glavnega vhoda so se 
nato vsi skavti zbrali na dvo
rišču pred cerkvijo, kjer je g. 
Tone Bedenčič, cerkveni asi
stent za tržaški del organiza
cije, na kratko spregovoril o 
pomenu male cerkvice na vr
hu Tabra objubilejnem letu. 
Sledila je sv. maša, ki jo je da
roval škofov vikar za Sloven
ce tržaške škofije g. Franc 
Vončina ob somaševanju g.

Breclja. Srečanja seje udele
žilo res lepo število ljudi; po
leg aktivnih članov so bili pri
sotni tudi starši, starejši skav
ti, prijatelji, tako daje bilo to 
pravo srečanje velike skavt
ske družine.

Maše se nista mogla, žal, 
udeležiti goriški nadškof 
msgr. Dino De Antoni in trža
ški škof msgr. Evgen Ravigna- 
ni, ki pa sta oba poslala svoj 
prisrčni pozdrav. Krajše pi
smo je prišlo tudi iz Vatika
na, od koder nam je kardi
nal Angelo Sodano, državni 
tajnik njegove svetosti, vo
ščil, da bi "ta priložnost o- 
krepila slovenske zamejske 
skavte v zvestobi visokim 
krščanskim idealom in jih po
trdila za še bolj odločno pri
čevanje njihove pripadnosti 
Kristusovemu evangeliju in 
Cerkvi."

(JC)

P O S V E T I T E V  N O V E  C E R K V E  V Č E K O V N I K U  N A D  I D R I J O

ZNAMENJE ŽIVEGA OBČESTVA
Za prebivalce Čekovnika, 

goratega območja nad Idrijo, 
je bila nedelja, 24. septem
bra, pomemben in posebej 
praznični dan. Koprski škof 
msgr. Metod Pirih je namreč 
posvetil novozgrajeno cerkev 
Svetogorske Matere Božje, 
blagoslovil oltar in tri zvono
ve. Zunanja podoba nove cer
kve je delo arhitekta Cveta 
Kodra(ta je tudi župan v Id
riji), za notranjo ureditev je 
poskrbel kipar Edo Dolinar, 
na stranskih vitražih je Barba
ra Tišler upodobila blaženega 
Antona Martina Slomška in 
Friderika Barago, podobo 
Svetogorske Matere Božje pa 
je v prezbiteriju narisal slikar 
Tomaž Perko. S škofom Piri
hom je somaševalo kakih 30 
duhovnikov. Čekovnik spada 
v idrijsko župnijo, ki jo vodi 
g- Ivan Blažič. Nova cerkev je 
nastala predvsem po zaslugi 
pokojnega duhovnika, doma
čina dr. Franca Felca, ki je za
dnja leta svojega življenja pre
bil v Gorici in je svoje imetje 
namenij gradnji cerkve v roj
stnem Čekovniku.

Msgr. Pirih je v homiliji ta
kole dejal:

Vesel sem, da sem danes 
lahko med vami za posveti
tev nove cerkve v čast Sveto-

gorski Materi Božji, za bla
goslov oltarja in zvonov. Vse 
iskreno in hvaležno p o 
zdravljam.

Tak dogodek obhajamo 
samo enkrat v življenju kraja 
ali župnije. Vsem, ki imate za
sluge za to cerkev: rajnemu 
vašemu rojaku duhovniku dr. 
Francu Felcu in sorodnikom, 
msgr. dr. Francu Močniku, 
vsem prebivalcem Čekovnika 
tukaj doma in drugod, načr
tovalcem, izvajalcem, župni
ku in dekanu Ivanu Blažiču, 
Idrijčanom ter vsem drugim 
dobrotnikom izrekam svojo 
iskreno zahvalo.

Nova cerkev je  vaša, dragi 
Čekovnikarji. Sprejmite jo, ra
di prihajajte vanjo in vzdržuj
te jo ! Cerkev v vašem kraju 
izraža vedrino, duhovno spo
kojnost, mir, zbranost in vese
lje. Naj bo nova cerkev zna
menje vaše močne vere in ži
vega župnijskega občestva.

Berilo iz prvega pisma apo
stola Pavla Korinčanom zatr
juje, da ima vsaka cerkev, in 
tako tudi tale, ki jo  danes po
svečujemo, samo en temelj, 
in to je Jezus Kristus. Cerkve 
niste gradili kot svojo lastni
no, saj je to božja zgradba in 
njena rast bo vidna s sodelo
vanjem vseh članov vaše kr

ščanske skupnosti. Vi ste to
rej božji tempelj, sezidan s so
delovanjem in s podporo  
mnogih dobrih ljudi. Prav je, 
da se s hvaležnostjo spomni
mo, koliko ljudi, sorodnikov, 
prijateljev, duhovnikov, vzgo
jiteljev je sodelovalo in sode
luje pri graditvi naše krščan
ske osebnosti, p ri nastajanju 
in graditvi te skupnosti in vsa
kega živega župnijskega ob
čestva. Vsako tako občestvo 
je sveto, ker je rojeno iz zakra
menta sv. krsta in se potem, 
če hoče biti živo, hrani z razli
čnim i zakramenti, še zlasti s 
sveto evharistijo.

Apostol Pavel pravi dalje, 
da je živo krščansko občestvo 
bolj sveto kakor vsaka cerkev. 
Zakaj? Zato, ker Božji duh 
prebiva v nas. Prosimo danes 
Svetega Duha, naj razsvetli 
našega duha, poživi našo ve
ro, da bo naše življenje osmi- 
šljeno in naše odločitve ter iz
bire pravilne.

Vaša cerkev je  zgrajena iz 
zelo različnega materiala, da 
je tako lepa: iz kamna, peska, 
opeke, lesa, kovine in še bolj 
dragocenega materiala. Ma
terial za gradnjo naših živih 
templjev pa so različne žup
nijske dejavnosti: bogoslužje, 
kateheza, dobrodelnost, sre

čanja za starše in izobražen
ce, mladinski verouk, pevski 
zbori, misijonske in molitve
ne skupine. Te dejavnosti, ki 
so mnogo bolj svete od teh 
zidov, je  treba vedno znova 
vrednotiti, z vso skrbjo širiti in 
spopolnjevati.

Novo cerkev smo pokropi
li z blagoslovljeno vodo kot 
znamenje očiščenja, mazilili 
jo  bomo s sv. krizmo, jo  poka
dili, razsvetlili in okrasili. Vse 
to nas spominja, da moramo 
še z veliko večjo skrbjo ohra
njati in spopolnjevati svoje ži
ve templje, vsak samega sebe, 
svoje družine, vaške skupno
sti in župnijska občestva, ka
terim pripadamo.

Praznik Svetogorske Ma
tere Božje bo odslej tudi vas 
praznik. (...) Marija posluša 
vse naše prošnje, s katerimi 
prihajamo k njej v svojih du
hovnih in materialnih potre
bah.

Naj s tega posvečenega 
kraja Bog po priprošnji Sveto
gorske kraljice razliva svoje 
bogate milosti na vse, ki bodo 
prihajali sem, da se bo tu ro
di/ nov rod korenitih katoliča
nov, ki bodo Cerkvi zagotovi
li sveže in velikodušne moči 
za novo evangelizacijo.

S V E T O L E T N O  R O M A N J E

PRIJATELJI OGNJIŠČA  
V KOPRU

TINO MAMIC

V soboto je Koper gostil 
srečanje prijateljev Radia Og
njišče in bralcev Ognjišča iz 
vse Slovenije. Svetoletno ro
marsko mašo je daroval ko
prski škof Metod Pirih ob so
maševanju pomožnega škofa 
Jurija Bizjaka in urednikov 
Ognjišča in Radia Ognjišče. 
Več kot petsto ljudi si je po 
maši ogledalo prostore ured
ništva Ognjišča, kjer so imeli 
dan odprtih vrat. Ognjišče na

mreč praznuje letos 35. roj
stni dan. V tem času je pod 
vodstvom msgr. Franca Bole
ta Ognjišče postalo najbolj 
bran mesečnik v Sloveniji, ki 
ga prebira vsak peti prebiva
lec Slovenije. Tiskovno dru
štvo Ognjišče poleg revije iz
daja številne knjige in mladin
ski mesečnik Sončna pesem. 
Pred šestimi leti pa so usta
novili še Radio Ognjišče, ki je 
za nacionalnim radiom naj
bolj poslušana radijska posta
ja v državi. Romanje se je na-

— mr7’*

daljevalo z litanijami v bož- 
jepotni Marijini cerkvi v Stru
njanu in ogledom prostorov 
regionalnega primorskega 
studia Radia Ognjišče v pro
storih koprske cerkve sv.

Marka. Vseh romarjev skupaj 
je bilo več deset tisoč, saj so 
mašo iz najstarejše slovenske 
stolnice spremljali v živo na 
valovih Radia Ognjišče.

SVETNIK TEDNA

8. O K T O B E R

SILVESTER CUK ANGELI VARUHI
"Sveti angel, varuh moj, bodi vedno ti z menoj; stoj mi noč 

in dan ob strani, vsega hudega me brani! Prav prisrčno pro
sim te, varuj me in vodi me. Amen." Ta pesmica je ena prvih 
molitev, ki jih z ustnic svojih vernih mater (pogosto starih ma
ter) poberejo nedolžni otroci. Morda je prav zaradi tega na
stala zgrešena podoba angela varuha: najpogosteje ga slikajo, 
kako spremlja otroka čez ozko brv, ki predstavlja življenjske 
nevarnosti. Bogoslovni pisatelji pravijo, da angel spremlja sle
hernega človeka od začetka do konca njegove življenjske poti. 
Romano Guardini je zapisal: "Angel je najbolj zgodaj us
tvarjena božja stvar. Njegovo bitje je silna moč. Če se prikaže 
človeku, se njegova prva beseda glasi: »Ne boj se!« - kar po
meni toliko kot trditev, da on sam daje moč... Med Bogom in 
njim vlada soglasje v tem, da angel skrbi za to, kar je svetega 
v človeku, ki mu je izročen od Boga; in angel čuva to sveto 
skozi zablodelost, trpljenje in smrt."

Podlaga za češčenje angelov je nauk Svetega pisma. Že 
Stara zaveza pozna angele, ki varujejo ljudi v nevarnostih. 
Kakšni dve stoletji pred Kristusom seje pri Judih izoblikovala 
vera v angele varuhe in v tem smislu Jezus pravi: 'Varujte se, 
da ne boste zaničevali katerega teh malih! Povem vam: njihovi 
angeli v nebesih vedno gledajo obličje mojega nebeškega 
Očeta" (Mt 18,10). Z besedo "mali" Jezus ne misli na otroke, 
ampak na ljudi v telesni ali duhovni stiski. Na temelju Svetega 
pisma je teolog Franc Suarez vlogo angelov varuhov v odno
su do nas povzel v šest točk: 1. odstranjajo od nas nevarno
sti, ki ogrožajo naše telo in našo dušo; 2. nagibljejo nas k temu, 
da delamo dobro in se varujemo hudega; 3. odstranjajo od 
nas napade hudobnih duhov in zmanjšujejo moč njihovih 
skušnjav pa tudi moč nevarnosti, ki izvirajo iz naših slabih 
nagnjenj in priložnosti za greh; 4. naše molitve prinašajo pred 
božje obličje; 5. prosijo za nas; 6. grajajo nas in na neki način 
kaznujejo, če je to za nas koristno in zveličavno. Češčenje 
angelov kot osebnih varuhov slehernega človeka se je v Cer
kvi uveljavljalo postopoma. Na Zahodu je postalo bolj izrazi
to zlasti od 9. stoletja naprej. Vse do 15. stoletja pa je bilo v 
bogoslužju povezano s praznikom sv. Mihaela nadangela 29. 
septembra. Poseben praznik angelov varuhov je nastal naj
prej v Španiji v 15. stoletju. Od tam se je razširil v Francijo in 
deloma drugod po Evropi.

V bogoslužnih knjigah, ki jih je po tridentinskem koncilu 
izdal papež Pij V. (1570), ni posebnega praznika angelov va
ruhov, zato je njegov naslednik Gregor XIII. leta 1582 ta praz
nik dovolil španski škofiji Valencia. Pavel V. pa je 1.1608 do
volil za vso Cerkev rimskega obreda obhajati praznik ange
lov varuhov na prvi prosti dan po sv. Mihaelu, torej na 2. ok
tober. Klemen IX. je I. 1667 določil, naj bo praznik angelov 
varuhov na prvo nedeljo v septembru; pri nas je ta nedelja 
dobila ime "angelska nedelja". Papež Klemen X. je praznik an
gelov varuhov 1.1670 ukazal za vso Cerkev in ga nastavil na 
2. oktober. V naših krajih pa tudi po drugih avstrijskih deželah 
so ga še naprej obhajali na prvo nedeljo v septembru. Zdaj je 
god angelov varuhov v vsej zahodni Cerkvi 2. oktobra.

Premnogim kristjanom je misel na angele varuhe v veliko 
oporo pri resnem prizadevanju za življenje po evangeliju. Sv. 
Bernard vzklika: "Pazi nase! Kajti ob vseh tvojih potih ti stojijo 
ob strani angeli, kakor jim je bilo ukazano. V vsakem preno
čišču, v vsakem kotičku imej spoštovanje pred svojim ange
lom! Kako neki bi si upal storiti v njegovi navzočnosti kaj take
ga, česar bi si ne upal storiti v moji navzočnosti?"

TEDEN ZA ŽIVLJENJE
Od 1. do 8. oktobra poteka 

v Sloveniji Teden za življenje 
s temo Vaše srce se bo rado- 
valo. V okviru tega tedna bo 
več prireditev in srečanj.

1400-LETNICA KOPRSKE 
ŠKOFIJE

V okviru praznovanj 1400- 
letnice koprske škofije, ki je 
najstarejša slovenska škofija, 
bo več prireditev. Krona praz
novanj bo slovesno somaše
vanje slovenskih škofov v ko
prski stolnici v petek, 13. ok
tobra letos, ob 18. uri. Soma
ševanje, ki sega bodo udele
žili slovenski škofje in škofje 
sosednjih škofij, bo vodil apo
stolski nuncij v Sloveniji msgr. 
Edmond Farhat. V okviru pra
znovanj bo od 12. do 14. ok
tobra tudi mednarodna kon
ferenca oziroma znanstveni 
simpozij v Pokrajinskem mu
zeju v Kopru na temo 1400- 
letnica koprske škofije in o-
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membe Slovanov v Istri, ki ga 
pripravljajo znanstveno-ra- 
ziskoziskovamo središče Koper, 
Zgodovinsko društvo za juž
no Primorsko v Kopru v soor- 
ganizaciji z zgodovinskim in
štitutom Milka KosaZRC SA
ZU iz Ljubljane, filozofska fa
kulteta v Pulju, Accademia dei 
Concordi iz Roviga in škofija 
Koper. Simpozij bosta oboga
tila priložnostna razstava ar
hivskih virov ter slovenski pre
vod knjige koprskega škofa 
Pavla Na\d\n\\a Krajepis kopr
ske škofije, ki d o  izšel ob 300- 
letnici izvirne izdaje (1 700).

ROMANJE KOPRSKIH 
ŠKOFOV V RIM

Oba koprska škofa se bo
sta v dneh od 6. do 8. okto
bra udeležila jubileja škofov 
v Rimu. Papež je v svetem letu 
povabil tudi škofe s celega 
sveta, da spokorno romajo v 
Rim. V tem času bo za škofe, 
ki se bodo ramanja udeležili, 
poseben program.



NOVI GLAS /  ST. 3 6  2 0 0 0

OB 2 0 0 - L E T N I C I  N I Z  O D D A J  Z A  R A D I O  T R S T  A

PREŠEREN IN 
SLOMŠEK

P R I M O R S K O  D R A M S K O  G L E D A L I Š Č E  / S E Z O N A 2 0 0 0 - 0 1

V soboto, 7. oktobra, ob 18. uri bo 
na slovenski postaji Radio Trst A na 
sporedu prva izmed petih osvetlitev 
življenja in dela Franceta Prešerna o- 
ziroma Antona Martina Slomška. Niz 
oddaj je ob 200-letnici rojstva obeh 
za našo radijsko hišo pripravil Janez 
Povše, in sicer z željo, da bi ob tej pri
ložnosti v naši javnosti s poudarjeno 
pozornostjo zaživeli podobi teh veli
kanov slovenske misli in duha, kul
ture in vere.

Zanimiv in pomenljiv slučaj je ho
tel, da sta se oba rodila istega leta v 
razmaku dobrega tedna, da je torej 
njuno življenje potekalo vzporedno

ske kulture, ki je za vsak narod ne
pogrešljiva, drugi umesti slovenstvo 
v tiste izpovedne okvire, ki so na rav
ni evropske misli. Oba v svojem po
slanstvu dospeta do dovršenega zli
tja vere z narodnostjo oziroma umet
nosti z narodnostjo. Anton Martin 
Slomšek prestavi sedež lavantinske 
škofije iz St. Andraža v Maribor, Pre
šeren s Sonetnim vencem in Zdrav
ljico na svoj način utemelji sloven
skega duha, oboje skupaj pa slej Jco 
prej sestavlja celovito zasnovo naše 
narodnostne zavesti in tudi rasti. Za
radi tega nosi radijski niz podnaslov 
Dvoje poti - isto poslanstvo. Poslan-
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ter da sta vsak na svoj način odgo
varjala na nelahke izzive dobe, pred
vsem pa prebujajočega se slovenstva 
v znanem času “pomladi narodov11. 
Bila sta tudi sošolca, sicer pa sta nju
ni poti potekali vsaka na svoj način, 
in sicer iz drugačnega značaja po
klica, ki sta ga opravljala. Anton Mar
tin Slomšek je kot duhovnik od vse
ga začetka do konca z enkratno pre
danostjo, nepopisno marljivostjo ter 
požrtvovalno zavzetostjo opravljal 
svoj poklic, vselej v službi drugih in 
v misli na druge. France Prešeren je 
kot umetnik z odkrivanjem lastne iz
jemno občutljive duševnosti in mno
gokrat v grenkem nesporazumu s te
danjo okolico začrtal popolno po
dobo slovenske kulturne zavesti. Pr
vi postavi temelje tiste žlahtne ljud

stvo torej, ki je obeleženo z istim na
menom, le da je pot do cilja povsem 
različna, a v resnici v medsebojnem 
dopolnjevanju.

Režija celotnega niza, kot si ga je 
zamislil Janez Povše, je v rokah priz
nanega režiserja Sergija Verča, Prešer
na bo zvočno upodobil Aleš Valič, 
Slomška Gregor Geč. Glasova, ki os
vetljujeta in povezujeta dogajanje, iz
vajata Minu Kjuder in Vladimir Jurc, 
v prvi oddaji pa v vlogah Matija Čopa, 
Jakoba Prašnikarja in Katre nastopa
jo še Janko Petrovec, Vojko Belšak in 
Bogdana Bratuž.

Niz osvetlitev Prešerna in Slomška 
bo na sporedu vsako prvo soboto v 
mesecu ob 18. uri in se bo zaključil v 
tednu Prešernovega dneva.

POKLON KOSMAČU 
Z DOMAČNOSTJO IN 

LIRICNOSTJO

N O V A  P R E V O D A  P R E V A J A L K E  I Z  S E Ž A N E  J O L K E  M I L I Č

TUDI ŠALAMUN IN SVETINA 
V DANTEJEVEM JEZIKU

Navadili smo se že, da nas Jolka 
Milič, pesnica, kulturna delavka in 
predvsem pa odlična prevajalka iz 
Sežane vedno znova preseneča in 
to tako s svojo plodovitostjo kot s 
svojimi imenitnimi prevodi sloven
skih pesnikov v italijanski jezik in s 
prevodi italijanskih pesnikov v slo
venskega. V zadnjem letu pa je Jol
ka Milič objavila toliko prevodov slo
venskih pesnikov, da že težko doha
jamo njeno težavno, a lepo delo.

Te dni smo dobili v roke dve njeni 
zadnji knjigi, pravzaprav gre za nje
na prevoda dveh slovenskih ugled
nih pesnikov v italijanščino.

Leta 1995 je Jolka Milič dobila pr
vo nagrado za prevod slovenske poe
zije v italijanski jezik na natečaju, ki 
ga je bil priredil Kulturni konzorcij 
na Tržiškem, in prav ta kulturna us
tanova je sedaj izdala knjigo z na
slovom Botticelli, v kateri je sloven
ski originalni istoimenski pesniški 
ciklus Iva Svetine in lep prevod Jolke 
Milič v Dantejevo bleščečo govori
co. Za ureditev knjige sta poskrbela 
Alessandra Faresi in Andrej Furlan, 
uvod Svetinovi poeziji je napisal 
Gianni Anglisani, knjigo pa je lepo 
natisnila tiskarna Tipografia Savor- 
gnan iz Tržiča. Dvojezična izdaja Sve
tinove pesniške zbirke Botticelli je

izšla s podporo Kraške gorske skup
nosti. Za kroniko povejmo še to, da 
je Kulturni konzorcij na Tržiškem us
tanova, ki "pokriva" občine Doberdob, 
Foljan - Srednje polje, Tržič, Ronke, 
Zagraj, Škocjan ob Soči, Špeter ob 
Soči, Štarancan in Turjak in je njego
vo delovanje na področju knjižnic, 
kulture, zgodovinskega fotografske
ga arhiva ter občasnega izdajanja 
knjig in periodičnega tiska, ki se tiče 
Laškega in Tržiškega. Prevodi težke 
poezije Iva Svetine, ki jih je opravila 
Jolka Milič, ponovno dokazujejo, da 
je neutrudna Jolka zares ljubiteljica 
poezije.

Napisali smo, daje Svetinova poe
zija v ciklusu Botticelli težka, a s tem 
mislimo samo na izjemno bogat, sli
kovit in samosvoj pesniški jezik in 
primerjave, metafore, kijih v njego
vi poeziji kar mrgoli. Če smemo pred
staviti pesnika Iva Svetino in njego
vo zbirko Botticelli samo z enim nje
govim verzom, potem bomo vzeli kar 
moto zbirke Botticelli, ki se glasi: 'Ta

krat, ko me ni, sem v pesem razlita 
slika."

Fuoco verde, fiore verde - Zelen 
ogenj, zelen cvet pa je naslov dru
ge knjige pesmi, ki jo je v italijanšči
no lepo prevedla Jolka Milič, ki je tu
di naredila izbor iz več kot trideset 
let trajajočega pesnikovanja enega 
najbolj znanih, najbolj cenjenih, o- 
ponašanih in tudi, zakaj ne?, zadnje 
čase nagrajevanih slovenskih pesni
kov. Tomaž Šalamun je namreč šele 
letos prejel najvišjo slovensko na
grado na področju kulture, Prešer
novo nagrado, ki je končno umesti
la tega primorskega svetovljana v O- 
limp slovenskega pesnjenja. Končno 
pišemo zato, ker vemo, kako dolga 
in trnova je bila pot Tomaža Šalamu
na, ki je prehodil notranjo, zunanjo 
in slovensko samoto, da je bil kon
čno le sprejet tudi s strani t.i. aka
demskega slovenskega sveta.

Tea Štoka je napisala knjigi - izbo
ru Šalamunove poezije uvod pod na
slovom Delfin v poeziji; tudi tega je

v italijanščino prevedla Jolka Milič. 
Knjigo je lično oblikoval istrski umet
nik Luciano Kleva, izdala pa jo je Za
ložba Lipa iz Kopra ob finančni po
moči ministrstva za kulturo republi
ke Slovenije in mestne občine Ko
per, kar samo dokazuje, da je v slo
gi moč. Tu mislimo na ničkolikokrat 
izrečeno misel Jolke Milič, ko pravi 
in trmasto ponavlja, da bi morali Slo
venci dosti bolj zgledno sami skrbeti 
za svojo kulturo in jo sami ponosno 
ponujati svojemu sosedu, ki tako ne 
bo imel več izgovora, da nas ne poz
na, da ne pozna naših odličnih pes
nikov, kar Tomaž Šalamun gotovo 
je. Knjigo Fuoco verde, fiore verde - 
Zelen ogenj, zelen cvet je natisnila 
Grafika Soča iz Nove Gorice.

Kako bralcu, ki se ne druži veliko 
s pesniki in njihovo žlahtno bese
do, v kratkih obrisih predstaviti pes
nika Tomaža Šalamuna? Morda ta
ko, da mu povemo, da je Šalamun 
izjemno plodovit, da je izdal ogrom
no - vsaj za slovenske razmere - pes

niških zbirk, da je cenjen v Združenih 
državah Amerike, da je prevajan v 
angleški, francoski, španski, italijan
ski in vrsto drugih jezikov, da je sa
mosvoj in obenem genialen, mesto
ma vase zaprt, primorsko ironičen 
in neverjetno duhovit pesnik, včasih 
plemenito radodaren, včasih boleče 
vase zazrt, da je skratka Šalamun pes
nik, pravzaprav pesnik z veliko za
četnico.

Da ne bomo peli cenenih in neu
mestnih hvalospevov, k ijih  ne pes
nik in ne prevajalka ne potrebujeta 
več, raje vabimo vse slovenske in ita
lijanske ljubitelje poezije, da vzame
jo zbirko v roke in se sami srečajo z 
njim in lepimi prevodi Jolke Milič.

Ker pa pesnika najbolje spoznaš 
po pesmih, ki jih piše, vzemimo to 
krat eno, kije, vsaj pri nas, manj zna
na, a pove, kakšen odnos ima Tomaž 
Šalamun do pesniškega ustvarjanja 
več, kot pa deset doktorskih dizer- 
tacij iz literarne kritike.

Šalamunovi pesmi je naslov Pi
sanje in gre takole: "Pisanje / poezi
je je /  najbolj // resno / dejanje na / 
svetu.//Tako kot / v  ljubezni/se vse 
// izkaže. / Besede drhtijo, /  če so // 
prave. /  Tako kot telo / drhti v // lju
bezni, /  drhtijo besede/ na papirju."

IVA KORSIC

Primorsko dramsko gledališče No
va Gorica je v četrtek, 28. septembra, 
začelo novo abonmajsko sezono s pr
vo premiero, in sicer krstno uprizorit
vijo Kosmačevega dela Tistega lepe
ga dne, ki ga je po istoimenski no
veli in že legendarnem scenariju fil
ma Franca Štiglica in Andreja Hien
ga za odrske deske priredil Srečko Fi
šer, od leta 1981 lektor novogoriške
ga ansambla, obenem pa spreten pre
vajalec iz angleškega, italijanskega in 
francoskega jezika. Za opravljeno ka
kovostno prevajalsko delo je leta 1997 
prejel Sovretovo nagrado. Za odrsko 
priredbo seje Fišer opiral tudi na Ko
smačev filmski scenarij Pesem in pev
ci. Novelo je prelil v sočno govorico 
zgornje Vipavske doline, ker mu je 
pač to narečje bliže in prikladno za 
temperamenten opis oseb. Vanj je 
vpletel tudi knjižno slovenščino in ita
lijanščino. Tako seje prav na 90. rojst
ni dan Cirila Kosmača - rodil seje na 
Slapu ob Idrijci 1910, umrl 1980 - no
vogoriški ansambel z gosti vred (na
stopajočih je nad 30) poklonil tanko
čutnemu primorskemu besednemu 
umetniku, ki je zapustil mnogo dovr
šenih pripovedi, katere večkrat ozna
čuje subtilen čut za dialog in prizor. 
V svojih delih je podrobno orisal do
mači kraj, vaško življenje in z veliko 
ljubeznijo opisal sorojake in vaške po
sebneže.

Tistega lepega dne je eno izmed 
najbolj šegavih Kosmačevih besedil, 
čeprav se preprosta zgodba dogaja 
v mrkem času, ko je fašizem gospo
doval po Soški dolini in je bil zelo ob
čuten pritisk raznarodovanja. Takrat 
so pač po vaseh pazili na red kara
binjerji, vohunili pa domači izdajalci 
v črnih srajcah in je vladala prepo
ved slovenskega jezika. Le-ta ni zau
stavila narodnozavednih duhovnikov, 
da bi gojili materni jezik, in vaščanov, 
da ne bi peli slovenskih pesmi. Seve
da sta poleg črnosrajčnikov pestili 
marsikatero hišo revščina in še kate
ra druga bridkost, kije zaznamovala

življenje na vasi. Kljub vsem tem te
gobam Kosmač mojstrsko najde pra
vo mero med trpkostjo in humorjem. 
To ravnovesje je znal posredovati tudi 
Fišer s svojo odrsko priredbo in seve
da režiser Boris Kobal, ki je vsebini 
dal radoživo dušo, jo napolnil s hu
domušnimi trenutki, ki izvabljajo iz 
gledalca dobrohoten smeh, pa tudi 
z liričnimi utrinki, ki poetično zazna
mujejo realistično pripoved. Na splo
šno je Kobalova režijska sled preže
ta z neko blago otožnostjo po nek
danjih časih, ki so bili sicer trpki, težki, 
toda polni neke domače topline, ki 
je sedaj ne zasledimo več. Kobal je 
vsakemu posameznemu, še najbolj 
neznatnemu liku, odmeril mesto in 
ga jasno označil z značajskimi pote
zami, hkrati pa vse povezal v prikup

no celoto, ki plastično oblikuje vaško 
skupnost. Naj med številnimi nasto
pajočimi omenimo markantnega Ra- 
doša Bolčino. Glavnega protagonista 
Štefuca je izoblikoval kot narodnja
ka in občutljivega poštenjaka, ki ga 
sicer včasih premagujejo robatost, 
srd, strast, napadalnost, a v njem sta 
vselej prisotni tudi širokosrčnost in 
ljubezen. Bolčina je svojim doseda
njim dosežkom dodal še eno prepri
čljivo kreacijo in s tem spet potrdil 
svoj igralski talent. Ob njem so izra
zito, večkrat duhovito, z natančno 
naštudirano mimiko, včasih pa tudi 
z blago karikaturo orisali svoje vlo
ge predvsem Lara Jankovič - iskriva 
Hedvika, Janez Starina - narodu in 
glasbi predani župnik, Marjanca Krošl 
- gospodovalna Pečanka, Aleksan
der Krošl - Padar, Iztok Mlakar - plašni 
ženin Ludvik, Jože Hrovat - organist 
in pevovodja Miha Jereb, Stane Le
ban - gostilničar Moj Jezus, Dragica 
Kokot - radovedna kuharica, Peter 
Musevski - borbeni Nace, Ana Fac- 
chini - brhka natakarica Matilda, Bo
ris Mihalj - tenente, Rastko Krošl - 
zaljubljeni karabinjer in vsi ostali, ki 
so s svojimi liki, oblečenimi v dogna
ne kostume Marije Vidau, pridali ži
vahnost in humornost postavitvi, v 
kateri je bila stalno prisotna tudi glas
ba. Glas harmonike je povezoval pre
hode, petje slovenskih narodnih pes
mi, pa tudi italijanska podoknica in 
fašistične budnice so poudarjali po
samezne prizore, uokvirjene v reali
stično prizorišče Janje Korun. Za kro
niko naj omenimo še to, da sta med 
petimi nastopajočimi otroki bila tudi 
zamejca Gregor in Sara Černič.

Ko je dolgotrajni aplavz priklical 
na oder tudi režiserja Borisa Kobala 
in Srečka Fišerja, je Lara Jankovič v 
imenu soigralcev čestitala in izročila 
darilo Aleksandru Krošlu ob življenj
skem jubileju, sedemdesetletnici, in 
ob petdesetletnici njegovega uspeš
nega gledališkega ustvarjanja.

V preddverju dvorane je bila na 
ogled razstava Ciril Kosmač in film.
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PROF. RADO BEDNARIK 
MARKANTNA OSEBNOST

Dne 24. septembra je poteklo 25 
let od smrti znanega slovenskega go- 
riškega kulturnega delavca, časnikar
ja in publicista ter šolnika profesorja 
Rada Bednarika. Profesor Bednarik se 
je rodil 2. avgusta 1902 v Gorici. Sred
nješolske in univerzitetne študije je 
dokončal v Ljubljani, kjer je leta 1926 
diplomiral iz zgodovine, zemljepisa 
in slavistike. Leta 1951 pa je diplomi
ral iz leposlovnih ved na tržaški uni
verzi. V vsem svojem življenju je bil 
neutruden kulturni in politično-vzgoj- 
ni delavec. Bil je v uredništvu Goriške 
straže, sodeloval pri izdajanju Jadran
skega almanaha, nato pa pri urejanju 
Malega lista in končno Novega lista. 
V predvojnem času je bil tudi pod
predsednik Prosvetne zveze in usta
novitelj knjižne založbe Sigma.

Fašizem ga je trikiat vrgel v ječo, 
dvakrat je bil konfiniran in seje zna
šel tudi vPosebnem bataljonu. Hud 
udarec je doživel maja leta 1945, ko 
so ga komunistične oblasti aretirale. 
Bil je zaprt v Ljubljani. Ko je bil iz
puščen iz zapora, se ni smel vrniti v 
Gorico, kjer ga je čakala osemčlan
ska družina. Moral je ostati v Ajdov
ščini, kjer je sodeloval pri ustanovi
tvi tamkajšnje slovenske gimnazije.

Rajni Bednaik pa ni nikoli tožil, kaj 
je moral prestati, nikoli se ni pritože-

i val, saj je bil izredno vedre narave. 
Ko se je končno vrnil v Gorico, je do 
upokojitve poučeval na slovenskih 
višjih šolah in bil odličen vzgojitelj. 
Nadaljeval je s svojim publicističnim 
in časnikarskim delom, saj je bil do 
smrti goriški urednik tednika Novi list. 
Bil je tudi član kluba Starih goriških 
študentov, kjer je dajal pobude za 
odkrivanje spominskih plošč kultur
nim delavcem širom Primorske. Pre
daval je tudi na Študijskih dnevih Dra
ga, tako leta 1975, ko je nastopil z 
referatom o predvojnem boju proti 
fašizmu na Primorskem.

Bil je velik Slovenec in demokrat. 
V političnem življenju je odigral po
membno vlogo pri ustanovitvi Slo
venske skupnosti na Goriškem.

Ne smemo pozabili tudi njegove
ga publicističnega dela pri izdajanju 
tradicionalnega Trinkovega koledar
ja kot tudi ne njegovega sodelovanja 
pri radijski postaji Trst A, saj so bile 
njegove oddaje zaradi šegavosti in 
ljudskega tona med najbolj priljublje
nimi. Imel je namreč velik čut za na
rodopisne posebnosti in značilnosti.

Bil je vsekakor markantna oseb
nost. Spomin nanj je morda s časom 
obledel, toda njegovo delo ne bo ni
koli zbledelo.

N O V A  C D - P L O Š Č A  R O B I J A  I N  SA ŠO TA

"NA TVOJI STRANI"
MARTIN MARUSSI

Na slovensko glasbeno sceno pri
haja v tem času nova CD-plošča dveh 
v Sloveniji že kar znanih mladih pev
cev, in sicer Robija Roliha in Sašota 
Mugerlija. Robi in Sašo, prvi doma 
iz Bosne, vendar od vojne dalje živi v 
Solkanu, drugi pa sedaj kaplan v Izoli, 
se predstavljata s ploščo, ki nosi na
slov Na tvoji strani.

Avtorja sta pred dvema letoma že 
izdala prvo kaseto in CD-ploščo pe
smi, ki človeka nagovarjajo s svojo 
duhovno globino. V njej najdemo 
devet avtorskih skladb (Jezus, opro
sti mi, Pred nami, Gospode - v hrva
ščini, Darujemo ti, Ne joči, prosim, 
Tebi, Brezmadežna, Zjutraj, Glej te 
očke, I believe, Vse, kar imam), kijih 
zaznamuje osebno izpovedni slog. 
Zanimive aranžmaje je prispeval Mir
ko Vuksanovič, poznan predvsem 
kot avtor pesmi in klaviaturist novo
goriških Avtomobilov. Poleg tega so
deluje z raznimi priznanimi glasbe
niki, kot so Slavko Ivančič, Zoran Pre
din, Arsen Dedič.

Tudi pri drugi CD-plošči Robija in 
Sašota je sodelovala ista, sicer dopol
njena ekipa. Producent in tonski moj
ster je tudi tokrat David Šuligoj, do
bitnik Zlatega petelina leta 1997 za 
album Zorana Predina, s katerim so
deluje že nekaj let. Šuligoj je med dru

gim znan po tem, da je igral z zna
nim primorskim kantavtorjem Izto
kom Mlakarjem. Spremljevalne voka
le je pomagalo odpeti pet prijetnih 
in nadarjenih deklet; to so Nuša Da- 
reda, Karmen Stavec, Polona Furlan 
(dobitnica laskavega naslova "najpev- 
ka” na Slovenski popevki), Jana Hlad
nik in Barbana Ferjančič. Tudi v tem 
CD-ju nam pevca predstavljata deset 
pesmi (A/a tvoji strani, Svetišče, Pre
bujam se, Srečanje, Ta pesem, Kjer si 
ti, Živeti sedaj, S teboj na križu, Zdaj 
letim, Sestra).

Sašo in Robi sta bila od svoje prve 
plošče dalje že dve leti vabljena v šte
vilne župnije po Sloveniji. Mladi iz 
župnij in mladinskih skupin ju z ve
seljem poslušajo, ko pojeta in pričata
0 svojem življenju. Letos maja sta so
delovala na dobrodelnem koncertu 
v Vipavi za finančno podporo gradit-

1 vi Škofijske gimnazije skupaj z naj
bolj znanimi slovenskimi skupinami 
in pevci; nastopili so Čuki, Avtomo-

■ bili, Tinkara Kovač, Ivan Hudnik, Gian- 
ni Rijavec in drugi. Krstni nastop raz
nih pesmi iz novega albuma sta Robi 

; in Sašo imela 16. septembra na vse
slovenskem dnevu mladih v Stični.

Želimo jima, da bi uspešno nada
ljevala na svoji glasbeni poti in da bi 
se njune pesmi širile tudi med zamej
sko mladino.

S E P T E M B R S K A  I N  
O K T O B R S K A  Š T E V I L K A  

P A ST IR Č KA

VRNIL SE JE 
PRIJATELJ
Po potepuškem poletnem oddihu 

se je med malčke iz vrtcev in šolarje 
srečno vrnil Pastirček, prisrčni in zve
sti prijatelj zamejskih otrok. Že 55. 
leto bo vedril otroške obraze, pa je 
še zmeraj mlad in razigran. Tak je tu
di njegov urednik Marjan Markežič, 
ki na uvodni strani izroča bralcem pr
vo brezplačno številko in vabi male 
in velike k rednemu sodelovanju z 
branjem, dopolnjevanjem, barvanjem 
in razvedrilnim reševanjem ugank in 
zank v upanju, da bodo vsi postali 
naročniki in redni sodelavci.

Vsako jesen se Pastirček vrača v 
novi preobleki; tako je tudi letos. 
Naslovno stran je v letu 2000 osvojil 
pisani računalnik z nekoliko zaskr
bljenimi očmi, a nasmejanimi ustni
cami in s pastirsko palico v roki; ob
krožajo ga snežnobele ovčice in pti
čki čepijo na njem. Sodobni "stroj", 
naš vsakdanji spremljevalec, seje pač 
prikupil tudi otrokom in si pridobil 
častno mesto v Pastirčku. Z bistro do
mišljijo ga je pričaral na papir Albert 
Vončina, petošolec iz OŠ J. Abram iz 
Pevme. Bil je med 517 otroki, ki so 
ob koncu šolskega leta sodelovali na 
nagradnem natečaju za naslovno 
stran. Živobarvne risbice drugouvr
ščenega Jerneja Legiše (4. r. OŠ J. Jur
čič, Devin), tretjeuvrščenega Marca 
Lubiane (4. r. OS V. Šček, Nabrežina),

Daše Frandolič in Davida Cettola iz 
Devina, Marie Černič iz Štandreža in 
Vanje Grgič iz Šempolaja pa si bodo 
bralci ogledali na 26. oz. 27. strani 
prve številke Pastirčka. Iznajdljivim 
ustvarjalcem seveda čestitamo, po
hvala pa naj gre tudi vsem ostalim, 
ki pošiljajo svoje likovne in pisne pri
spevke. Njim bo tudi letos posveče
nih osem središčnih strani; njihove 
risbice v mavričnih barvah izžarevajo 
bujno domišljijsko moč. Z le-to si je 
Jasmin Legiša, petošolkaOŠP. Voranc 
iz Doberdoba, pridobila prvo letošnjo 
Pastirčkovo časnikarsko izkaznico

Revija podarja nekaj lepih foto
grafij in zapis o Pastirčkovem dnevu 
na Goriškem in Tržaškem v preteklem 
maju, ko je bila tudi predstavitev knji
ge Katarince Pastirčkove sodelavke 
Anamarije Volk-Zlobec. V novem Pa
stirčku so tudi znane rubrike z do- 
polnjevankami za male Pastirčke, pa 
tudi ostali šolarji bodo našli veliko 
primernega gradiva za preverjanje 
svojega znanja. Nemarni Pacek že ča
ka marljive učence, da mu popravijo 
spakedrano govorico, Superkuharha 
ri ponuja vlivance za juho, na knjižni 
polici je knjiga Strah me je  teme, 
Lumpek potepuh Berte Golob pre
meteno prede, izbirčna lisica Marize 
Perat nemirno čaka, da otroci prebe
rejo njeno zgodbico. Tudi zapiski Zla
te Volarič in V. Tihomira Arharja in še 
vse druge rubrike kličejo učence k 
branju. Gledališki navdušenci bodo 
gotovo veseli ro-čne lutke, ki jo bodo 
lahko izdelali z navodili spretne Pike.

Vsebina je res pestra, zato naj 
Pastirčkovi prijatelji kar hitro sežejo 
po njej. Veselo branje!
1,1 IK
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MARIBORSKA 
UNIVERZA EVROPSKIH 

RAZSEZNOSTI

V Mariboru so pred kratkim praz
novali četrt stoletja tamkajšnje uni
verze. Ta je bila slovesno razglašena 
19. septembra leta 1975. Ob jubile
ju so odprli nov sedež tega visoko
šolskega zavoda, in sicer na Slomško
vem trgu (na sliki). To ima za univer
zo in celotno Slovenijo še poseben 
pomen, saj Slomšku pripisujejo za
slugo za začetek mariborskega vi
sokega šolstva pred 140 leti. Z novi
mi prostori so pridobile ugodne po
goje za delovanje vse strokovne služ
be univerze, ki so zdaj prvič v zgo
dovini združene v eni stavbi. Izpraz
njene prostore bivšega univerzitet
nega poslopja v Krekovi ulici pa bo
do uporabljali nekateri inštituti in bo 
tudi s tem - poleg 750 sedežev v no
vih predavalnicah na Slomškovem 
trgu - znatno omiljena prostorska 
stiska mariborske univerze.

Novo zgradbo univerze sta odpr
la rektor dr. Ludvik Toplak in predsed
nik vlade dr. Andrej Bajuk. Še prej pa 
so pred zgradbo odprli t.i. alejo ve
likanov, ki bo odslej krasila Slomškov 
trg. V aleji so doprsni kipi jezikoslov
ca Frana Miklošiča, slavista Matije 
Murka, pravnika Pavla Turnerja in iz
vedenca za raketno tehniko Herma
na Potočnika Noordunga. Obeležja 
so darilo tujih univerz in predstavljajo

delež slovenskega duha in znanja v 
razvoju evropske znanosti in kultu
re. V novem sedežu univerze so od
prli tudi stalno spominsko zbirko in 
spominsko sobo slovenskega olim- 
pionika Leona Štuklja.

V prazničnih dneh je bila v Mari
boru konferenca rektorjev iz neka
terih evropskih držav. Sodeloval je 
tudi rektor univerze v Bologni, ki je 
najstarejša v Evropi.

Novo zgradbo univerze je vodstvo 
le-te predstavilo skupaj z arhitektom 
Borisom Podrecco, na Dunaju žive
čim arhitektom svetovnega slovesa, 
kijev Mariboru ustvaril enkratno moj
strovino. V pogovoru s časnikarji je 
povedal, "da nobeno evropsko me
sto nima vsega na enem trgu, kot ima 
to Slomškov trg v Mariboru". Podrec- 
ca je ob tem napovedal, "da se bo 
Slomškov trg ob koncu celovite pre
nove uvrstil med najlepše v Evropi, 
Maribor pa bo s tem še v večji meri 
postal evropsko mesto". Znani tržaški 
arhitekt se je v Mariboru predstavil v 
trojni vlogi: kot avtor izjemne arhi
tekture, s pregledno razstavo svojih 
del in 15. septembra kot prvi preda
vatelj v Avli Magni, velikem prostoru 
v novi univerzitetni zgradbi, ki lahko 
sprejme do 300 poslušalcev.
— — —  M.

M LA D I M LAD IM

INTERNET POSPESUJE 
DELO... ALI PA NE?

DANIEL BEORCHIA

Lahko bi rekli, da je računalniška 
mreža Internet družbeni pojav nove
ga tisočletja. In kot vsi pomembni 
družbeni pojavi ima Internet globok 
vpliv na naše življenje: mnogim spre
minja vsakodnevne navade, način mi
šljenja in želje.

V Ameriki je pojemslackers ali ge
neracija X znan že več let. To so mla
di in odrasli ljudje, rojeni v letih '70 
in ‘80, ki jih družba obtožuje pasiv
nosti in pomanjkanja motivacije za 
študij oz. delo. Na višji šoli, univerzi 
ali na delovnem mestu uporabljajo 
na stotine zvijač, da se lahko izogne
jo delu. Zanimiv je Slackefs Creed, 
seznam nekakšnih zapovedi pristne
ga slackeija. Najdemo jih lahko na 
strani http://slackr.freeyellow.com/ 
page2.html. Naj navedemo primera 
nekaterih “zapovedi": "Ne pusti dela 
za jutri, če lahko nanj za vedno po
zabiš" ali "Nikoli se ne zgani, razen v 
primerih, ko se moraš izogniti delu 
ali dobiti kak izgovor1'. Na isti strani 
najdemo tudi izjave nekaterih stro
kovnjakov in časnikarjev na to temo.

Ta pojav je sprožil Internet: za ne
katere je deskanje postal idealni na
čin, da si v uradu krajšajo čas, name
sto da bi delali. Morda seje kdaj zgo

dilo tudi vam, da ste na delovnem me
stu uporabljali izredno hitro telefon
sko povezavo z mrežo za povsem o- 
sebno zabavo ali potrebo! Internet 
ima tako široko ponudbo brezplač
nih informacij in podatkov, da v njem 
vsakdo najde kaj zanimivega. No, za 
nekatere je to prehuda skušnjava in 
ne morejo se izogniti vsakdanjemu 
deskanju; tudi za to kategorijo ljudi 
so že skovali ime. Imenujejo jih cyber- 
slackers!', tehnološki zapravljalci časa. 
Odveč je pripomniti, da lahko šefi v 
službi le s težavo ugotovijo, ali njihov 
novi uslužbenec uporablja računalnik 
za pripravo bilance podjetja ali pa za 
zabavo, npr. za pogovor s prijatelji iz 
Kanade. V velikih podjetjih pa je tak
šen nadzor uslužbencev naravnost 
nemogoč. Vittorio Rossi iz uredništva 
PC World takole razmišlja: "Vir pro
blemov niso Internet, računalniki ali 
na splošno tehnologija. Ti novi medi
ji le na novo odkrivajo problem, ki ob
staja že zelo dolgo: organizativna, kul
turna in zakonska sredstva, ki jih upo
rabljamo v podjetjih, so ista, kot so 
jih imeli v industrijski dobi. Slonijo 
na razmerju med delavcem in delo
dajalcem, ki upošteva le količino o- 
pravljenega dela, ne pa tudi sodelo
vanja za dosego skupnega cilja."

7
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5 . O K T O B R A  
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N E V S E C N O S T I  S O L S K E A V T O N O M I J E

ŠE NEREŠENO VPRAŠANJE 
TRAJANJA U Č N IH  UR

V šolskih krogih je že nekaj 
tednov prisotna pereča pro
blematika trajanja šolskih li
čnih ur. Po zakonu bi morale 
ure trajati 60 minut, na slo
venskih šolah pa so zaradi po
sebnih razlogov vedno traja
le 50 minut. Tovrstnim pro
šnjam ravnateljev je do sedaj 
skrbnik vsako leto ugodil. S šol
sko avtonomijo pa so se stvari 
spremenile in bi morala biti 
naloga ravnateljev, kako ukre
pati: se striktno držati zako
na ali pa upoštevati dosedanjo 
prakso, ki sloni tudi na pod
lagi sindikalnih dogovorov?

Učitelji in profesorji slo
venskih šol na Tržaškem so se 
na sestanku, ki je potekal 
pred časom na liceju Preše
ren, zavzeli za dosedanji ur
nik. Zadeva je po mnenju Slo
venske skupnosti, ki je v pe
tek, 29. septembra, sklicala 
tiskovno konferenco o tej pro
blematiki, zelo resna. Prišlo je 
do velike zmešnjave, ravna
telji so se znašli brez navodil, 
vsaka šola v bistvu ukrepa po

svoje, nevarno pa je, da zara
di tega nereda marsikateri 
starši prepišejo otroke na ita
lijanske šole, kar predstavlja 
že politični problem. Po mne
nju SSk ni razlogov, da ne bi 
še naprej veljala ustaljena 
praksa, po kateri so na slo
venskih šolah ure trajale 50 
minut (nemška in francoska 
manjšina v Italiji imata to pod
ročje urejeno z zakonom). Si
cer so ravnatelji slovenskih 
šol že pred časom pisali šol
skemu ministrstvu v zvezi s 
tem vprašanjem, vendar do- 
sedaj niso dobili odgovora. 
Senator Fulvio Camerini pa je 
pred kratkim obljubil pokra
jinskemu tajniku SSk Močni
ku posredovanje glede tega.

Slovenska skupnost pri 
tem računa, da bo odgovor 
ministrstva upošteval speci
fičnost slovenske šole, treba 
pa bo tudi resno razmisliti o 
tem, kako izvajati avtonomi
jo, saj o tem vprašanju ni bilo 
še resnega razgovora.

S L O V E N S K A  I M E N A  IN PR I I MK I

VPRAŠANJE V SENATU
Senatorja Fulvio Camerini 

in Mitja Volčič sta v četrtek, 
28. septembra, postavila ita
lijanskemu notranjemu mini
stru poslansko vprašanje v 
zvezi s spoštovanjem sloven
skih imen in priimkov pri iz
daji dokumentov. Pred ča
som je pokrajinski ta jn ik 
Slovenske skupnosti Peter Mo
čnik opozoril senatorja Ca- 
merinija na nespoštovanje 
slovenskih imen in priimkov 
pri izdajanju npr. vozniških 
dovoljenj, davčnega kodeksa, 
potnih listov idr. Slo je predv
sem za izpuščanje strešic, pri 
tem pa seje Močnik sklical na 
že obstoječo zakonodajo, v 
prvi vrsti na italijansko usta
vo ter še na pred nedavnim 
sprejeti okvirni zakon o manj
šinah na italijanskem poloto

ku in na besedilo zaščitnega 
zakona za Slovence v Italiji.

Zato je pokrajinsko tajni
štvo SSk, piše v tiskovnem 
sporočilu, ki smoga prejeli, z 
velikim zadovoljstvom spre
jelo novico o poslanskem 
vprašanju. Sen. Camerini je 
svojčas obljubil poseg in je k 
pobudi povabil še sen. Vol
čiča. SSk se zato iskreno zah
valjuje Cameriniju in računa 
na to, da bo levosredinska 
vlada tudi takoj ustrezno 
posegla pri pristojnih m ini
strstvih, da se bo uresničilo 
spoštovanje temeljne vred
note in človeške naravne 
pravice do lastnega imena in 
priimka, za popolnejšo za
ščito naših pravic, se zaklju
čuje tiskovna nota SSk.

V NEDELJ O V BA R K O V L J A H

P A S T O R A L N I  D N E V I  T R Ž A Š K E  ŠK O F I J E

ANALIZA PODROČIJ, KJER NAJ SE 
DELUJE V SMERI EVANGELIZACIJE

MATJAŽ RUSTJA

Tržaška škofija sejeminuli 
konec tedna zbrala v kongre
snem središču na Pomorski 
postaji v Trstu, da bi se poglo
bila v pomen evangelizacije 
za Cerkev, ki stopa z jubilej
nim letom v tretje tisočletje.
Evangelizacija: poslanstvo Cer
kve, je bila namreč tema pet
kovega in sobotnega zaseda
nja (29. in 30. septembra), ki 
gaje uvedel tržaški škof msgr.
Evgen Ravignani z molitvijo 
in uvodno besedo, deloma v 
slovenskem jeziku, na temo 
Cerkev: ljudstvo, ki je poslano, 
da oznanja evangelij.

Po škofovih besedah so se 
udeleženci razdelili po skupi
nah in vzeli v pretres podro
čja, kjer naj deluje tržaška kr
ščanska skupnost v smeri e- 
vangelizacije. Delovnih skupin 
je bilo šest, delovala pa je tudi 
slovenska skupina, ki se je 
podala v oceno stanja in per
spektiv slovenske kompo
nente tržaške škofije. "Naša" 
skupina pa je bila maloštevil
na. In to dejstvo nam je lahko 
v premislek, ker se sami red
kokdaj udeležujemo podob
nih trenutkov vere in ker tako 
sami sebe ločujemo od ško
fijske skupnosti, v kateri mo
ramo biti živ dejavnik. Vse 
naše cerkve so del tržaške 
škofije in morajo zato v njej 
polno in vsestransko delova
ti, posebno v poslanstvu o- 
hranjevanja naše slovenske 
identitete in kulture. Zaključki 
"slovenske skupine", ki so bili 
predstavljeni v soboto - tako 
kot vsa ostala poročila - so se 
dotaknili škofovih uvodnih 
besed in poudarili, da je za 
slovensko skupnost v Trstu 
prvovrstnega pomena poglo
bitev v veri, ki se večkrat pri
kazuje v plitvi in folklorni ob
liki, nas torej ne vodi v vsak
danjem življenju in nam ni 
glooko vodilo. Poleg tega pa 
se mora naša skupnost po
truditi še v misijonskem oz
nanjevanju vere tistim, ki jim

je Cerkev daleč, ker jim  je Bog 
le v težo in mislijo, da se z za
puščanjem vere osvobajajo. 
Prav zaradi tega je pred nami 
velik izziv širjenja lepote vere 
v novem ali modernem jezi
ku, morda tudi s pomočjo slo
venskega škofijskega pasto
ralnega organa.

Ostalih šest skupin se je 
ukvarjalo s kulturo in šol
stvom, z verskim izobraževa
njem in katehezo, z delom in 
gospodarstvom, s človeškim 
trpljenjem, z mednarodnim 
sodelovanjem in problemom 
priseljevanja, s tržaškim teri
torijem in njegovimi ustano
vami. Večji del sobotnega dne 
je bil posvečen delu po sku
pinah, ki so predstavile svoje 
povzetke nekaj po četrti uri 
popoldan. Potem je stekla 
splošna razprava, pastoralna 
dneva pa je zaključil poseg 
škofa Ravignanija, ki je strnil 
misli in predloge zasedanja 
ter tako nakazal pastoralne 
prioritete naše škofije. Smer
nice niso še dokončno izo
blikovane, le nekaj jih je bilo 
izpostavljenih, vse pa z veliko 
jasnostjo, ki odlikuje trža
škega škofa..

Življenje v Cerkvi: največji 
problem v tržaški škofiji je 
fragmentarnost pobud in raz-

! nih skupin, ki delujejo v luči 
vere na mnogoterih podro
čjih. Individualizem in zapr
tost sta prepogosta skupna i- 
menovalca fragmentarnosti, 
ki ne pelje v dialog, pač pa v 
nepoznavanje (in torej uniču
je komunikacijo) ali celo v 
predsodke. Vsakovrstno iska
nje vere v sebi in v stiku z 
bližnjim je seveda dobrodo
šlo, jasno pa moramo imeti 
pred sabo smisel, tisto, kar 
nas združuje in edino gradi 
našo Cerkev, to je Jezus Kris
tus; vsi smo eno v njem in Bo- 
žja beseda mora biti v sredi
šču krščanskega življenja.

Življenje v župniji: župnija 
se mora odpirati teritoriju, v 
katerem deluje, in ga razume
vati v neprestanem dialogu, 
da ne bomo zaradi vrtoglave
ga spreminjanja sedanjosti 
gradili na preteklosti. Poleg 
tega pa se moramo zavedati, 
da ni samo župnik župnija, 
pač pa moramo vsi v njej ak
tivno delovati. Gospod škof 
je prav posebno poudaril ka
tehezo za otroke in za odra
sle, da bi jih skrb za rast pri
peljala v duhovno in življenj
sko zrelost.

Slovenski verniki v tržaški 
škofiji: včasih se naši pro
blemi razlikujejo od ostalih,

vsem pa je glavni cilj preroje- 
nje in utrditev vere. Treba bo 
okrepiti slovensko pastoralno 
središče v Trstu ter tesneje po
vezati Kras in Breg, tudi v luči 
pomanjkanja slovenskih du
hovnikov. Msgr. Ravignani je 
jasno poudaril, da je sloven
ska Cerkev del tržaške in da 
so specifični problemi sloven
skih vernikov skrb celotnetr- 
žaške škofije.

Iz vseh sklepov dvodnev
nega zasedanja bo nastal do
kument pastoralnih smernic 
za bližnjo prihodnost, v krat
kem pa tudi zbornik. Pasto
ralni dnevi se praviloma odvi
jajo dvakrat letno, zadnjič so 
bili junija letos, ko se je deba
ta, posebno v drugem dnevu, 
osredotočila na očiščenje spo
mina. Na posvetu je sodeloval 
tudi edini slovenski član ško- 

i fijskega sveta dr. Drago Štoka, 
ki je takole dejal v uvodnih be
sedah k posegu: "Smo v jubi
lejnem letu in prav je, da se ita
lijanski in slovenski verniki tr
žaške škofije ozremo v svojo 
težko preteklost tudi zato, da 
začrtamo smernice za svet
lejšo in pravičnejšo bodoč
nost." V teh besedah in v novi 
evangelizaciji bo zaživela trža
ška Cerkev tretjega tisočletja.

N O V A  S E Z O N A  D R U Š T V A  S L O V E N S K I H  I Z O B R A Ž E N C E V

Uissiom " L

ROZNOVENSKA PROCESIJA 
PO NABREŽJU

ZA ZAČETEK PREDSTAVITEV N O V I H  
M L A D I K I N I H  KNJIG

Barkovljani so tudi letos 
počastili praznik rožnoven- 
ske Matere Božje, ko se spo
minjajo rešitve pred epide
mijo kolere, ki je divjala sredi
19. stoletja. Slabo vreme je si
cer skrajšalo potek tradicio
nalne procesije po barkov- 
Ijanskem nabrežju, a se je slo
vesnosti kljub vsemu udele

žilo veliko število vernikov in 
narodnih noš. Ob tej p ri
ložnosti je po verski sveča
nosti v prostorih SKD Barkov- 
Ije potekal tudi prijeten trenu
tek, saj so odprli nov društve
ni bar, ki gaje barkovljanske- 
mu društvu podaril podjetnik 
dr. Vanja Lokar.

Sezona 2000/2001 Društva slovenskih izobražen
cev se je začela v znamenju predstavitve najnovejših 
knjižnih izdaj založbe Mladika, ki je potekala na 
prvem tradicionalnem  tedenskem večeru nove 
sezone v ponedeljek, 2. oktobra, v Peterlinovi dvo
rani v ulici Donizetti 3 v Trstu.

Gre za slovenski prevod 
knjige Alojza Rebule Jakob 
Ukm ar - aposto l sožitja, 
zbornik Drage 1999 z naslo
vom Med zgodovino in se
danjostjo, Prelistavanje pol- 
stoletja Vinka Beličiča (o tem 
delu in njegovi predstavitvi 
pišemo posebej na drugem 
mestu) in zaSlovensko bibli
ografijo za Veliko Britanijo 1. 
7. 1945- 1.5. 2000, ki jo  je 
uredil vodja Knjižnice Duša
na Černeta Marjan Pertot.

Vsa dela so bila v glavnem 
predstavljena že pred krat
kim, krstno predstavitev je 
pravzaprav doživela le Slo
venska bibliografija za Veliko 
Britanijo Marjana Pertota. O 
tej knjigi je na ponedeljko
vem večeru spregovoril Ivo 
Jevnikar, ki je dejal, da si to 
delo zasluži veliko pohval in 
pozornosti naše javnosti. Slo
venska bibliografija za Veli
ko Britanijo skriva namreč 
pričevanje o nenavadno bo

gatem delu maloštevilne, a 
prizadevne in požrtvovalne 
slovenske skupnosti v Veliki 
Britaniji. Ta skupnost je u- 
stvarila nekaj lepih in zelo po
membnih publikacij, knjig in 
periodike, v njej se je tudi ob
likovalo nekaj zelo sposob
nih ljudi.

Pertot je v večletni dejav
nosti zbral t.i. "sloveniko", se 
pravi najrazličnejše publi
kacije, ki so v Veliki Britaniji 
izšle tako v slovenščini kot 
v drugih jezikih. V najnovejši 
Pertotovi bibliografiji je zbra
nih preko 400 enot: od tega 
je 31 časopisov in revij. Bra
lec bo najprej naletel na pe
riodiko, nato pa na knjige, 
brošure in enkratne tiske.

Zbrano gradivo pojevnikar- 
jevih besedah daje zelo ži
vahno sliko zlasti povojne slo
venske emigracije v Veliki 
Britaniji.

Čeprav je bila teža pred
stavitve na strani Pertotove 
bibliografije, se je poznejša 
razprava vila predvsem oko
li Rebulove knjige o Jakobu 
Ukmarju, bolje rečeno okoli 
lika Jakoba Ukmarja. O tem 
velikanu slovenskega trža
škega krščanstva je marsik
do posredoval tudi osebne 
spomine, udeleženci pa so 
prišli do ugotovitve, da priha
ja do ponovnega odkrivanja 
Ukmarja komaj sedaj, skoraj 
30 let po njegovi smrti.
—  iz
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TRŽAŠKA KRONIKA

S L A V N O S T N O  ODPRTJE N O V E G A  S E D EŽ A GL ASBENE M A T I C E

POMEN KONTINUITETE SLOVENSKEGA
ŠOLSTVA V ROJANU

IVAN ŽERJAL

Od petka, 29. septembra, 
deluje Glasbena matica - šola 
Marij Kogoj tudi uradno v no
vih prostorih v ul. Montorsi- 
no 2 v Rojanu. Tja se je šola 
sicer že pred nekaj tedni de
jansko preselila iz zgodovin
skega, a dotrajanega sedeža 
v ul. Ruggero Manna 29, kjer 
so se šolale cele generacije tr- 
žaških slovenskih otrok in 
mladih, iz katerih so izšli tudi 
številni mednarodno uveljav
ljeni glasbeniki. Najbolj repre
zentativna glasbena ustano
va Slovencev v Italiji se je tako 
preselila v stavbo, v kateri sta 
do nedavnega imeli sedež 
slovenska osnovna šola Ba
zoviški junaki in nižja srednja 
šola Fran Erjavec, ki sta, kot 
znano, zaradi pomanjkanja 
učencev in dijakov v predlan
skem in lanskem šolskem le
tu morali zapreti svoja vrata. 
Z vselitvijo Glasbene matice 
v te prostore pa seje po bese
dah predsednika upravnega 
odbora dr. Draga Stoke za
jamčila tudi kontinuiteta slo
venskega šolstva v tem pre
delu tržaškega mesta, kjer še 
vedno strnjeno živi sloven
ska narodna skupnost. Seli
tev je om ogočila tržaška 
občinska uprava, ki je lastni
ca stavbe in ki je po besedah 
podžupana Roberta Damia- 
nija (na sliki) s tem dejanjem 
hotela potrditi polnopravno 
prisotnost Slovencev v trža
škem mestu.

Na novem sedežu sta že 
pred uradnim odprtjem stek
la koncerta dveh letošnjih di

plomantov GM na tržaškem 
konservatoriju Giuseppe Tar
tini. Kot je v našem časopisu 
sicer že pisalo, sta v novi Gal
lusovi dvorani nastopila vio
linist Matej Santi in pianist Ste- 
fano Artesi, ki sta na tržaš
kem konservatoriju diplomi
rala prav pred kratkim. Na 
petkovem uradnem odprtju 
novih prostorov pa so prija
telji GM in ljubitelji glasbe, ki 
so se v novi Gallusovi dvora
ni zbrali v res velikem števi
lu, prisluhnili tudi nastopu 
drugih treh diplomantov, ki 
bodo zaključni izpit na tržaš
kem konservatoriju opravili v 
bližnji prihodnosti: gre za 
harmonikarja Daria Savrona 
in Alessandra Ipavca (oba sta 
iz razreda prof. Loredane Co- 
ceani) in za trobentača An
dreja Petarosa (iz razreda prof.

Franca Žuglja). Diplomante 
sta pri klavirju spremljala 
Claudia Sedmach in Marko 
Sancin.

Udeleženci slovesnosti so 
si lahko ogledali tudi prosto
re, ki so večji, zračnejšijn po 
besedah predsednika Štoke 
tudi bolj prikladni za sedanji 
čas in za zahteve sedanjega 
šolskega sistema. Vsekakor 
jeGM rešila prostorsko, ne pa 
še finančne krize. Tako dežel
na kot tržaška občinska upra
va (le-ta ravno pred kratkim 
z 200 milijoni lir) sta sicer o- 
mogočili izredne finančne pri
spevke, o katerih pa gre upati, 
da postanejo redni. Sicer je 
Štoka izrazil trdno prepriča
nje, da bo te krize enkrat ko
nec. Zaščitni zakon za slo
vensko manjšino v Italiji je že 
odobrila poslanska zbornica,

če ga bo sedaj sprejel tudi se
nat, potem bo to omogočilo 
ustanovitev samostojne sek
cije na tržaškem konservato
riju Tartini, v kateri bi po za
gotovilih predsednika uprav
nega odbora konservatorija 
našlo prostor kakih 70 gojen
cev in sedem ali osem profe
sorjev, ki bi morali opraviti 
poseben natečaj.

Pri Glasbeni matici gledajo 
torej v prihodnost z okrep
ljenim upanjem v primerjavi 
s tesnobo, ki je vladala v še 
ne tako oddaljeni preteklosti. 
Zato gre res upati, da se bo 
uresničila napoved ravnatelja 
šole prof. Bogdana Kralja, da 
bo preselitev GM v nove pro
store dala ustanovi novega e- 
lana in večje zaupanje v pri
hodnost.

P O S M R T N A  I Z D A J A K N J I G E  V I N K A  B E L I C I C A

"PRELISTAVANJE POLSTOLETNA" JE 
PRIČEVANJE O DOŽIVETEM CASU

pa ga ni uredil po kronolo
škem vrstnem redu dogod
kov, temveč ga je razdelil v 
deset tematskih sklopov, ki 
spremljajo dogajanje v za
mejstvu od leta 1948 do leta 
1998. V knjigi naletimo tako 
na avtorjeva osebna razmi- 
šjanja ob branju svetovno 
znanih knjig, zapise o zamej
ski stvarnosti, odmeve ob izi
du njegovih knjig, kot seveda 
tudi številne lirične utrinke, 
katerim se občutljiva Beličiče- 
va duša ni mogla izogniti. Ig
ralec Ivan Buzečan je ob kon
cu prebral še dva odlomka iz 
knjige, enega, ki spremlja na
stanek zamisli in nato tudi iz
daje zamejske revije Mladika, 
pa še odlomek z opisom pri
jetnega dne, preživetega ob 
trgatvi pri prijatelju v Grljanu.

Z venčkom narodnih pe
smi je večer obogatila dekli
ška skupina Vesela pomlad in 
se tako poklonila spominu 
pokojnega Vinka Beličiča, ki 
je pred letom dni še zadnjič 
"vdihnil zrak od dežja in son
ca prebujene gmajne". 
 0 0
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Prelistavanje polstoletja "ni
so spomini, ni zgodovina, ni 
leposlovje, pač pa je vsakega 
nekaj. Je pričevanje o času, 
kot sem ga doživljal s svojim 
srcem in znanjem". S temi be
sedami je zamejski pesnik in 
pisatelj Vinko Beličič sam o- 
značil svoje delo, ki pa je ob 
avtorjevi smrti ostalo v roko
pisu. V sredo, 27. septembra,

na dan, ko je zamejski pesnik 
pred letom dni "krenil na naj
višji vzpon", sta Finžgarjev 
dom in založba Mladika pri
redila večer, na katerem je 
Prelistavanje polstoletja zagle
dalo luč sveta.

Po uvodnih besedah Mari
ja Maverja je knjigo predsta
vil Saša Martelanc, avtor spre
mne besede. Martelanc je u-

vodoma poudaril, da se knji
ge zelo veseli, saj mu je "dra
ga zaradi avtorja, zanimiva za
radi vsebine in lepa zaradi pri- 
čevanjske poštenosti". Nada
lje je Beličičev prijatelj spo
mnil številne prisotne na že 
objavljeno delo Prelistavanje 
poldavnine, ki je izšlo leta 
1980. Kasneje je Beličič pono
vno vzel v ro.ke to gradivo, ki

O B V E S T IL A

KI) SLOMŠKOV dom Bazovi
ca prireja v svojih prostorih 
enkrat mesečno srečanje na 
različne teme. V petek, 6,t.m., 
bo ob 20. uri najprej film z 
naslovom Nesmrtni, nato po
govor in družabno srečanje. 
Govorili bomooeshatološko- 
sti vere, o upanju in nesmrt
nosti, o doživetjih klinično 
mrtvih ljudi... Naš gost bo g. 
Dušan Jakomin. Vabljeni.

KOROŠKI DNEVI na Primor
skem, prireditve na Tržaškem. 
Sobota, 7., in nedelja, 8. okto
bra: srečanje mladine - s pred
stavniki Koroške dijaške zve
ze, Katoliške mladine in mla
dinci Slovenske gimnazije 
(projekt slovenščina). V Peter
linovi dvorani, ul. Donizetti 3 
v Trstu, bo v soboto, 7. okto
bra, ob 19. uri nastopila gle
dališka skupina Oder mladje 
Koroške dijaške zveze z dram
sko predstavo Učna ura Euge- 
na Ionesca. PrirediteljaSKKin 
MOSP. Petek, 13. oktobra, ob 
20.30, Peterlinova dvorana, 
ul. Donizetti 3, Trst: javno sre
čanje s predstavniki koroških 
političnih organizacij Narod
nega sveta koroških Sloven
cev in Zveze slovenskih orga
nizacij (KOKS - Koordinacijski 
odbor koroških Slovencev) in 
SSO ter SKGZ. Nedelja, 15. 
t.m., ob 17. uri v Marijinem 
domu pri Sv. Ivanu: v sklopu 
Gledališkega vrtiljaka pred
stava Vesele zgodbice v režiji 
Tineta Varla. Uprizorila jo bo 
lutkovna skupina Mi smo mi 
Slovenskega kulturnega dru
štva iz Celovca. Nedelja, 15. 
oktobra, ob 17. uri v Mariji
nem domu, ul. Risorta 3, Trst: 
Katoliško prosvetno društvo 
Planina iz Sel bo uprizorilo 
igro Pleskarji nimajo spomi
na Daria Foja, v režiji Francija 
Končana. Prireditelj Marijin 
dom v ul. Risorta. Ponedeljek, 
16. oktobra, ob 20.30, Peter
linova dvorana, ul. Donizetti 
3, Trst: etno-kulturni večer, 
posvečen predstavitvi publi
kacij Krščanske kulturne zve
ze in Slovenskega narodopi
snega inštituta Urban Jarnik. 
Otvoritev razstave Oblačilna 
kultura v Rožu avtorice dr. 
M arije Makarovič. Knjige 
bodo predstavili: dr. Janko 
Zerzer, dr. Marija Makarovič, 
mag. Martina Piko-Rustja, Laj- 
ko Milisavljevič. Predvidena 
je tudi glasbena točka s kole
dniki iz Radiš. Prireditelj DSI.

SLOVENSKA VINCENCIJEVA 
konferenca in Klub prijatelj
stva bosta praznovala god 
zavetnika sv. Vincencija Pa- 
velskega in začetek delovne
ga leta v četrtek, 12. t.m., pri 
Šolskih sestrah pri Sv. Ivanu, 
ul. delle Docce 34. Ob 16. uri 
bo maša s premišljevanjem 
za duhovne poklice, mladino 
in družine. Sledi družabnost.

OBČINA ZGONIK vabi k sode- 
lovanju pesnike, pisatelje in 
glasbenike ob 200-letnici roj
stva Franceta Prešerna. Ob tej 
priložnosti naj bi občina Zgo
nik izdala dvojezično publika
cijo o pesniku. V njej naj bi bili 
objavljeni prispevki, ki bi jih 
slovenski in italijanski knji
ževniki iz F-Jk napisali o Pre
šernu, njegovem delu, vlogi, 
pomenu včeraj in danes... 
(kratka misel - pol tipkane 
strani v prosti obliki). Glasbe
niki pa naj bi poskrbeli za gla
sbeno priredbo poezije Pev
cu. Skladba bi bila prav tako

jena v omenjeni publi
kaciji, ki bo izšla v začetku de
cembra. Glasbeno gradivo za 
različne glasbene in vokalne 
skupine, ki bo dospelo v pred
videnem roku, bo doživelo 
krstno izvedbo v obdobju de
cember 2000-februar 2001. 
Književniki in glasbeniki, ki se 
bodo vabilu odzvali, naj po
šljejo svoje prispevke na na
slov: Občina Zgonik, Zgonik 
45, 34010 Trst, lahko tudi po 
faksu 040-229422 s pripisom 
Prešeren 1800-2000, do 15. 
t.m. Za informacije je na raz
polago občinska knjižnica ob 
ponedeljkih in sredah od 15. 
do 19. ure, tel. 040 229533.

DRUŠTVO SLOVENSKIH izobra
žencev vabi v ponedeljek, 9. 
t.m., na srečanje s filozofom 
in teologom Edijem Kovačem, 
avtorjem esejistične zbirke 
Oddaljena bližina, za katero 
je prejel Rožančevo nagrado. 
Srečanje bo v Peterlinovi dvo
rani s pričetkom ob 20.30.

D A R O V I

ZA OTROŠKI zbor A  M. Slom
šek: družina Grgič, Padriče 
45, v spomin na dragega prija
telja dr. Lea Kralja 100.000 lir.

ZA CERKEV v Bazovici: do
mača družina Olenich ob 
smrti očeta in moža Ermene- 
gilda 150.000 lir; domači ob 
obletnici smrti sina Andreja 
Ražem 25.000; Štefanija Kalc 
50.000; domači ob 9. oblet
nici smrti hčerke Helene Kri- 
žmančič 50.000; domača 
družina ob 4. obletnici smrti 
sina A leksandra C iacchi 
100.000; družina Ražem 
30.000; domača družina ob 
obletnici smrti pok. Brunota 
Ciuch 300.000; domača dru
žina ob smrti moža in očeta 
Lea Kralja 50.000; žena Ma
rija v spomin na pok. moža 
Vinka Marca 50.000; domači 
ob krstu Alexa 100.000 lir.

ZA CERKEV v Gropadi: do
mača družina ob 8. obletnici 
sm rti pok. Antona Kalca 
50.000 lir; družina Milkovič 
(Gropada 126) 50.000; N.N. 
50.000; domača družina ob 
obletnici smrti pok. Angele 
Mužina 100.000 lir.

ZA cerkev na Pesku: Tatia- 
na Kariš in Sandi Jančar ob 
svoji poroki 200.000 lir; ob
20. obletnici smrti pok. Ma
rije Grahonja (Gročana 29) 
50.000; N.N. 30.000; Liliana 
Ferfoglia 30.000; domači in 
sorodniki ob krstu Andreja 
Bacchija 100.000 lir.

Č E S T I T K E

Na medicinski fakulteti tr
žaške univerze je pred dnevi 
diplomirala gospa MARJANA OP- 
PELT iz Trsta. Novi zdravnici is
kreno čestitajo za življenjski 
uspeh prijatelji in znanci in j i  
želijo mnogo uspeha in zado
ščenja vpoklicu.

S P O R O Č I LO  SSŠ
Deželno tajništvo Sindika

ta slovenske šole se pridru
žuje stavki šolnikov, ki so jo 
razglasile vsedržavne sindi
kalne organizacije za pone
deljek, 9. t.m. SSS zahteva, da 
ministrstvo za šolstvo in vla
da uskladita plače šolnikov z 
evropskim standardom, da 
priznata dejansko avtonomi
jo in specifičnost slovenske 
šole in da čimprej imenujeta 
v stalež slovenske šolnike.
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ROMOLI SPREJEL
SSO IN SKGZ

Deželni odbornik za finan- kulturne ustanove še čakajo na
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ce in koordinator stranke For- 
za Italia Ettore Romoli je prej
šnji teden sprejel na goriškem 
sedežu deželne uprave pred
stavnike krovnih organizacij 
SSO in SKGZ. Slovensko dele
gacijo so sestavljali Igor Komel, 
Damjan Paulin, Rudi Pavšič, 
Livio Semolič in Franka Žga
vec. Predmet pogovora so bili 
vprašanje zaščitnega zakona, 
odnos dežele do slovenskih or
ganizacij in goriška občinska 
uprava.

Glede zaščitnega zakona, 
ki je v postopku v senatu, je 
Romoli povedal, da bo njego
va stranka sicer glasovala pro
ti, da pa je dozorel čas, da se 
parlamentarna pot zaščitnega 
zakona zaključi. Kar se tiče od
nosov deželne uprave do slo
venskih organizacij, je pred
stavništvo SSO in SKGZ pove
dalo, kako je zelo zaskrblju
joče dejstvo, da dežela nima ko
rektnih institucionalnih odno
sov s slovensko manjšino in se 
odloča za stike s posamezniki, 
ne pa z organizacijami, ki pred
stavljajo slovensko skupnost. 
Posebno nevzdržljiv je položaj 
izplačevanja državnih prispev
kov, ki jih dežela upravlja na 
podlagi zakona 46/91. Sloven
ski tisk še ni prejel prispevkov 
za leti 1999/2000 in druge

prispevke za letošnje leto. Od
bornik je krivdo za zamude na
prtil deželnim uradom in oblju
bil, da se bo zavzel za čimprej
šnjo rešitev tega vprašanja. Go
vor je bil tudi o nedavnem iz
glasovanju zakona s katerim 
dežela ustanavlja Institut za 
Slovence.

Slovenske organizacije niso 
bile povabljene k sodelovanju 
pri oblikovanju tega zakona, 
pričakujejo pa, da bo dežela to 
storila, ko bo pripravljala pra
vilnik za njegovo izvajanje. Od
bornik je soglašal, da bi deželna 
posvetovalna komisija, ki izra
ža mnenja o izvajanju zakona 
za kulturne dejavnosti 46/91, 
mogla izoblikovati izhodišča za 
pravilnik te ustanove. Predstav
niki krovnih organizacij so de
želnega odbornika seznanili z 
dvema problemoma, v katera 
je neposredno vpletena goriška 
občinska uprava: sprememba 
regulacijskega načrta in tisoč
letnica prve pisne omembe Go
rice. Glede regulacijskega na
črta prebivalci Standreža pri
čakujejo, da bo občina umak
nila načrtovano širjenje obrt
niške cone v Standrežu in no
vih intenzivnih zazidalnih po
vršin ter ohranila in ovrednoti
la zaselek Jeremitišče.

NEVERJ ET N A  O D L O Č I T E V

D O N  C A M IL L O  NA  
KRASU...

Vsi dobro poznamo sim
patično zgodbo, ki se dogaja 
nekje v Padski nižini. Pisatelj 
Guareschi jo  je namreč lepo 
upodobil v svojem romanu 
Don Camillo, ki opisuje pret
kanega in bojevitega pode
želskega župnika in njegove 
zdrahe z rdečim županom Pep- 
ponejem. Drugdmgemu si me
četa polena pod noge, pa ven
dar skoraj ne moreta drug brez 
drugega...

Nekaj podobnega se je pred 
kratkim primerilo na goriškem 
Krasu. VJamljah vdoberdob- 
ski občini so ob praznovanju

BREZ KOMENTARJA
Z goriškega občinskega sve

ta je prišla v ponedeljek posled
nja novica, ki jo lahko objavi
mo kar brez komentarja, saj je 
nepotreben. Večina, ki že dve 
leti upravlja občino med nihanji 
in nesporazumi, je predstavila 
osnutek dnevnega reda, ki bo 
prišel v poštev na prihodnjih za
sedanjih občinskega sveta in za
deva zakon 482/99, t.j. zakon 
za zaščito 12 jezikovnih manjšin.

Trije načelniki večinskih sve
tovalskih skupin (Fl, NZinCD- 
GO) nameravajo odgovarjati 
pokrajini v zvezi s prisotnostjo 
slovenske manjšine v goriški 
občini, rekoč, da je le-ta prisot
na le v Štandrežu. V Ločniku 
živijo Furlani, pomembna kom
ponenta raznolike goriške ob
čine pa so tudi Histro-veneti. 
Žal pa jih zakon 482/99 ne jem
lje v poštev, tako da je njih za
ščita, vsaj kar zadeva zakon 
482/99, nemogoča. E)

750-letnice občine odprli tudi 
večnamensko dvorano. V re
publiki Italiji in tudi v naših kra
jih je navada, da take javne pro
store ob odprtju tudi blagoslo
vijo. In vendar do tega tu ni pri
šlo. Zakaj? Kot smo lahko bra
li, je na vprašanja svetovalcev 
SSk tamkajšnji župan odgovo
ril, da je  občina kot taka ne
konfesionalna ustanova, zato 
ne more ali ne sme privilegi
rati ene veroizpovedi v odno
su do drugih. Ali živijo na Do- 
berdobskem tako številni bu
disti ali muslimani, da o dru
gih ne govorimo ? Ali že stojijo 
tu minareti oz. sedeča vzhod
na božanstva ? Če bi se dober- 
dobski župan zgledoval po prej 
omenjenem Pepponeju, bi lah
ko vedel, da je ta kljub sklice
vanju na proletarsko ideologi
jo  le poklical Don Camilla, da 
je  blagoslovil temeljni kamen 
Ljudskega doma... Tu pa - nič!

PEROPRASK

PISAN IZBOR IGER ZA NAŠE 
VELIKE IN MALE ŠOLARJE

IVA KORSIC

Ko jesen odeva naravo v 
tisoče toplih barv, se naši šo
larji že pridno sklanjajo nad 
šolskimi klopmi in s pisanjem 
ter učenjem bistrijo svoje gla
vice. Da jim  šolske obvezno
sti ne bodo prehudo breme
nile jesenskih in zimskih dni, 
bo tudi letos s svojimi razigra
nimi igricami poskrbel Go
riški vrtiljak, ki ga že četrto le
to prireja Kulturni center Loj
ze Bratuž z goriškim Kultur
nim domom v sodelovanju s 
Primorskim dramskim gleda
liščem iz Nove Gorice in z za
mejskim Slovenskim stalnim 
gledališčem. Z obema gleda
liškima hišama ima KC Lojze 
Bratuž dobre stike; še poseb
no novogoriški hram je bil v 
veliko pomoč našemu Cen
tru, da seje gledališka ponud
ba, ki že skoro dvajset let raz
veseljuje otroke onstran me
je, razširila tudi k nam in da 
je lani pod svoje okrilje spre
jela tudi višješolsko mladino. 
Omeniti moramo seveda tu
di ravnateljstva oz. učiteljske 
in profesorske zbore, ki so v 
svoje učne načrte sprejeli gle
dališki program. Tudi letošnje 
predstave, ki bodo vsestran
sko - a še posebno jezikovno!
- bogatile naše male in velike 
otroke, bodo potekale po 
treh tirnicah s tremi različni
mi abonmajskimi sporedi. 
Malčki, ki bodo vzeli slovo od 
vrtca, in osnovnošolci do če
trtega razreda bodo prejeli 
Polžkov abonma. Le-ta ponu

ja šest predstav, ki jih bodo o- 
digrali profesionalni pa tudi 
ljubiteljski igralci in srednje
šolci, ki sodelujejo v kakovo
stnih dramskih skupinah. Vsi 
ti bodo naše učence pospre
mili v neizmerni svet domi
šljije s pravljičnimi igricami. 
Prve bodo 13. oktobra Vesele 
zgodbice v izvedbi Lutkovne 
skupine Mi smo mi iz Celov
ca. Koroške lutkarje dobro po
znamo kot izkušene, spretne 
izvajalce. Za njimi se bo 12. 
novembra zatrkljala Žogica 
Nogica, ki jo  bodo prikazali 
mladi amaterji Gledališča na 
vrvici iz Nove Gorice. Prizna
no Lutkovno gledališče Ljub
ljana bo 17. januarja 2001 o- 
digralo Kekca; Moje gleda
lišče Ljubljana, ki je že ure
sničilo nekaj čudovitih iger, pa 
bo 12. februarja 2001 pred- 
stavilo Lepotico in zver. Polž
kov abonma bo sklenilo Slo
vensko stalno gledališče 13. 
marca 2001 z igrico Zgodba 
o mačku, ki je  naučil galebko 
leteti. Predstave pravljičnih 
dopoldnevov bodo izmeno
ma v veliki dvorani Kulturne
ga centra Lojze Bratuž in Kul
turnega doma. Vsakič bosta 
dve ponovitvi: ena za otroke 
iz doberdobskega ravnatelj
stva in učence iz špetrske 
dvojezične šole ter za goste 
iz nekaterih tržaških razre
dov, druga pa za šolarje iz go
riškega ravnateljstva.

Naši Polžki se bodo ob ig
ricah pripravljali na nagradni 
likovni in literarni natečaj, ki 
ga vsako leto razpisuje Gori

ški vrtiljak. Tokrat nosi naslov 
Ostržek in Rdeča kapica se 
srečata na goriškem gradu.

Petošolci in nižješolci bo
do v svojem Abonmaju za 
mlade imeli pet predstav. Po
sebno najstniki so še kar iz
birčni gledalci, težko jim je kaj 
pogodu; zato bodo imeli na 
razpolago poleg dramskih be
sedil tudi dve glasbeni pred
stavi - ti sta sprejeti v občinski 
projekt za šole Ptolomej -. Di
jaki slovenske gimnazije iz 
Celovcajim bodo 9. oktobra 
postregli z igro Sedem nalog. 
Ker naši dve dvorani ne pre
moreta tako visokega odra, ki 
bi sprejel zahtevno scensko 
postavitev/\ne Frank, se bodo 
za to dramo v izvedbi Sloven
skega stalnega gledališča od
peljali v tržaški Kulturni dom. 
Svojsko predstavo Madaga
skar v besedi, sliki in pesmi Jo
sepha Rakotorahalakija si bo
do ogledali 16. januarja 2001. 
Matildo bo Prešernovo gleda
lišče Kranj izvedlo 2. februarja 
2001. Glasbeno jutro Casca- 
ra s Tolkainim sekstetom Ljub
ljana bodo doživeli 9. marca.

Srednješolska mladina si je 
prvo predstavo ponudbe Mo
je gledališče že ogledala v po
nedeljek, 18. septembra. Slo
vensko stalno gledališče oz. 
njegov član Janko Petrovec je 
v režiji Marka Sosiča izpove
dal z mojstrskim prikazom Ba- 
riccovo monodramo Devet
sto. Mladim so namenjene še 
tri predstave. 23. oktobra jim 
bo Primorsko dramsko gle
dališče Nova Gorica pripo

moglo počastiti 90. obletni
co rojstva Cirila Kosmača z 
dramsko izvedbo novele Ti
stega lepega dne. Predvidoma 
v novembru bi se morali po
dati v tržaški Kulturni dom na 
predstavo Ana Frank. 4. feb
ruarja se bodo sprostili ob 
Linhartovi Županovi Micki, ki 
jo bo odigralo Gledališče To
ne Čufar z Jesenic.

Gledališka ponudba za 
srednješolce se letos uresni
čuje drugo leto in ima poleg 
glavnega cilja, spoznavanja le
pote dramskih del domačih in 
svetovnih piscev, še nalogo 
približati odrsko umetnost, 
kateri se v zadnjih letih mla
dina nerazumljivo izmika. Di
jake naj bi gledališka pobuda 
tudi navdušila za obisk ve
černih abonmajskih predstav, 
ki s svojo širšo ponudbo ne
dvomno bogatijo in dopolnju
jejo šolsko znanje snovi hu
manističnih predmetov. K te
mu naj bi pripomogli tudi 
profesorji s primerno pripra
vo pred ogledom predstav in 
s pogovorom o prikazanih be
sedilih. Dijakom naj bi tudi 
razložili morebitne nejasno
sti in vzbudili v njih konstruk
tivno razmišljanje o temah, ki 
jih obravnavajo gledališka de
la. Učitelji so si vse to že pri
svojili, saj se z otroki pogovo
rijo pred igricami, po njih pa 
učenci izrazijo svoje mnenje 
s kritično oceno, ki jo označijo 
na papirnato polo; tako "ogla
sno listino" ima vsak razred o- 
bešeno na steni učilnice.

PLOSCA NA DOBROVEM

POKLON DR. 
SFILIGOJU

Občinski svet občine Brda 
je sklenil, da bodo protifašistu 
in borcu za obstoj in pravice 
Slovencev v Italiji v obdobju 
fašizma, dr. Avgustu Sfiligoju 
iz Gorice, postavili na Dobro
vem spominsko obeležje. To 
so sklenili na predlog svetnika 
prof. Petra Stresa, izSLS+SKD. 
Odvetniku Sfiligoju bodo spo
minsko ploščo vzidali na nje
govi rojstni hiši na Dobrovem. 
Občinski svet je na zadnjem 
zasedanju imenoval komisijo 
za postavitev obeležja, v ka
teri so poznavalci lika in delo
vanja dr. Sfiligoja.

M E P Z  HRAST O B  1 5 0 - L E T N I C I  O B Č I N E

PRIZNANJA PEVCEM V DOBERDOBU

M AR TIN  FRANDOLIC

vljudno vabi 
cenjene stranke, p r ija te lje  in rojake  

iz Laškega na o tvo rite v  
nove cvetličarne

IL GELSOMINO
v soboto, 7. oktobra, ob 19. 

Ulica Monte Cosich 18
SELCE - RONKE 

tel. 03803203719

uri.

ANDREJ CERNIC

Sobotna slovesnost se je 
začela z odprtjem socialnega 
centra v Jamljah, nakar je žu
pan dr. Mario Lavrenčič po
delil priznanja društvom in 
organizacijam, ki delujejo na 
območju občine in pomaga
jo, da se doberdobske nava
de in kultura te vasi spoznajo 
tudi vdrugih krajih. Posebnih 
priznanj pa so bili deležni trije 
zaslužnejši občani: nagrado 
so prejeli Darjo Legiša in Kar
lo Ferfolja, ki sta kot prosto
voljca sodelovala v miroljub
ni akciji Mavrica na Kosovu, 
ter dirigent Hilarij Lavrenčič 
za vidnejše dosežke meša
nega pevskega zbora Hrast, 
predvsem še za zlati plaketi 
mesta Maribor in visoki uvr
stitvi na vse, slovenskem pe
vskem natečaju Naša pesem 
v letih 1997 in 1999.

Zbor Hrast je bil tudi med 
sooblikovalci drugega dela 
programa, ko so nastopili vsi 
trije doberdobski pevski zbo
ri: dekliški pevski zbor Jeze
ro pod vodstvom Darija Ber- 
tinazzija, moški pevski zbor 
Jezero, ki ga vodi Marij Pavli
ca, ter že omenjeni mešani 
pevski zbor Hrast pod taktir
ko Hilarija Lavrenčiča. Skup-

V napevu Oj, Doberdob se prepoznavajo domala vsi 
prebivalci kraške vasice, ki jo pesem opeva. In prav ta 
pesem je bila idealna rdeča nit slovesnosti v sklopu sto
petdesete obletnice samostojnosti občine Doberdob. 
Svečanost je potekala v pravkar odprtem socialnem cen
tru v Jamljah v soboto, 23. septembra. Na prireditvi je 
nastopil tudi mešani pevski zbor Hrast.
na točka vseh treh nastopov 
je bila pesem Oj, Doberdob, 
ki še vedno združuje vse ob
čane ob spominu na vse fan
te, ki so kot vojaki padli na do
berdobski gmajni v prvi sve
tovni vojni. Zbor Hrast seje s 
to pesmijo hotel spomniti tu
di lani preminule pevke Na
dje Lestan-Ferfolja.

V nedeljo dopoldne je po
tekala osrednja svečanost ob 
visoki obletnici občine. Slav
nostni govor je imel župan dr. 
Mario Lavrenčič, ki nam je 
podal kratek vpogled v zgo
dovino Doberdoba in se ob 
sklepu posebej zahvalil vsem 
trem županom, ki so pred 
njim vodili občino po drugi 
svetovni vojni. Sledila je pred
stavitev recitala-koncerta za 
tri igralce in mešani pevski 
zbor, ki ga je pesnik Marko 
Kravos za dramaturško upri
zoritev priredil iz romana Sci- 
pia SlataperjaMo/ Kras. V režiji 
Sergija Verča so nastopili 
igralci Minu Kjuder, Aleš Va

lič in Stojan Colja. Za glasbe
no spremljavo je poskrbel 
mešani pevski zbor Hrast 
predvsem z uglasbenimi pe
smimi pesnika Krasa Srečka 
Kosovela in z napevi ljudske
ga značaja.

S tem pa se še ni zaključil 
karseda razgiban začetek se
zone doberdobskega meša
nega pevskega zbora. V so
boto, 30. septembra, je na
mreč mešani pevski zbor 
Hrast sodeloval na zborovski 
reviji v Tricesimu kot gost pe
vskega zbora Vos de mont. 
Zbor seje predstavil s staro
slovanskima verskima nape
voma ter s priredbami ljud
skih istrskih, beneških in re
zijanskih pesmi.

Začetek nove sezone je 
očitno bil za pevce (in dirigen
ta) zelo zahteven: poletne po
čitnice namreč pogosto na
vajajo na lenobo. Slednjo pa 
preženemo le s trdim delom 
že od vsega začetka.



L U Č K A  KRALJ V K U L T U R N E M  C E N T R U  B R A T U Ž

VLOGA ZBOROVSKEGA PETJA
Prejšnji petek je bil v ko

morni dvorani Kulturnega 
centra Lojze Bratuž res zani
miv in posrečen večer, ki je i- 
mel na sporedu srečanje z Lu
čko Kralj Jerman iz Argenti
ne. Gre za priznano pevovod- 
kinjo, ki je zlasti mlajšim zbo
rovodjem zelo dognano in 
stvarno prikazala vlogo, lik in 
delo zborovodje.

Gostjo večera je najprej v 
imenu Združenja cerkvenih 
pevskih zborov, ki je večer 
priredilo, pozdravila pred
sednica prof. Lojza Bratuž. 
Najprej je orisala življenjsko 
pot in nato glasbeno delova
nje naše argentinske in obe
nem goriške rojakinje. Lučka 
Kralj se je rodila v Gorici v 
znani družini narodno in dru
žbeno zavzetega Slovenca dr. 
Janka Kralja, izrazite osebno
sti naše polpretekle zgodovi
ne. Pred leti je bil v tej dvora
ni odmeven večer, posvečen

’ r ~~'

njegovemu liku in delu. Nekaj 
let po njegovi smrti seje leta 
1948 družina odselila v Ar
gentino, v Buenos Aires. Po 
poroki z gornikom, športni
kom in športnim pedagogom 
Frenkom Jermanom je Kra
ljeva živela v Bariločah, čudo
vitem gorskem mestu ob vz

nožju Andov. Tu je kljub šte
vilni družini ustanovila otro- 
ško-mladinski zbor Ninos y 
jovenes cantores de Barilo- 
che. Zbor, sestavljen iz mla
dih pevcev različnih narodno
sti, je tako izpopolnila, da je 
lahko z njim nastopala v sami 
Argentini in v Evropi. Mnogi

izmed nas se še spominjajo 
koncerta 1.1982 v nabito pol
nem goriškem avditoriju, ko 
je ta zbor pod njenim veščim 
vodstvom izvajal zahteven in 
zanimiv program ter z njim 
prevzel goriško občinstvo.

Lučka Kralj je v zelo teht
nem daljšem posegu iznesla 
svoje poglede na zborovodjo, 
njegov pristop do zbora, izbi
ro programa, vokalno tehni
ko in vzgojo ter seveda psi
hološke probleme, ki pri 
vsem tem nastajajo.

Večer in pogovor je nato 
vodila prof. Franka Žgavec. V 
debati so se zlasti s praktični
mi vprašanji oglasili razni 
zborovodje, ki so znesli raz
ne probleme, s katerimi se po
sebno srečujejo pevovodje 
otroških oz. mladinskih pe
vskih zborov.

ZCPZ je s tem večerom 
gotovo zelo koristno pripo
mogla k temu, da zlasti odgo
vorni za mladinsko petje ve
dno bolj poglobijo svoje zna
nje in izkušnje.
— —  AB

ROMARJ I  IZ RUPE-PECI  V N O V I  ŠTIFTI

BOGASTVO ZELENE 
DOLENJSKE

Za že tradicionalno roma
nje na zadnjo nedeljo v sep
tembru smo se namenili v No
vo Štifto pri Ribnici na Dolenj
skem. Pridružili so se nam še 
posamezni prijatelji od dru
god. Glavni cilj romanja je bi
la mogočna baročna cerkev 
iz 17. stoletja. V njej nas je pre
senetilo veliko število moških 
in mladih ter otrok. Začeli so 
namreč novo veroučno leto. 
Vsi so živo sodelovali pri maši. 
Prepeval je mladinski dekliški 
zbor. Naš MPZ Rupa-Peč, ki 
ga je vodil Zdravko Klanjšček 
z orgelsko spremljavo Tanje 
Kovic, je zapel na koncu ma
še. To je daroval ob somaše
vanju našega župnika p. Niko, 
voditelj samostana in cerkve.

V Sloveniji smo prvič ma
ševali v čast škofu Antonu 
Martinu Slomšku, ki gaje sv. 
oče Janez Pavel II. razglasil za 
blaženega pred letom dni, kar 
nam je še olepšalo romanje 
v tem svetem jubilejnem letu.

Mogočni lipi pred cerkvijo 
in samostanom sta se nam za
risali v srce kot znamenje veli
kih mož, ki jim je vsa tista pre
lepa okolica dala življenje in 
izredno ljubezen do našega 
slovenskega človeka, do vere 
in kulture. Zato smo se naj
prej s hvaležnostjo spomnili 
očeta naše prve tiskane bese
de (1550-51), Trubarja. Po ko
silu "Pri Kuklju" v Velikih La

ščah smo se odpeljali v Raši
co, Trubarjevo rojstno vas. U- 

: stavili smo se pri piramid- 
skem spomeniku tega slavne
ga moža: pevski zbor mu je 

' zapel Slovensko pesem. Nato 
smo obiskali Trubarjevo do
mačijo. Zdenka, Valentina in 
Lučka so nam po poti v avto
busu na široko razgrinjale 
življenje in delo tudi nekate
rih drugih zaslužnih možs te 
Dolenjske strani, npr. Strita
rja, Levstika, Goršeta, Kreka.

Tudi Notranjska se nam je 
pobliže odprla. Spomnili smo 
se velikega pesnika Balantiča, 
ki je zgorel v Grahovem, pa 
tudi vseh žrtev turških vpadov 
in pustošenj, medvojnih in po
vojnih grozot v letih 1941- 
1945 in čez po vsej domovi-

1*

SLOVENSKO PLANINSKO dru
štvo Gorica - sekcija - za gor
sko kolesarjenje prireja v ne
deljo, 8. oktobra, 5. netekmo- 
valno vožnjo z gorskimi ko
lesi na 20 in 8 km progi v oko
lici Vrha sv. Mihaela. Vpiso
vanje bo ob 9. uri pri ŠKC 
Danica na Vrhu, start bo ob 
10. uri. Udeleženci, mlajši od 
14 let, morajo biti v sprem
stvu polnoletne osebe.

odbor ZSKP se bo sestal v 
ponedeljek, 9. oktobra, ob 
20.30. v prostorih kulturne
ga centra Bratuž.

društvo jadro prireja tečaj 
slovenskega jezika, ki bo v 
Romjanu po dve uri tedensko 
in bo trajal 6 mesecev. Pripra
vljalna seia bo 9. t.m. ob 20. 
uri naseaežu društva. Inf. pri 
odbornikih društva in v slo
venskem oddelku knjižnice.

DRUŠTVO KRVODAJALCEV in 
Kulturno društvo Sovodnje or
ganizirata 20-urni tečaj prve 
pomoči. Prvo srečanje bo 
16.10. ob 20. uri v spodnji 
dvorani KD Sovodnje. Tečaj 
bo vodil Uroš Kobal. Vpišite 
se do 12.10. pri Magdi, tel. 
0481 882032, in pri Marinki, 
tel. 0481 882043.

S O Ž A L J E

Ob izgubi drage noneKRISTE 
izražata iskreno krščansko so
žalje Alessandri Schettino in 
družini PD in MePZ Štandrež.

MePZ Rupa-Peč izreka glo
boko sožalje Danili in Danilu 
Cevdeku ter ostalim sorodni
kom ob izgubi drage mame 
KRISTE.

Ob izgubi drage noneKRISTE 
GODNIČ vd. TOMAŽIČ izrekata A- 
lessandri iskreno sožalje MePZ 
Lojze Bratuž in Kulturni center 
Lojze Bratuž.

D A R O V I

ZA OBNOVO prostorov pri 
svetem Ivanu: Cirila Saksida
100.000 lir.

ZA MISIJONARJA Ivana Štanto: 
Elizabeta in Andrea ob poro
ki 500.000 lir.

ZASLOVENSKO Karitas: Cilka
50.000 lir.

ZA MLPZ Vrh sv. Mihaela: 
Renato Devetak v spomin na 
ženo Helko 50.000 lir.

ZA CERKEV na Peči: Eliza
beta in Andrea ob poroki
300.000 lir ; A lb in  Covi
50.000 lir.

ZA CERKEV na Vrhu: Renato 
Devetak v spomin na ženo 
Helko 150.000 lir.

Č E S T IT K E

V soboto sta se poročila BAR- 
IMKAGORBATFO inTOJANORANDIE- 
RA. Priljubljeni profesorici iz 
srca čestitajo kolegi, učenci in 
sodelavci centra Emil Komel.

NaSCGVE. Komel sta skle
nila študij pianistDAVTDTREBIŽAN 
in oboist MATIJA FAGANEL David 
Trebižan iz razreda prof. He
lene Plesničarje z najvišjo oce
no diplomiral na tržaškem kon
servatoriju. Matija Faganel iz 
razreda prof. Andreje Konje- 
dic-Lenardič je edini diplomi
ran oboist, ki je izšel iz goriških 
glasbenih ustanov. Uspeha se 
veselijo Komelovci in čestitajo!

Prijatelji in znanci čestitajo 
ANI ČERNIČ, ki je pred kratkim 
z uspehom diplomirala iz fla
vte na videmskem konserva
toriju Tomadini.

Člani našega uredništva vo
ščijo obilo uspehov novoporo- 
čencema in glasbenikom.

Zaradi preobilice gradiva v 
tem tednu bomo nekatere 
članke in prispevke obja
vili prihodnjič, / u re d .

ni, v zamejstvu in po svetu. 
Pred Turjaškim gradom smo 
pobrskali po spominu v zgo
dovino našega naroda z živo 
željo po spravi med vsemi.

Romanje s toliko vtisi v pri
jetni družbi je bilo bogato 
poplačano po zaslugi neizčrp
nega Iviča. Njemu in vsem, ki 
so to romanje in izlet pripra
vili, prisrčna hvala za vse.

ŽPK

ZAHVALA

Ob težki izgubi naše ljube mame, none in pranone

KRISTINE G O D N I Č  vd. T O M A Ž IČ
se iskreno zahvaljujemo g. župniku Žerjalu, g. Lestanu 
in g. Bolčini za pogrebni obred, pevcem zbora M irko 
Filej, Rupa-Peč in Standrež, darovalcem cvetja in v do
brodelne namene. Posebna zahvala naj gre dr. Tavčarju 
za zdravniško nego, gospema Mariji Žgavec in Mariji 
Čevdek za pomoč ter vsem, ki so nam bili ob strani v 
teh težkih trenutkih.

Štandrež, Peč, Castellamare di Stabia, Rijeka,
5. oktobra 2000
družine Tomažič, Čeudek in Schettino

V lju d n o  vas va b im o  na d o b ro d e ln i večer

"TEŽKA IZ G U B A  NAJ LAJŠA TEGO BE"
v ponedeljek, 9■ t.m ,  ob 20.15 v Čotovi gostiln i Devetak na Vrhu sv. M ihae la .

Petje in beseda v spomin  
na Nekoga, ki ga je  
zahrbtna bolezen odtrgala 
iz naše srede.

V sodelovanju s sovo- 
denjskim i krvodajalci, 
moško pevsko skupino 
Akord iz Podgore in

oktetom  Sraka bomo 
gostili dr. Simona 
Spazzapana, ki deluje na 
onkološkem oddelku 
C.R.O. v Avianu, 
kateremu je namenjen 
izkupiček večera.

Čotova družina Devetak

KRŠČANSKA KULTURNA ZVEZA - CELOVEC 
SLOVENSKA PROSVETA - TRST 

ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE - GORICA

KULM . EVI
NA PRIMORSKEM 

od 8. do 15. oktobra 2000
Prireditve na Goriškem

SREDA, 11. OKTOBRA OB 20.30 
Komorna dvorana Kulturnega centra Lojze Bratuž 

Prof. Joško Kovačič: glasbeni opus skladatelja 
FRANCETA CIGANA 

Soprireditelj Združenje cerkvenih pevskih zborov Gorica

PETEK, 13. OKTOBRA OB 9.30 IN 10.45 
Velika dvorana Kulturnega centra Lojze Bratuž 

Lutkovna skupina Mi smo mi iz Celovca:
VESELE ZGODBICE

SOBOTA, 14. OKTOBRA OB 20.30 
Župnijska dvorana Anton Gregorčič v Štandrežu 
Katoliško prosvetno društvo Planina iz Sel: igra 

PLESKARJI NIMAJO SPOMINA 
Soprireditelj Prosvetno društvo Štandrež

NEDEUA, 15. OKTOBRA OB 17. URI 
Velika dvorana Kulturnega centra Lojze Bratuž 

Folklorni skupini društva Globasnica in Trta iz Žitare vasi. Mešani zbor Peca 
in Dekliška skupina Stem iz Globasnice ter Moški zbor Lesičjak iz Štebna: 

GLOBAŠKA OJSET 
Prikaz ženitovanjskih običajev v Podjuni.

Srečanja glasbenih šol, mladine in predstavnikov krovnih organizacij 
s Koroške in Primorske
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GORIŠKA KRONIKA

O G L E D  R A Z S T A V  V L I E N Z U  I N  B R I K S N U

NO VI GLAS /  ŠT. 36  2 0 0 0

BENEŠKA SLOVENIJA

V SPO M IN  NA ZADNJEGA  
GORIŠKEGA GROFA

Zadnje čase veliko beremo in 
slišimo o Gorici, ki v letih 2000-2001 

obhaja dve pomembni obletnici: to sta 
tisočletnica prve omembe vasi, ki "se 

v jeziku Slovanov imenuje Gorica" 
(28. aprila 1001), in 500-letnica smrti 

zadnjega goriškega in tirolskega grofa 
Leonharda ali Lenarta.

Za osvetlitev zgodovinskega dogajanja v 
zvezi z letom 1500 so odprli 13. maja letos 
tri razstave, in sicer v gradu Bruck v Lienzu 
na Tirolskem, v škofijski palači v Briksnu na 
Južnem Tirolskem in v gradu Beseno v Bese- 
nellu na Tridentinskem, ki bodo trajale do 31. 
oktobra t.l. Za ogled dveh zelo pomembnih 
razstav v Lienzu in Briksnu je Inštitut za so
cialno in versko zgodovino iz Gorice organi
ziral v dneh 23. in 24. septembra dvodnevno 
potovanje. Za vodstvo, razlage in zgodovin
ske osvetlitve sta odlično poskrbela g. Luigi 
in prof. Sergio Tavano. Kaže, da današnji zgo
dovinarji hočejo v pravi luči prikazati zgodo
vino naših krajev na podlagi dokumentov.

N a g ro b n ik  g ro fu  L e n a rtu  v ce rk v i sv. A n d re ja  
v L ien zu

Treba je vedeti, da so bile prej navedene 
pokrajine del velike grofije, ki je dobila ime 
po Gorici. Goriški grofje so izhajali iz bavar- 
sko-koroške rodbine in so bili prvič omenjeni 
v zvezi z Gorico v prvi polovici 12. stoletja 
kot “comes de Goerze". Višek oblasti so do
segli v 13. stoletju. Vladali so skoraj 400 let. 
Po smrti grofa Lenarta (12. aprila 1500) je 
Goriška grofija pripadla Habsburžanom (ce
sarju Maksimilijanu L), ki so ohranili naslov 
goriških in tirolskih grofov.

Ob teh razstavah se moramo spomniti na 
obdobje proti koncu 15. stoletja, ko seje sred
nji vek umikal novemu, ko sta tudi srednje
evropski prostor preplavljali humanistična in 
renesančna miselnost, skratka, ko so življenj
ske in politične razmere v Evropi doživljale 
bistvene spremembe. Tirolska dežela je sku
paj z Goriško, kjer je prevladoval slovenski 
živelj, postala eno ključnih področij habsbur
škega cesarstva.

Udeleženci potovanja smo se najprej pelja
li po Koroški mimo Spittala, po dolini reke Dra
ve, onstran Ziljskih Alp, do koder so prišli v 7. 
stoletju iz Panonije naši predniki Slovenci. 
Dospeli smo v Lienz, kjer se dviga mogočen 
grad Bruck, kjer je grof Lenart živel in umrl. V 
njem je razstava z nazivom Lenart in Paola. 
Neenak par. O  Lenartu pravijo, da je bil po 
značaju robat, vojščak, navezan na srednje
veške navade; Paola iz rodbine Gonzaga iz 
Mantove (20 let mlajša od njega, poročila se 
je z njim v Bocnu leta 1478) pa je bila izobra-

G rad B ru ck , sedež g o r iš k ih  in  t ir o ls k ih  g ro fo v

žena in se je zanimala za umetnost, a bila je 
bolehna; z njim ni imela nič skupnega. Skle
nila sta poroko le iz političnih razlogov. Nista 
imela moških potomcev, zato je rodbina izu- 

j  mrla in grofija je pripadla Habsburžanom na 
podlagi stare dedne pogodbe.

Razstava v gradu Bruck, z 220 eksponati, 
je posvečena življenju Lenarta in Paole. V so
banah so razstavljeni predmeti, knjige, doku
menti obeh rodbin, oblačila, orožje ipd.; za
nimivo je dopisovanje Paole in njene matere 
Barbare; čudovita je grajska kapelica s posli
kavami oseb in grbov. Obiskali smo tudi cer
kev sv. Andreja, kjer je velik, značilen Lenar
tov grob, ki ga je dal izklesati cesar Maksimi
lijan Lenartu v hvaležen spomin.

Pozneje nas je pot vodila spet po krasni 
dolini Drave, nato prek meje v Italijo. Prenočili 
smo v lepem mestu Brunicu.

Drugega dne smo potovali po deželi jabla- 
novih nasadov in dospeli v znamenito mesto 
Briksen, sedež nekdanje poknežene škofije (še 
danes vidimo tu pa tam izklesano jagnje, sim
bol škofije). Ime Briksen je slovanskega izvo
ra (Prishna). V škofijski palači je razstava De 
ludo globi. Igra sveta. S posebno igro je znani 
filozof, znanstvenik in briksenski škof Nico- 
laus Cusanus ponazoril leta 1463 svoje po
glede in miselnost na svet. Velik del razstave 
je njemu posvečen. Vse priča o zgodovinskem 
dogajanju v tej deželi, ki je delila svojo usodo 
z Goriško. Posebno zanimiv je del razstave, 
ki omogoča vpogled na komunikacijska sred
stva, na začetke tiska in druge panoge zna
nosti v dobi humanizma, na kmečko življe
nje, obrti, bolezni itd. v dobi okoli leta 1500. 
Po ogledu Briksna, ki slovi tudi zaradi lepe in 
bogate zgodovinske stolnice, smo se peljali 
mimo mnogih drugih zanimivih točk, ki priča
jo o stikih z Goriško. Posebno znana je gori- 
ška cerkev sv. Magdalene v Villabassi (Nie- 
derdorf), ki stajo dala zgraditi Paola in Lenart; 
krasijo jo zanimive freske Simona Mareigla 
(učenca slikarja M. Pacherja); nad podobo 
evangelista Mateja je upodobljen grb goriških 
grofov, nad Lukovo podobo pa grb rodbine 
Gonzaga. Tudi v drugih krajih smo videli sle
dove o odnosih z Goriško, npr. tudi cerkev 
sv. Marije - Aufkirchen v Toblachu. Pozneje 
smo se peljali mimo kraja S. Candido v vzhod
nem delu Pusterije in drugih vasi ter krenili v 
smer proti prelazu M. Croce Comelico, nada
ljevali pot po dolini Padola, nato skozi Sappa- 
do in se končno vrnili v Gorico. Tako se je 
sklenilo zelo zanimivo potovanje.

Izletnikov nas je bilo okrog 40, med temi 
šest Slovencev, ki se zanimajo za bogato kul
turno dediščino goriške preteklosti.

O teh edinstvenih razstavah, ki so res vred
ne ogleda, so izdali več knjig, zelo bogat ka
talog in videokaseto.

Za kroniko povejmo še to, da je goriška 
občina sredi septembra organizirala v zvezi 
z letom 1500 izlet v Lienz z več avtobusi in se 
pobratila s tem mestom. Prihodnje leto bodo 
oblasti iz Lienza vrnile obisk Gorici.
— ' EPD

P R I P R AV E N A  N O V E M B R S K I  P O S V E T

NADŠKOFIJA ZA 
PREŽIVETJE G O R A TIH  

PREDELOV
ERIKA JAZBAR

Gorato območje predstavlja 
48% teritorija videmske nad
škofije. Vsi dobro vemo, da so 
problemi, s katerimi se ubadajo 
prebivalci omenjenih območij 
pri vsakdanjem življenju, pe
reči, saj se o tem piše in govori 
že veliko časa. Vsakokrat ko 
spregovorimo o slovenski Be
nečiji, pridemo prej ali slej do 
u-gotovitve, da je največji pro
blem našega človeka, ki mu je 
dano tam živeti, fizičen obstoj 
naše skupnosti, saj je demo
grafsko obubožanje manjših 
vasi in zaselkov oz. beg mla
dih družin v dolino dejstvo, ki 
ga pogosto podčrtujemo v 
naših razmišljanjih. Stvarnost je 
pač taka, ker mladim domači 
kraj ne nudi potrebnih mož
nosti za preživetje, to pomeni

delovnega mesta, potrebnih in
frastruktur, cestnih povezav, 
skratka vseh tistih neobhodnih 
pogojev, brez katerih sije težko 
domišljati, da bi kdo ostal v go
ratem predelu.

Videmska nadškofija se je s 
tem v zvezi spet izkazala in šla 
dlje. Zamislila si je tridnevni štu
dijski simpozij o problemih in 
rešitvah goratega območja, ki 
bo potekal od 17. do 19. no
vembra v Tolmeču. V tem se
veda ni nič novega, saj je bilo 
tovrstnih srečanj že precej. Po
membnost zamisli pa je v tem, 
da se na omenjeno srečanje v 
nadškofiji pripravljajo že dalj 
časa, poglobljeno, in pri tem 
upoštevajo poglede in stvarno
sti, ki izhajajo iz različnih pre
delov in izkušenj.

Zanimiv je tudi odziv, ki ga 
imajo pri institucijah in politi

kih, kar pomeni, da gre za po
budo, ki sloni na trdnih teme
ljih, saj ima poslušnost pri tistih, 
ki so naravni sogovorniki za za
četek nove poti v tej smeri.

Kako pa se pripravljajo ver
niki in neverni iz videmske 
nadškofije, da bi na čimbolj pri
meren način odgovorili na 
vprašanje: "Ali ima življenje v 
goratem predelu še kakšno mo
žnost"? Po eni strani se redno 
sestajajo in razpravljajo na sre
čanjih med foranijami, ki sesta
vljajo kulturno in jezikovno bo
gato nadškofijo; po drugi stra
ni pa je 2. t.m. stekla prva od 
petih delavnic, ki razčlenjujejo 
specifično tematiko danega 
problema; to pomeni družbeni, 
gospodarski, politični in institu
cionalni ter kulturni in pastoral
ni zorni kot problema v luči per
spektiv goratega območja. Na 
omenjenih strokovnih zase
danjih sodelujejo taka imena, 
ki se neposredno ubadajo s pro
blematiko, daleč torej od viso- 
kodonečih imen teoretikov.

Povejmo tudî  da bo tovrstno 
srečanje tudi v Spetru, in sicer 
30. oktobra.

P O G O V O R  /  B O V Š K I  Z U P A N  S I N I Š A  G E R M O V Š E K

PRIHODNOST V IZSELJEVANJU?
Prebivalci potresnega območja iz Posočja se čutijo 

večjo pozornost države pri obnovi in razvoju krajev.
ša in nerazvita infrastruktura, 
beg možganov, tudi raven jav
nih storitev ni zadovoljiv in v 
marsičem smo prikrajšani. 
Zdesetkano število prebival
cev pomeni, da so nam vsi 
obstoječi kriteriji zelo nena
klonjeni. Na število prebival
cev so vezane zdravstvena o- 
skrba, otroško varstvo in dru
ge dejavnosti. Izseljena mla
dina daje videz, da tukaj ni 
brezposelnih... Manjše števi
lo prebivalcev pomeni manj 
denarja, to pa nižji standard 
omenjenih storitev in začara
ni krog je sklenjen. Dolgolet
no zaostajanje za razvitejšim 
delom države onemogoča 
prilagajanje potrebam sodo
bnega časa in razlike se bodo 
še povečevale, v kolikor ne 
spremenimo pravil igre in 
mačehovskega odnosa.

A ti osem let vlade s il 
kontinuitete tem p rin a š a  
spoznanje o n a p akah  
a li so te posled ica  
zavestnega odlašan ja  
ra zv o ja  podeželja , 
k e r  mu ne da je jo  
p o zo rn o s ti?

V slovenski nacionalni po
litiki oz. pri tistem, ki je dobil 
politični mandat za njeno vo
denje, mora prevladati spoz
nanje, daje potrebno najprej 
odpraviti zaostanek obrobnih 
območij, ker sicer ne bomo 
nikoli šli po poti enakomerne- 

! ga razvoja naše države. Vo
livci imajo dovolj grenkih iz- 
kušenj, žal pa dobijo iz medi
jev premalo resničnih prime
rjalnih informacij. Kdo bo po
slej bolj vpliven na tem ob
mejnem področju, postaja 
uganka. Dosedanji razvojni 
ukrepi niso upoštevali velikih 
razlik, pač pa so veljali za vse 
enaki pogoji, ne glede na bi
stveno slabša izhodišča vseh

P o obljubah je  b ila  
( n eka teri dom ačin i 
dokazu je jo , d a  s f ig o  v 
žepu )  popotresna  
obnova vezana tu d i na  
g o s p o d a rs k i ra zv o j.
Z a l tega n i n ik je r videti.
K akšno  oceno doseda
njega "razvo ja"je  d a l 
p red sed n ik  vlade ob 
svojem p rv e m  obisku ?

Ob obisku sedanje vladne 
delegacije na potresnem ob
močju Posočja, ki ima žal 
prekratek mandat, da bi mo
gla stvari obrniti na bolje, je 
predsednik vlade Bajuk izka
zal veliko zanimanje za potek 
obnove domov in predvide
nega razvoja gospodarskih 
dejavnosti. Izrazil pa je začu
denje in nezadovoljstvo nad 
dejstvom, da noveliranje za
kona o popotresni obnovi ob
jektov in spodbujanju razvoja 
v Posočju ni bilo uvrščeno na 
dnevni red zadnje sejedržav- 
nega zbora. Zaradi tega lahko 
pride do resnih težav in zaple
tov. Predvsem ne bo mogoče 
rešiti vprašanja vselitve tistih 
prizadetih družin, ki so zaklju
čile statično obnovo, nimajo

E a denarnih sredstev za do- 
ončanje in vselitev. Še naprej 

ostaja odprto vprašanje pogo
jev za vračanje najetih posojil 
za popotresno obnovo, saj 
bodo sedanji pogoji potisnili 
čez socialni rob veliko priza
detih družin. Velika škoda je, 
da niso sprejeti tudi popravki 
v razvojnem delu zakona, saj 
so tako vsa razvojna prizade
vanja in snovanja postavljena 
pod velik vprašaj.

P re jšn ja  oblast je  
osem let p r ik im a v a la  
p rem iko m  k zah tevan im  
enakim  izhodiščem  vseh 
p o k ra jin  v d ržavi?

Velika ovira je omenjeno 
dejstvo, ki ga ugotavljam pri | tistih, ki ustvarjajo na obrobju 
vsakdanjem delu, da obrobje in so bolj oddaljeni od trga, 
naše dežele nima enakih iz- ■ surovin, (tudi visoko usposo- 
hodišč in možnosti za preži- I bljene) delovne sile... Tudi ve- 
vetje in razvoj. Ne samo slab- Ijavni zakon o skladnem re

na obrobju in zahtevajo 
To trdi tudi bovški župan.

gionalnem razvoju ne upo
števa slabših okoliščin, ki jih 
ima obrobje, zato ga bosta 
morala nova vlada in DZ ne
mudoma popraviti in vanj 
vgraditi dodatne spodbude in 
olajšave vsem, ki vztrajajo na 
obrobju in ga ohranjajo pri 
življenju.

Vsa ta  leta  vendarle  
vladajoča g a rn itu ra  
p o u d a rja , d a  j e  treba  
o h ra n iti ž iv e  g o ra te  in  
obmejne predele...

Pokazalo seje povsem od
več poudarjati, kako pomem
bno je ohranjati žive gorate in 
težko dostopne predele, še 
posebej tiste ob meji. Odnos 
vladajoče garniture do lokal
nih skupnosti, ki seje uvelja
vil v minulih osmih letih, je iz
razito napačen in ignorantski, 
saj se nanje prelaga vedno 
več obveznosti in nalog, hkra
ti pa se jim  namenjajo bistve
no manjša denarna sredstva. 
Takšno ravnanje je skregano 
z vsako logiko. Edina rešitev 
je, da se povsod po naši deželi 
omogočajo enaka izhodišča 
za obstoj, delo in razvoj, zato 
je čas, ki je pred nami, čas pra
vilnih odločitev; zaupamo ti
stim, ki najresneje in verodo
stojno zagovarjajo enaka iz
hodišča za vse državljane in 
ne le za nekatere. Tudi pred
sednik vladedr. Andrej Bajuk 
je zagotovil, da bodo nastali 
položaj skupaj reševali zno
traj pristojnosti vlade in tako 
preprečili morebitne zastoje. 
Izrazil je prepričanje, da mora 
Posočje imeti večjo pozor
nost države, ki ne bi smela 
dovoliti, da se je ta prostor ob 
zahodni meji tako izpraznil, 
o čemer pričajo mnoga na
selja z maloštevilnimi do
mačini ali celo popolnoma 
prazna. Svetoval je, da mo
ramo biti prebivalci Posočja 
odločni in vztrajni ter zahte
vati tisto, kar nam je pripa
dalo že davno.
~  M M
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DOMNEVE IN UGIBANJA 
O VOLILNIH IZ IDIH

MARJAN DROBEZ

Volilna kampanja v Slove
niji se nadaljuje tudi z obiski 
in pogovori kandidatov pri 
posameznih volivcih. Veliko 
vlogo imajo elektronska ob
čila, saj so se v radijskih inTV 
programih obrnile na volivce 
skoraj vse politične stranke, 
tudi tiste, ki nimajo nobene 
možnosti, da bi si pridobile 
kakšno poslansko mesto. 
Stranke svoje prispevke in 
oglase na zasebnih radijskih 
oz. komercialnih TV postajah 
plačujejo po dokaj visokih ta
rifah, iz česar izhaja, da so si 
zagotovile potrebna finančna 
sredstva.

Republiška volilna komisi
ja je objavila v soboto, 30. sep
tembra, v treh največjih slo
venskih dnevnikih sezname

potrjenih list kandidatov po 
volilnih enotah in sezname 
kandidatov po volilnih okra
jih. Nekaj podatkov o držav
nozborskih volitvah, ki bodo 
v nedeljo, 15. oktobra, je 
objavil tudi Statistični urad 
Slovenije. Iz gradiva izhaja, da 
se bo na volitvah za 88 po
slanskih mest na 23 kandidat
nih listah potegoval 1001 kan
didat. Na sedmih listah bodo 
nastopili neodvisni kandida
ti. Druge liste bodo strankar
sko opredeljene. Med kandi
dati je 70 sedanjih poslancev, 
12 ministrov, 41 županov in 
8 državnih sekretarjev v raz
nih ministrstvih.Na soočanjih 
med kandidati raznih strank 
za nove poslance, le-ti iz
rekajo tudi trditve, ki so bo
disi dvoumne, pristranske ali 
celo neresnične, kar pa sicer

ni nič posebnega oz. nenava
dnega za predvolilno kam
panjo v kaki demokratični 
državi, kakršna je tudi Slove
nija. Posamezni kandidati ali 
strankarski veljaki izrekajo 
tudi zanimive misli ali pa jih 
zapišejo v razna glasila. Ljub
ljanski Dnevnik je objavil na
slednjo misel dr. Antona Stre
sa, pomožnega škofa v Mari
boru: "Pametna stranka ne 
zavrže nobenega glasu in ne 
išče sovražnikov. Kdor na
pada Cerkev, pač ne more pri
čakovati, da bodo ljudje, ki jim 
je blizu, to spremljali s simpa
tijami." Dr. Berta Golob pa je 
v glasilu SLS+ SKD Slovenske 
ljudske stranke zapisala na
slednje: "Komunizem se napa
ja iz nevoščljivosti, zdaj se ne
katere stranke napajajo iz ma
ščevalnosti. Oboje ruši in raz

dira ter nima bodočnosti. Že
lim, da bi gradili na ljubezni in 
strpnosti. Nočem, da bi bili še 
naši potomci razdeljeni na 

i partizane in domobrance."
Na volivce se je s svojim 

sporočilom obrnila tudiNova 
slovenska zaveza, ki ima sta
tus društva in je torej del ci
vilne družbe. Zapisala je, "da 
bo od ljudi, ki bodo 15. okto
bra izvoljeni, odvisno, ali bo 
država pravična ali krivična, 
poštena ali pokvarjena, pa
metna ali neumna; od njih bo 
odvisno, ali vas bodo žalile 

; stvari, ki se bodo v parlamen
tu govorile, ali pa vas bodo 
navdajale z zadovoljstvom, da 
smo na pravi poti." Nova slo
venska zaveza nadalje opo

zarja, "da našim članom in 
našim prijateljem ni treba 
pripovedovati, kakšno politi
ko hoče Nova slovenska za- 

j  veza: hoče, da se v Sloveniji 
konča državljanska vojna in 
da se odprejo vrata v nor
mal no življenje".

Dr. Andrej Bajuk, predsed
nik vlade in NoveSlovenije-kr- 
ščanske ljudske stranke, je v 
okviru kampanje za državno
zborske volitve 1. oktobra o- 
biskal Ajdovščino, kjer pa se 
je zadržal le kratek čas, ter 
Dobrovo v Goriških Brdih.

Visokega gosta in njegovo 
soprogo ter kandidate stran
ke za državnozborske volitve 
iz Goriških Brd in Nove Gori
ce je najprej pozdravil župan 
občine Brda Franc Mužič. 
Predstavil jim  je stanje v ob
čini, zlasti kar zadeva njeno 
sodelovanje s sosednjimi ob
činami v Italiji in na avstrij
skem Koroškem, možnosti

NA V I P AVSKEM IN V G O R I Š K I H  B R D I H

PREMIER BAJUK OBISKAL 
NAŠE KRAJE

Študijskega središča grad Vi- 
polže in težave v vinogradni
štvu in vinarstvu. Predsedni
ka vlade je zaprosil, naj vlada 
oz. posamezna ministrstva Br
dom pomagajo pri premostit
vi težav ter prispevajo k izpol
nitvi njenih razvojnih načr
tov. Zupan je v svojem nago
voru tudi opozoril, da so Brici 
s svojo narodno zavednostjo 
in neuklonljivostjo ohranili ne
spremenjeno etnično mejo 
slovenstva v vsej zgodovini

do sedanjega časa. Dr. Bajuk 
je v govoru poudaril, "da Slo
venija ni samo Ljubljana, am
pak da državo sestavljajo vsi 
njeni predeli, posebno po
membni pa so kraji ob držav
nih mejah." Ob tem je opozo
ril, da mora biti vse, kar Slo
vence teži, "predmet zanima
nja in skrbi vlade". Med dru
gim je izrekel priznanje Bri
cem, ki so etnično mejo slo
venstva ohranili nespremen
jeno, glede sedanjega stanja in

razmer vSIoveniji pa menil, da 
prehod iz totalitarne v demo
kratično družbo t.i. tranzicija 
zahteva tudi odgovor na vpra
šanje, "odkod prihajamo in 
kam gremo".

Kot predsednik Nove Slo- 
venije-krščanske ljudske 
stranke je njen program za dr
žavnozborske volitve povzel 
v ugotovitvi, "da se predvsem 
zavzema za popolno in resni
čno demokracijo slovenske 
države in družbe, tržno go
spodarstvo in za socialno dr
žavo, ki bi zagotavljala pra
vičen odnos do vseh državlja
nov in njihovo dostojanstvo."

VRNITEV NEPREMIČNIN PROJEKT HERKULES

KO N Č N O  
SPORAZUM
Obrambni minister Janša 

in ljubljanski nadškof msgr. 
Rode sta podpisala sporazum 
o vrnitvi oz. zamenjavi neka
terih zgradb in zemljišč na 
območju nekdanje vojašnice 
v Šentvidu pri Ljubljani, ka
mor so nekoč spadali tudi 
Škofovi zavodi. Zadeva je bila 
delno rešena žel. 1991, ko so 
bili nekdanji Škofovi zavodi 
vrnjeni v posest nadškofije, 
ne pa še tudi v last Cerkve kot 
zakoniti lastnici. Po sporazu
mu se nadškofiji vračajo v last 
zgradbe nekdanjih Škofovih 
zavodov in del objektov, ki so 
bili dozidani na novo, v zame
no pa nadškofija odstopa dr
žavi zemljišča na območju 
Šentvida, na katerih so kom
pleks vojaških skladišč, ob
močno poveljstvo slovenske 
vojske, zdravstveni center mi
nistrstva za obrambo in drugi 
organi ministrstva oz. vojske.

Škofijska klasična gimna
zija in razne kulturno-prosve- 
tne dejavnosti, ki so se 1.1993 
začele razvijati v delu sedaj 
vrnjenih objektov Škofovih 
zavodov, so dober dokaz, da 
omenjene in druge dejavno
sti služijo v splošno dobro.
—' M.

'LETEČI '1 
SODNIKI

Slovenska ministrica za 
pravosodje Barbara Brezigar 
je javnosti predstavila pose
ben projekt vrhovnega sodi
šča, s katerim naj bi zmanjšali 
sodne zaostanke. Obravna
vala in potrdila gaje tudi vla
da. Gre za t.i. projekt Herku- 
les, ki predvideva dodeljeva
nje sodnikov s posameznih 
sodišč različnih stopenj na ti
sta okrajna in okrožna sodi
šča, ki so z zaostanki najbolj 
obremenjena. Celotni projekt 
bo stal kakih 100 milijonov 
tolarjev, ki jih bodo dobili iz 
proračuna vrhovnega sodi
šča Slovenije. K zmanjševa
nju sodnih zaostankov naj bi 
prispeval tudi inštitut t.i. lete
čega sodnika. S spremembo 
zakona o sodniški službi bo 
določeno, da bodo okrajni 
sodniki v prvih treh letih o- 
pravljanja svoje službe vklju
čeni v posebne skupine sod
nikov, organiziranih z name
nom, da na okrajnih sodiščih 
posameznega sodnega okro
žja nadomeščajo odsotne sod
nike. V Sloveniji naj bi bilo pri 
sodiščih vseh stopenj kar pol 
milijona nerešenih zadev ozi
roma spisov.
...................M.

M A N JSINCI V DZ

ZAŠČITENO  
ZASTOPANI
V Sloveniji imata avtohto

ni italijanska in madžarska 
narodna skupnost po ustavi 
pravico do posebnega po
slanskega sedeža. Manjšinci 
imajo tako dva glasova, ene
ga za volitve poslanca svoje 
narodne skupnosti in druge
ga za splošne volitve. V deveti 
volilni enoti, ki ima sedež v 
Kopru, je bil v predpisanem 
roku predlagan in tudi po
trjen le en kandidat, dosedanji 
poslanec in nekdanji časnikar 
radia Koper-Capodistria Ro
berto Battelli. V formalno-pra- 
vnem pogledu je dejansko že 
izvoljen, ker mu po zakonu za 
izvolitev v državni zbor zado
stuje že en glas.

V deseti volilni enoti, ki 
ima sedež v Lendavi, bodo iz
volili tudi poslanca madžar
ske narodne skupnosti. Pre
dlaganih in potrjenih je pet 
kandidatov, med njimi je tudi 
dosedanja poslanka mad
žarske narodne skupnosti v 
slovenskem parlamentu, Ma
ria Pozsonec. Izvoljen bo ti
sti kandidat, ki mu bodo vo
livci madžarske narodnosti v 
Prekmurju namenili največ 
glasov.

M.

DO 2 6. NOVEMBRA

Z A N IM IVA  
RAZSTAVA

V Muzeju novejše zgodo
vine v Ljubljani so4. t.m. od
prli razstavo Sto\/en/)a odpne  
svetovne vojne do koroškega 
plebiscita in Rapalla. Gre za 
aktualen dogodek, ki je po
memben zlasti za slovenski 
narodni skupnosti na Koro
škem (v Avstriji) in v Italiji. Kot 
temeljno misel, ki je tudi vo
dilo po razstavi, so v muzeju 
zapisali to: "Danes, ko je sa
mostojna slovenska država 
dejstvo mednarodne politike 
in meddržavnega prava, je go
tovo treba poznati celoto 
vseh državnotvornih dejanj 
ter političnih in vojaških pri
zadevanj, v katerih je zgodo
vinsko utemeljena vzpostavi
tev suverene Republike Slo
venije. Sedanja popolna naro
dnopolitična emancipacija 
namreč nikakor ni brez svoje 
zgodovinske podlage, ki jo  je 
v njeni prvi obliki spočelo že 
revolucijsko 1.1848 s progra
mom Zedinjene Slovenije."

Razstava bo odprta do 26. 
novembra 2000, spremljali 
pa jo bodo tematska preda
vanja in projekcija dokumen
tarnega filma o borcih za slo
vensko severno mejo.

P R V O  SV E T O V N O  SRE ČA NJ E

ZNANSTVENIKI  
NAŠEGA RODU

Na Bledu se je v četrtek, 
28. septembra, več kot 80 u- 
glednih slovenskih znanstve
nikov, med njimi jih  je bilo 
kakih 30 iz tujine, zbralo na 
prvem svetovnem srečanju 
slovenskih znanstvenikov in 
raziskovalcev, ki ga je orga
niziral Svetovni slovenski 
kongres.

V svoji uvodni misli je ča
stni predsednik kongresa dr. 
Jože Bernik zaželel, naj bi to 
srečanje pomenilo začetek 
trajne naveze in sodelovanja 
slovenskih znanstvenikov, ki 
prebivajo in delujejo v mno
gih državah po vsem svetu. 
Podatkov o njihovem številu 
nima nihče, je pa dr. Jože Ve
likonja iz ZDA navedel, da sa
mo tam deluje več kot 700 
doktorjev znanosti, ki so slo
venskega rodu. V sedanjem 
globalnem svetu za njihov 
prispevek domovini ni nepre
mostljiva ovira to, da so od
daljeni od Slovenije in da ne
kateri med njimi ne obvladajo 
več slovenskega jezika. Na 
srečanju je minister za zna-

PREJELI SM O

O SREČANJU 
POBRATENIH 
OBČIN

Vaš list je  objavil poročilo
o srečanju pobratenih občin 
Ronke-Metlika, ki je  bilo 9. 
septembra v vasi Suhor v Beli 
krajini.

Med drugim je bilo zapi
sano: “Poleg predstavnikov 
občinske uprave in mestnih 
redarjev so bili tudi prostovolj
ni gasilci, člani društva D. Sal
vador, člani društva Jadro ter 
še živeči pripadniki partizan
ske brigade Fontanot. Skupi
no iz Ronk je  spremljal med 
drugimi mons. Mario Virgulin, 
ki je tudi somaševal in p rid i
gal v treh jezikih. Slovesnost 
je  bila v vasici Suhor, kjer je  
bila omenjena brigada tudi 
ustanovljena..."

Kdor ne pozna medvojnih 
razmer v Beli krajini, bo to 
poročilo sprejel z velikim ve
seljem. Tisti pa, ki vsaj malo 
spremljamo slovensko zgo
dovinopisje, se ob takšnem 
zapisu upravičeno zamisli
mo. Skoraj vse naše občine, 
ki so pobratene s slovenski
m i občinami, imajo pobrate
nje sklenjeno na isti ali soro
dni organizacijski ali strankar
ski pripadnosti, kar je daleč od 
pobratenja občanov.

nost in tehnologijo dr. Lojze 
M arinček znanstvenikom 
našega rodu dejal, "da jih Slo
venija potrebuje", zaradi česar 
je srečanje na Bledu označil 
za zgodovinski dogodek.

Naj poudarimo, daje pred
sednik Svetovnega sloven
skega kongresa dr. Boris Ple
skovič slovenskim visokošol
skim ustanovam očital, da se 
iz strahu pred konkurenco 
branijo znanstvenikov iz tuji
ne. Zavzel se je tudi za čim 
hitrejšo ustanovitev še dveh 
ali treh univerz v Sloveniji. Naj 
ponovno citiramo dr. Veli
konjo iz ZDA, ki je tudi soav
tor znamenite biografije us
pešnih znanstvenikov sloven
skega rodu, ki delujejo vZDA. 
V svoji razpravi je opozoril,

I "naj se slovenska državna pe
dantnost ne ukvarja toliko z 
izločanjem, temveč naj raje 
več stori za povezovanje, če 
ne želi, da slovenski znanstve
ni potencial, sicer cenjen v 
svetu, vseeno v globalu ne o- 
stane na obrobju."

M.

Vas Suhor je v NOB-ju do
življala svojstveno preizku
šnjo. Tam je prišlo do hudega 
obračunavanja med partiza
ni in domačini, ki so se p ri
ključili belogardistom. Ko se 
danes po toliko letih umirje
no in tehtno proučuje ta čas, 
se vidi, da je  bila napetost 
med eno in drugo stranjo u- 
pravičena. Partizani so mora
li tudi (!) jesti, domačini pa so 
morali tudi (!) preživljati dru
žine, zato so se partizanske
mu nasilju upirali. (Tega na
silja s strani partizanov je  bi
lo po Beli krajini veliko, če
prav se o tem ne piše!) Druga 
stvar, ki je  Belokranjce zelo 
motila pa je  bilo vrivanje KP v 
njihovo življenje in prepri
čanje. O vsem tem je lepo p i
sal E. Kocbek.

Pri nas v zamejstvu nas ne 
motijo takšni in drugačni sim
boli, ki nas spominjajo na 
NOB. Precej drugače pa je v 
Sloveniji. To vidimo ob obis
kih, ko se Slovenci iz matične 
domovine nad temi simboli 
pri nas spotikajo. Omenjena 
slovesnost ni bila med doma
čini tako prijazno sprejeta, kot 
je bilo zapisano, čeprav so va
njo vključili tudi mašo, saj je 

' ponovno odpirala nezacelje
ne rane, ki jih  tamkajšnji pre
bivalci še vedno občutijo.
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GOSPODARSTVO

I TA LI JANSKO  PRA VO

SE O NOVOSTIH 
PRI AVTORSKIH 
PRAVICAH

DAMJAN HLEDE

V zvezi z reformo avtor
skih pravic (zakon št. 248/ 
2000, ki spreminja zakon št. 
633/1941), je poleg orisa, ki 
je bil prikazan v prejšnjem 
članku, vreden posebne o- 
membe spremenjeni člen 
171-bis zakona 633. Ta je 
doslej vseboval kazenske 
določbe za kršitelje avtor
skih pravic, torej za tiste, ki 
so nezakonito kopirali raču
nalniške programe ali pa nji
hove ponaredbe uvažali, raz
množevali, prodajali ali dajali 
v najem z dobičkonosnim na
menom ("a fini di lucro"). Za
kon 248 je nezakonitemu 
razmnoževanju računalni
ških programov dodal še ne
zakonito razmnoževanje t.i. 
bank podatkov, predvsem pa 
je - zelo verjetno - uvedel bi
stveno spremembo v pogo
jih za obstoj kaznivega de
janja samega. Namesto prej 
omenjenega dobičkonosne
ga namena je namreč uza
konil kaznivost profitnega na
mena ("per trame profitto").

Razlika najverjetneje ni sa
mo terminološkega značaja, 
saj se je v času veljavnosti 
prejšnje zakonske formula
cije pojavila dvojna interpre
tacija o t.i. dobičkonosnem 
cilju (fine di lucro). Nekateri 
so trdili, da "dobiček" pome
ni tako pozitivno povečanje 
premoženja kot tudi tisti po

sredni dobiček, ki ga pred
stavlja prihranek stroškov. 
Drugi pa so trdili, da pome
ni dobiček le povečanje pre
moženja in se zato razlikuje 
od profita, širšega pojma, ki 
vsebuje tako neposredni do
biček kot posredni dobiček 
ali prihranek v stroških.

Dejstvo, da je sedaj zako
nodajalec zakonsko besedi
lo spremenil tako, da je na
men dobička (lucro) zame
njal z namenom profita, po 
vsej verjetnosti kaže, da seje 
zavzel za širše branje po
gojev kaznivega dejanja. 
Konkretno to pomeni, da na 
primer ni kaznivo dejanje sa
mo nezakonito kopiranje ra
čunalniških programov, ki je 
namenjeno prodaji, najemu, 
itd., ampak tudi kopiranje ra
čunalniških programov, ki je 
namenjeno zasebni uporabi, 
ker gre za tisti zgoraj omenje
ni prihranek stroškov, ki bi 
jih uporabnik - ponarejeva
lec moral utrpeti, ko bi pro
gram kupil in zanj plačal tudi 
avtorske pravice. Prihranek 
stroškov, ki predstavlja ene
ga od sestavnih delov profit
nega namena. Naj samo še 
enkrat spomnimo na kazni, 
ki so predvidene za to kazni
vo dejanje: zapor od najmanj 
šestih mesecev do največ 
treh let in denarna globa od 
najmanj pet do največ tride
set m ilijonov lir.

D EŽ EL N E T E L E K O M U N I K A C I J E

U G O D N E  P O N U D B E  
A D R IA .C O M

Deželna telekomunikacijska družba Adria.com se 
s tem tednom obrača na tržišče z novima ponudba
ma: "Desetlirposli" in "Desetlir".

Nova ponudba je name
njena predvsem malim in 
srednjim podjetjem oziroma 
obrtnikom iz dežele Furla- 
nije-Julijske krajine. Za tele
fonske klice na deželnem o- 
zemlju, na krajevni ali med
krajevni ravni, pri telekomu
nikacijski družbi Adria.com 
predvidevajo poenoteno ce
no v višini 10 lir na minuto. 
To je najbolj poceni ponud
ba v vsej državi, klici izven 
dežele, na številke drugod 
po Italiji, pa stanejo 23 lir na 
minuto. Ponudba je zanimi
va zlasti za tiste, ki uporab
ljajo telefon za pozive na de
želnem ozemlju.

Nova ponudba upošteva 
tudi klice na prenosne tele
fone. Za pozive ob najbolj 
p rom etn ih  urah bo cena 
znašala 480 lir na minuto, ob 
ostalem času pa 250 lir na 
minuto. Možna je še varian
ta forfetizirane cene, ki jo 
lahko sklepajo le določene 
kategorije uporabnikov in ki 
velja za ves dan ter znaša 
390 lir na minuto. Obe novi

ponudbi omogočata avto
matično vključevanje v o- 
mrežje Adria.com, ne da bi 
morali pred telefonsko šte
vilko, ki jo  nameravamo po
klicati, narediti predklicno 
številko, ki preusmeri klic po 
omrežje Adria.com. Varian
ta pogodbe "Desetlirposli" o- 
mogoča tudi mednarodne 
klice v države t.i. prvega sez
nama, med katereimi so ob 
Sloveniji in Hrvaški ter Av
striji tudi Združene države 
Amerike, Kanada in vse dr
žave Zahodne Evrope. Cena 
telefonskega klica stane v 
tem primeru 200 lir na minu
to. Adria.com pa omogoča 
tudi sklepanje posebno ugo
dnih pogodb z družinami, ki 
imajo na drugih celinah so
rodnike. Gre za ponudbo, ki 
je zanimiva zlasti za izseljen
ce in njihove sorodnike. S 
sklenitvijo pogodbe za "Veli
ke italijanske skupnosti na 
tujem" bo klic v Argentino, Av
stralijo, Brazilijo, Izrael in Ve
nezuelo stal 590 lir na minuto.

P R O T I  R E G U L A C I J S K E M U N A Č R T U N A B R E Ž I N S K E  O B Č I N E

PRIZIV KMETOVALCEV NA DEŽELNO 
UPRAVNO SODIŠČE

Kmečka zveza in Zveza 
neposrednih obdelovalcev 
sta prejšnji teden vložili pri
ziv na Deželno upravno so
dišče Furlanije-Julijske krajine 
v zvezi z regulacijskim načr
tom, ki ga je 30. septembra 
lani sprejel devinsko-nabre- 
žinski občinski svet.

Dogodek je svojčas dvignil 
precej prahu ter povzročil 
veliko polemik in odstop ta
kratnega občinskega odbor
nika za kmetijstvo Neva Ra
doviča. Še zlasti so bili neza
dovoljni predstavniki kmeto
valcev, ki so ob tisti priložno
sti predstavili večje število

popravkov k regulacijskemu 
načrtu. Menili so namreč, da 
varianta regulacijskega na
črta, ki jo  je predstavil občin
ski odbor, gre preveč v po
drobnosti in da predvideva 
preveliko število vinkulacij, 
kar bi škodovalo v prvi vrsti 
ravno kmetovalcem v občini. 
Popravke pa je devinsko-na- 
brežinski občinski odbor za
vrnil v veliko nezadovoljstvo 
stanovskih organizacij, v prvi 
vrsti Kmečke zveze in Zveze 
neposrednih obdelovalcev. 
25. maja letos pa je izvedlji
vost devinsko-nabrežinske- 
ga regulacijskega načrta po

trdil še predsednik deželne 
vladeF-Jk.

Zato sta KZ in ZNO prek 
odv. Petra Močnika vložili pri
ziv na Deželno upravno so
dišče proti upravama tako de
žele F-Jk kot občine Devin- 
Nabrežina. Kot so povedali 
na tiskovni konferenci v pe
tek, 29. septembra, na sedežu 
KZ v Trstu, je to poraz za vse, 
v prvi vrsti pa za devinsko- 
nabrežinsko občinsko upra
vo, ki ji kmetje očitajo tudi ne
pripravljenost na dialog. Ven
dar, ugotavljajo, druge poti ni 
bilo, potem ko so bili njihovi 
popravki in ugovori zavrnjeni.

Regulacijski načrt, ki je bil 
sprejet, pa po mnenju pred
stavnikov KZ in ZNO nikakor 
ne ustreza potrebam sodob
nega kmetijstva, ravno na
sprotno: tak, kot je, v resnici 
onemogoča razvoj sodobno 
pojmovanih kmetijskih dejav
nosti. Vsekakor obstaja še 
možnost, da bi občinska u- 
prava odobrila varianto k na
črtu, ki bi upoštevala pripom
be kmetovalcev in s katero se 
sedaj ukvarja pristojna občin
ska komisija. Vendar to upa
nje visi na nitki, saj je časa 
pravzaprav malo.
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EVROPSKI URADI ODOBRILI  
KMETIJSKO STRATEGIJO F-Jk

Odbor STAR, se pravi nad
zorni in tehnični urad Evrop
ske zveze, je deželi Furlaniji- 
Julijski krajini sporočil, da je 
predstavljeni načrt za razvoj 
kmetijstva v skladu z evrop
skimi normami in torej izved
ljiv. Gre za razvojni načrt, ki 
v obdobju od leta 2000 do le
ta 2006 predvideva investici
je vvišini 493 milijard in 400 
milijonov lir. Nekaj več kot 
193 milijard bodo črpali iz 
evropskih skladov, 190 mili

jard lir bo prispevala italijan
ska država, približno 30 mi
lijard pa bo kmetijskemu sek
torju namenila dežela Furla- 
nija-Julijska krajina. Odločil
nega pomena pri izvajanju 
razvojnega načrta bodo ime
li tudi zasebni investitorji, saj 
bodo krili približno 80 mili
jard in 300 milijonov lir stro
škov. Deželna uprava bo s 
svojimi institucijami skrbela, 
da bodo sredstva porazde
ljena za pobude, ki naj okre

pijo kmetijsko podjetništvo, 
da bo lahko resnično konku
renčno nastopalo na vse bolj 
globalnem tržišču. Osnovne 
smernice gredo v ovredno
tenje in razvoj podeželja ter 
ohranjanje poseljenosti v go
ratih in manj razvitih obmo
čjih. Prednost bodo imele po
bude, ki bodo razvoj omogo
čale ob spoštovanju naravne
ga okolja in ovrednotenju na
ravnih dobrin, posebnosti ter 
zanimivosti.

Ob razglasitvi novice o 
odobritvi načrta je deželni 
odbornik za kmetijstvo Ariis 
dejal, daje bil načrt brez ve
čjih težav ali zadržkov odo
bren, ker so pri njem sode
lovali vsi dejavniki, ob de
želni upravi in deželnih kme
tijskih institucijah tudi sin
dikalna predstavništva kme
tov, ki so pomagala pri us
klajevanju razvojnega načr
ta. Pristojni deželni uradi pa 
bodo v kratkem izdelali pra
vilnik, na osnovi katerega bo 
stopil v izvajalno fazo ta raz
vojni načrt za kmetijstvo in 
podeželje.

O B KRIZI  Z A R A D I  N A R A Š Č ANJA CEN NAFTE

ISKANJE ALTERNATIVNIH GORIV
Naraščanje cene nafte je 

povročilo težak položaj za
radi nesorazmerno visokih 
stroških za energetske vire 
oziroma prevoz izdelanega 
blaga.

Vsaka država si skuša po
magati, kot ve in zna. Nara
ščanje cene nafte je povz
ročilo protestne akcije sko
raj po vsej Evropi, v Italiji pa 
je ministru za prevoze uspe
lo pomiriti avtoprevoznike. 
Vsi govorijo, da bo morala 
Italija poskrbeti za alternati
vne energetske vire, da ne bo 
za kar 84% proizvodnje elek

tričnega toka v termoelek
trarnah odvisna od naftnih 
derivatov. Ostale države Ev
ropske zveze so ob prvi večji 
naftni krizi leta 1973, ki je 
nastala zaradi kippurske voj
ne, postopoma začele pre
usmerjati svoje termoelek
trarne na druge energetske 
vire. V tem smislu veliko po
vedo naslednji podatki. Po 
letu 1973 je Francija zmanj
šala porabo naftnih deriva
tov za proizvodnjo električne 
energije s 45% na 1 %, Nem
čija s 23% na 1,5%, Švedska 
z 19 % na 3% . Belgija pa je

ZA  SK U P N I  R A Z V O J OB  MEJI

S O D E L O V A N J E  M E D  
DREKO IN V O L Č A M I

Na srečanje treh dežel v 
Volče so organizatorji pova
bili rojake iz Dreke in pred
stavnike koroških Slovencev. 
Na srečanju, ki je bilo pred 
nekaj tedni, so se zavzeli, da 
bi čimprej dokončali cesto iz 
Volč do mejnega prehoda 
Solarji, ki naj bi jo zgradili tudi 
s finančnimi prispevki iz skla
dov EZ. Gre za cesto, ki bi za 
13 km skrajšala pot iz Tolmi
na do Čedada. To pa bi tudi 
privedlo do tega, da bi bil mej
ni prehod Solarji odprt celo

leto in z ugodnejšim urni
kom. Zdaj je ta mejni prehod 
odprt le ob koncu tedna in še 
to samo v poletnih mesecih. 
Prav to dejstvo bi bistveno iz
boljšalo stike med Volčami in 
Dreko oz. med širšo Tolmin
sko in Benečijo. Na sestanku 
so se tudi dogovarjali o tem, 
da bi začeli uresničevati sku
pni športno turistični načrt na 
Kolovratu. Korošci bi pri tem 
sodelovali predvsem pri us
tvarjanju športnih pobud.

porabo naftnih derivatov za 
proizvodnjo električne ener
gije zmanjšala z 78% na 15%. 
Vse te države, a lahko bi na
šteli še nekatere, so zgradile 
več jedrskih elektrarn in po
sodobile ter preuredile ter
moelektrarne, ki uporabljajo 
premog za gorivo, da so 
zmanjšale svojo odvisnost 
od nafte.

V Italiji pa seje pripetilo 
ravno obratno. Če je bila dr
žava leta 1973 za proizvod
njo elektrike za 64% odvisna 
od nafte, se je ta odvisnost 
danes povišala na že ome
njeni 84%.

Posledica tega je, da se bo 
električni tok v Italiji v krat
kem podražil za več kot 30 
odstotkov, kar je neizogibno 
ob stroških goriva, ki poga
nja večino italijanskih termo
elektrarn. Ob teh stroških ita
lijansko proizvodnjo breme
ni tudi cena goriva za prevo
ze. Znano je namreč, da gre 
velika večina blagovnega 
prometa v državi po cestah 
in avtocestah, kar pomeni, 
da na končno ceno proizvo
dov vpliva tudi nesorazmer
no visoka cena prevoza.

Tudi glede tega so možne 
alternativne rešitve, ki so si
cer že dolgo znane, a so oči
tno proti interesom naftnih 
družb in avtomobilske indu
strije. A prej ali slej bo prišlo 
do sprememb in pravilno je

stališče italijanskih km etij
skih stanovskih organizacij, 
ki vztrajajo pri defiskalizaciji 
motornih goriv iz biomase. 
Gre za tako imenovana bio- 
etanolni alkohol oz. biodie- 
sel, ki ga izdelujejo zlasti iz 
raznih oljčnic, med temi tudi 
iz oljne repice. Da ne gre za 
pravljice, dokazuje slovenski 
učitelj M irko Hudi iz Globa
snice v Podjuni, ki že več kot 
leto dni, kot je poročal Naš 
tednik sredi avgusta, upora
blja za svoj avto namesto o- 
bičajnega dieselskega goriva 
destilirano oziroma rafinira
no olje, ki ga pridobivamo iz 
oljne repice (it. colza). Učitelj 
Hudi je v uporabi tega gori
va inovator, ker je dokazal, 
da rafinirano olje ne kvari 
motorja, in tudi popolnoma 
izgoreva, tako da niti naj
manj ne onesnažuje okolja. 
Liter tega goriva ga stane pri
bližno 9 šilingov, se pravi še 
vedno veliko manj kot obi
čajno dieselsko gorivo iz u- 
voza. Ob vseh teh predno
stih velja tudi povedati, da so 
Hudla in njegov avto temelji
to preiskali tako avstrijski 
strokovnjaki avtomobilske 
organizacije kot tudi nemške 
sorodne ustanove, ki so po
trdili učinkovitost in smotr
nost uporabe Hudlovega 
biološko neoporečnega in či
stega goriva.
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OLIMPIJSKI OGENJ JE UGASNIL

Od 5. do 8. oktobra bo v 
Vidmu posebno živahno. Na 
sporedu bo namreč znana 
manifestacija Friuli doc, ki jo 
prirejajo letos že šestič. Za vse 
tiste, ki seje še niso udeležili, 
preberimo najprej podnaslov, 
ki se glasi: Vina, jedi, dogodki 
in pogledi. V definiciji torej 
praznik za ljubitelje domačih 
jedi in vin, za tiste, ki radi za
hajajo na prireditve in si ogle
dujejo zanimiv kulturni dogo
dek, za vse tiste, ki se radi u- 
deležujejo manifestacij in pri 
tem jim ni vseeno, ali je za te
mi nazorna organizacija.

Kaj se bo torej v Vidmu do
gajalo? Vsega vam seveda ne 
moremo podrobno poveda
ti, sicer bi le naštevali mani
festacije, imena in skupine. Za 
take informacije se interesen
ti lahko obrnejo na videmsko 
občino (0432 271275), na 
Deželno ustanovo za promo
cijo turizma (040 363952) ali 
na spletno stran www.giubile- 
o. fvg.it. Če povzamemo spo
red dogodkov, povejmo, da

bo vsak udeleženec imel mo
žnost spoznati mesto, njego
ve enogastronomske specia
litete, kulturno bogastvo naše 
zemlje in prisluhniti tudi sim
pozijem in okroglim mizam 
ter predstavitvam knjižnih 
novosti oz. založb. Na vrsti 
bodo zanimivi in bogati večeri 
s folklornimi skupinami in tra
dicionalnim plesom; predstav
ljali se bodo stari in še aktualni 
obrtniški poklici, v štirih dneh 
pa bodo lahko na posebnih 
mestih (teh bo 40) vsi okusili 
tradicionalne jedi naše zem
lje od sirov in pršutov do sla
ščic, marmelad, bioloških 
proizvodov, žganja, vina ipd.

Otvoritev bo danes ob 17. 
uri s folklornimi predstavami 
v starem mestnem središču. 
Do nedelje pa se vsakdo lah
ko mirno napoti v Videm. Od 
jutranjih ur se bo v mestu stal
no kaj dogajalo, tako da mu 
ne bo dolgčas. Za program, 
kot rečeno, so na razpolago 
omenjeni informativni uradi.

STEKLA PRILJ UBLJENA P O B U D A

ŽE DESETO VABILO  
NA KOSILO

V torek so v Prehodu v ob
čini Podutana predstavili le
tošnjo jesensko izvedbo zna
ne pobude Vabilo na kosilo v 
Nadiške doline. O vsakoletni 
ponudbi tradicionalnih bene
ških jedi pišemo že deset let, 
saj se z letošnjim letom slo
venski gostinci predstavljajo 
že desetič po vrsti. V vseh teh 
letih se je pobuda obogatila 
in prilagajala potrebam biro
kracije (nastalo je npr. Zdru
ženje Vabilo) in željam obis
kovalcev oz. turistov, ki se 
vsako sezono v zelo zadovo
ljivem številu odzivajo vabilu 
beneških restavracij in gostiln.

Nadiške doline jim  oz. 
nam očitno ponujajo prepri
čljiv paket, ki se ne omejuje 
le na gastronomsko ponud
bo, temveč zajema širše raz
sežnosti. Marsikomu je v teh 
letih postalo jasno, da se na 
tak način lahko bistveno pri
pomore k okrepitvi števila o

biskovalcev v teh prelepih 
krajih. V ta namen se pobudi 
iz leta v leto pridružujejo ve
dno nove ustanove in orga
nizacije. Ob vabilu na kosilo 
torej tudi vabilo na ogled kul
turnih znamenitosti, vabilo 
na družbene in družabne pri
reditve, kijih prirejajo domači 
prosvetni delavci, ter posledi
čno spoznavanje Nadiških 
dolin in slovenskega porekla 
krajev, ljudi, kulture. Lepo vre
me jesenskih nedelj in suge
stivnost zaselkov in vasi Nadi
ških dolin pa navadno pripo
moreta k vsakoletnemu us
pehu iniciative.

Za konec še nekaj poda
tkov. Kjesenskemu Vabilu na 
kosilo se je odzvalo 1 7 go
stincev iz Nadiških dolin, vsi 
ljubitelji tradicionalnih jedi pa 
se bodo lahko v ta namen na
potili v Beneško Slovenijo od 
6. oktobra do 10. decembra.

•EJ

ERIK DOLHAR

V nedeljo, 1. oktobra, 
so se v Avstraliji končale 
27. olimpijske igre mo
derne dobe.

OlimpiadavSydneyuseni 
končala tako, kot seje začela: 
s poklonom Avstralcev, na
slednikov prvih priseljencev - 
britanskih zapornikov, domo
rodcem, staroselcem, avstral
skim aborigenom, temveč hu
moristično, lahkotno, z avtoi- 
ronijo, ki je tipična za Avstral
ce. Bil je velik pirotehnični po
zdrav peti celini (na sliki). O- 
limpijski ogenj je ugasnil in bo 
spet vzplamtel čez štiri leta v 
zibelki olimpizma, Atenah.

Zadnja disciplina - mara
ton je bila kot vselej domena 
Afričanov. Zlato in bron sta 
šla Etiopijcema Aberri in Toli, 
med njiju pa se je vrinil Keni
jec VVainaina. Pred tem je mo
ški vaterpolski turnir osvojila 
Madžarska, ki je v velikem fi
nalu pregazila Rusijo s 13-6, 
v ženskem rokometu pa so 
bile Danke boljše od Mad- 
žark. Prvi ženski olimpijski 
peteroboj je po krosu osvoji
la Britanka Stephanie Cook.

Sicer je Italija zadnji tekmo
valni dan 27. olimpijskih iger 
pobrala še eno zlato in eno 
srebrno medaljo. Zlato odli
čje si je v kajaku enojcu na 
500 metrov priveslala Nemka 
z italijanskim potnim listom 
Josefa Idem-Guerrini, ki je 
bila hitrejša od Kanadčanke 
Caroline Brunet. Bron so si 
brez večjih težav prislužili ita-

; v

Iijanski odbojkarji, ki so od
pravili Argentino z neopore
čnim 3-0. Sicer so moški od
bojkarski olimpijski turnir o- 
svojili Jugoslovani, ki so bili s 
3 proti 0 boljši od Rusov.

Več je bilo dogodkov, ki 
nam bodo od te olimpiade o- 
stali v spominu. Pobliže nas

je seveda najbolj zanimal fina
le v ženskem metu kopja, v 
katerega seje uvrsti la tudi nek
danja Borova atletinja Clau- 
dia Coslovich, brhka zamej
ska Slovenka, doma s Piščan
cev nad Rojanom pri Trstu. 
Pred televizijskim i ekrani 
smo vsi navijali za Claudio, a

ni bilo dovolj! V Avstralijo je 
dopotovala z znamko 65 me
trov in 30 centimetrov, ki jo 
je uvrščala v sam svetovni vrh 
te športne panoge. V Sydneyu 
pa se ji je krstni nastop na o- 
limpijskih igrah ponesrečil, saj 
je kopje trikrat zalučala manj 
kot 60 metrov daleč in s tem 
zasedla končno 12. mesto. 
Razočaranje je bilo veliko, ta
ko da ni mogla zadržati solz...

Slovenija se lahko ponaša 
s prvi ma dvema zlati ma ol i m- 
pijskima medaljama v svoji 
zgodovini. Osvojili so ju blej
ska veslača Luka Špik in Iztok 
Čop ter strelec Rajmund De
bevec. Po dveh bronastih me
daljah v Barceloni I. 1992 in 
dveh srebrnih 1.1996 v Atlanti 
je Slovenija posegla še po od
ličjih iz najžlahtnejše kovine.

Če pregledamo osvojene 
kolajne na teh 27. olimpijskih 
igrah, lahko spoznamo, da so 
jih največ, 97, pobrali Ameri
čani, na drugo mesto se je 
uvrstila Rusija, na tretje Kitaj
ska, Italija je na sedmem me
stu, Slovenija pa na 35.

Italijanska reprezentanca 
se za tako bogato bero me
dalj lahko zahvali zlasti svo
jim plavalcem, med vsemi fe
nomenalnemu Fioravantiju, ki 
jih je v prsnem slogu osvojil 
kar dve. No, in prav plavanje 
je morda tista športna pano
ga, ki nam bo iz Sydneya ostala 
najbolj v spominu. V šport
nem objektu Homebush je 
namreč v osmih dneh padlo 
kar 14 svetovnih rekordov, kar 
je vendar nekaj izrednega!

J A D R A N J E  /  J E S E N SKI  P O K A L

ŽE SE STOPNJUJE 
MRZLICA PRED 

32. BARCOLANO
V Trstu se stopnjuje mrzli

ca pred 32. izvedbo regate za 
Jesenski pokal, ki je splošno 
znana kot Barcolana (Barkov- 
Ijanka) in ki bo na sporedu v 
nedeljo, 8. t.m. Do zaključka 
naše redakcije smo našteli 
827 vpisanih jadrnic, razpo
rejenih v 12 kategorij, a števi
lo je med tem časom prav go
tovo naraslo in še bo, saj je 
čas za vpis do jutri zvečer 
(vpisi po pošti in faxu se kon
čujejo 5. t.m.), medtem ko bo
do vpise potrdili v soboto, 7. 
t.m. Naj povemo, da je lan
ska izvedba doživela rekord
no število jadrnic - tekmova
lo jih je kar 1.864.

Sicer je nedeljska regata, ki 
jo prireja Jadralno društvo iz 
Barkovelj in Grljana (Societa 
velica Barcola-Grignano), le 
najpomembnejši del dogaja
nja, ki se pravzaprav že odvija 
z vrsto predhodnih regat, na 
katerih nastopa več sto jadr
nic vseh razredov. Konec prej
šnjega tedna je bila tako na 
sporedu prva izvedba t.i. 
Young Barcolane, se pravi re
gate, na kateri so nastopili 
mladi jadralci razreda opti
mist. Zal je slabo vreme po
kvarilo tekmovanje. Regate

so morali prekiniti in tako je 
začasna lestvica postala do
končna. Prva tri mesta so o- 
svojili mladi hrvaški jadralci: 
prvo mesto je osvojil Šime 
Fantela, k ije  julija letos v La 
Coruni v Španiji sicer postal 
tudi svetovni prvak v tem ra
zredu, drugo in tretje pa Ma- 
tea Petronijevič in Igor Mare- 
nič. Prve izvedbe "male Bar
colane" seje udeležilo tudi več 
slovenskih zamejskih jadral
cev, članov klubov Čupa in Si
rena. Najbolje se je odrezal 
Čupin jadralec Jaro Furlani, 
sicer dobitnik bronastega od
ličja na nedavnem svetovnem 
prvenstvu v La Coruni, ki je 
zasedel končno 11. mesto.

Poleg "male Barcolane" po
tekajo v tem tednu tudi dru
ge predhodne regate. Tako se 
je v regati za pokal Bernetti na 
prvo mesto uvrstila zmago
valka lanske Barcolane, jadr
nica Adriacom, pokal pa je šel 
jadrnici Selavy (razred IMS). 
Sicer bodo posadke tekmova
le za kar lepo število pokalov 
in trofej. Poleg najpomem
bnejšega Jesenskega pokala 
za zmagovalce v vseh kate
gorijah in Trofeje Challenge za 
absolutnega zmagovalca se

bodo jadralci potegovali še za 
Trofejo Fincantieri (ta bo šla 
novi jadrnici, ki so jo zgradili 
v italijanskih ladjedelnicah in 
splavili v letu 2000 in ki bo 
premagala največje število 
drugih plovil v svoji kategori
ji), za Trofejo zavarovalnice 
Generali (ta bo šla najboljši 
tuji jadrniki, ki bo premagala 
največje število plovil v svoji 
kategoriji), za Trofejo Goriške 
hranilnice, ki bo šla najbolje 
uvrščeni jadrnici iz goriške 
pokrajine, za Trofejo italijan- 
sko-avstrijskega prijateljstva, 
ki bo šla najbolje uvrščeni av
strijski jadrnici med mesti, ki 
so pobratene z italijanskimi 
občinami, za Trofejo Nino Pe- 
rizzi, ki bo šla tržaškemu ja
dralnemu klubu s šestimi naj
bolje uvrščenimi jadrnicami, 
za Trofejo Alvino Burresi, ki 
bo šla jadralni karieri krmarja, 
za Pokal Marlin-Trofejo Fran
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co Ursich Challenge, ki bo šla 
drugouvrščenemu v sedmi 
kategoriji. Poleg tega bodo še 
podelili razne druge manjše 
nagrade.

Barcolana je že zdavnaj 
prekoračila krajevni okvir in 
je, kot znano, postala medna
rodno priznano in svetovno 
znano jadralno tekmovanje. 
Pa tudi ni več samo striktno 
športni dogodek. Gre v bistvu 
za mnogovrstni spektakel, za 
parado športnih in drugih 
zvezdnikov ter v bistvu tudi 
za kulturni dogodek. Tako se 
skozi cel teden vrstijo koncer
ti tako domačih glasbenikov 
in ansamblov (nastopili so tu
di Kraški ovčarji), kot tudi ta
kih, ki so znani na vsedržavni 
sceni italijanske lahke glasbe. 
Vrhunec pa seveda je in osta
ja nedeljska regata, ki bostar- 
tala ob 10. uri.

iz
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Politična komunikacija v Sloveniji 
je  napačna. To pravijo izvedenci ljub
ljanske fakultete za družbene vede. 
Politiki so preveč resni, v svojih govo
rih so velikokrat prav moreči in dol
gočasni. Pomislite na Drnovška, Jan
šo, Peterleta - kot najvidnejše pred
stavnike tega načina komuniciranja.

Predvsem mislijo družboslovci na 
monoton način govora, ki nima no
benih sprememb v višini glasu, torej 
brez poudarkov, navdušenja, zgraža
nja, veselja ali žalosti. Če primerjamo 
to s komunikacijo po svetu, bomo 
videli, da je  vse to res. Pred kratkim 
sem videl prenos kongresa Laburisti
čne stranke Velike Britanije v Brighto- 
nu. Kongres je  bil poln glasbe, pred
stavitvenih video-posnetkov, ploska
nja, navdušenja in skakanja. Politiki 
so tekmovali med seboj, kdo bo bolj 
živo in prepričljivo govoril, kdo bo iz
rekel več šal na račun političnih na
sprotnikov. Blair se je  v svojem govo
ru dobesedno spotil in bi njegov go
vor lahko primerjali klasični šoli go
vorništva, s pravilnimi vzponi in pad
ci, resnimi in šaljivimi trenutki ter pra
vo mero monotonih dejstev in za
bavnih vložkov.

Predvolilna kampanja je  seveda v 
polnem razmahu in tudi tokrat nam 
politiki obljubljajo gradove v oblakih. 
Poglejmo samo plakate, ki krasijo ali 
strašijo po slovenskih mestih. Zdi se, 
da vsi politiki obljubljajo v prihodnje 
»več energije« oz. boljše čase za po
litično komunikacijo. Najprej je tu 
dejstvo, da se mnogi pojavljajo na 
plakatih brez kravat. Radi bi nam spo
ročili, da bodo v prihodnje bolj spro
ščeni, bolj vsakdanji, življenjski in bli
že navadnemu človeku. Drnovšek ho
di v preprosti črni majici z nekaterimi 
znanimi osebnostmi in se na enem 
plakatu celo prijazno smeje. Dejstvo 
je, da nismo do sedaj še nikoli videli 
Drnovška brez kravate in je  sploh 
znan po tem, da se nikoli ne nasmeje, 
kje pa da bi še bil veder in vesel!

Podobno so naredili z Janšo, ki so 
ga oblekli v črn suknjič in široko od
peto belo srajco, ki mu leze čez ovrat
nik suknjiča, da bi izgledai kot kak 
»latin lover« ali pevec Gianni Rijavec. 
Vsi pa vemo, da spada Janša med 
najbolj toge in monotone slovenske 
politične govornike. Prav tako se tudi 
on na plakatu prijateljsko smeje, kar 
je  sicer še bolj redko kot pri Drnov
šku. Da bi stvar bila še bolj vesela, so 
mu postavili modro ozadje in živo ru
mene sončnice.

Tako Drnovšek kot Janša kažeta na 
plakatih le del obraza, pleša pa je  od
rezana. Morda se bojita konkurence 
ostalih politikov, ki imajo lase in jih  
tudi ponosno razkazujejo: Zagožen, 
Bizjak in predvsem Borut Pahor, ki bi 
po poklicu lahko bil tudi fotomodel. 
In najbrž je  to vplivalo na slovensko 
politično komuniciranje. Plakati so 
bolj podobni izboru najlepšega in 
najbolj simpatičnega slovenskega 
politika leta 2000. To pa spominja 
na Berlusconijeve plakate, kjer poli
tik vedno nastopa s kakšno starejšo 
sliko. Bo lepota odločala o politični 
prihodnosti Slovenije ? In če lepota res 
odloča, se mi poraja drugo vprašanje.

V Sloveniji se trenutno sprašujejo, 
koliko žensk kandidira v kateri stran
ki. In kljub temu v tem lepotnem tek
movanju še nisem zasledil ene priku
pne gospe. Pa naj mi kdo ne pravi, 
da sta Drnovšek in Janša sposobna s 
svojimi prikritimi plešami izvabiti več 
glasov, kot bi jih  prijetna dama. O 
ženskah v politiki se očitno le govori.

Vse kaže, da so tudi ti estetski o- 
beti le tipične obljube predvolilnih 
kampanj: Volite za nas, saj bomo naj
manj dolgočasni, najbolj veseli in 
najbolj navdušeni! Ko pa enkrat pri
dejo na oblast, si nadenejo dolgoča
sne kravate in kisle obraze ter nas 
začnejo spet dolgočasiti z monoto
nimi govori. Dobro pa vemo, da so v 
zgodovini govorništva bili najpo
membnejši tisti govori, ki so znali 
premakniti množice: jih  navdušiti ali 
ogorčiti.

PETER SZABO

Problem  p a  n i samo  
na p o lit ič n i ravn i. K ljub  
nekaterim  hvalevrednim  
pobudam , ko t sta n p r.p re g le d  
novega slovenskega f i lm a  a li  
dragocena dejavnost Skupine  
85  id r ,  se ves tru d  k a j km alu  
z re d u c ira  le na k a k  - s icer 
kakovosten - članek o 
Kosovelu a li  Černigoju na  
ku ltu rn ih  straneh dnevnika
I I  P iccolo a l i  p a  na kako  
p rilo žn o s tn o  p o ro čan je  a li  
pism o, k i p a  g a  v večini 
p rim e ro v  napiše slovensko 
p e ro . Smo res tako  nezan im iv i 
oz. za n im iv i sam o takra t, 
ko j e  g o v o r o fo jb a h  a li  
p o le m ik a h  o ko li bazoviškega  
spom enika, ko t se je  to  
zgod ilo  p re d  kra tk im ?  A li p a  
bi s i tu d i sam i m o ra li v bolj 
p r iz a d e v a ti z a  večjo 
"vidljivost" oz. "vidnost" naše 
skupnosti v tržašk ijavn o sti?

Nekdo je rekel, da, dokler bo tudi 
en sam Slovenec v Trstu, bo živ tu
kajšnji nacionalizem. Žal, a je tako. 
Etnično sovraštvo je že v kromozo- 
mih tukajšnjih Jjudi, če se s tem stri
njamo ali ne. Če beremo zapisnike 
občinskega sveta vTrstu izpred 150 
in več let, zasledimo isto sovraštvo, 
ki smo ga spoznali pod fašizmom, 
v dobi hladne vojne ali pred nekaj 
leti. Dvestoletna dezinformacija, po
niževanje, odklanjanje vsega, kar di
ši po nas, je pustilo težko sled, ki je 
ne bo lahko izbrisati. In pri večini 
someščanov ne opazim niti prave 
motivacije, da bi nas spoznali, kar 
je še najhuje. Res je tudi, da so bili 
storjeni veliki koraki v pravo smer. 
Pomislimo le na vzdušje, ki je na
stalo v tržaški Cerkvi od škofa Bel- 
lomija do danes. Pa tudi nov spro
ščen odnos, brez predsodkov npr. 
do stikov s Slovenijo, ki ga čutimo v 
mestu, odkar je za krmilom ta upra
va. Ne bi dajal prevelike teže prote
stnim pismom v Piccolu, saj gre ve
dno za ene in iste osebe, ki se s tem 
izživljajo. V teh primerih veliko bolj 
zaleže pametno, tudi ostro pismo v 
odgovor, s prikazom zgodovine. Lju
dje dobre volje, ki jih ni malo, bodo 
to cenili in nam dali prav. Za tiste 
pa, ki so od vedno zagrenjeni s so
vraštvom, itak ni pomoči. Potrebno

POLITIČNA  
TEZA MANJŠINE

bo še veliko truda na širšem kultur
nem področju. Vsaka pobuda je tu 
hvalevredna, od predstavSSG s pod
napisi do mešanih zakonov, ki se od
ločijo za vpis otrok v slovensko šolo, 
do tečajev slovenščine po šolah in 
društvih. Vse to lahko pripomore k 
boljšim odnosom, saj je prav jezik 
največja pregrada za približevanje 
našemu narodu, ker ga pripadniki 
večinskega naroda ne poznajo. Da 
smo včasih preveč zaprti vase, bo 
tudi držalo, saj je bolj "komod" dia
log ali tudi prepir v hiši kot pa so
očanje z različnim narodom. Ponav
ljam, daje nepoznavanje jezika pri 
tem težava, a koliko smo tudi mi "a- 
gresivni" v dobrem pomenu bese
de? Južnotirolec doma pozdravi vse 
z “Griiss Gott" in vsak to že razume 
ter se potrudi, da mu pride naproti. 
Malo zdravega ponosa nam ne bo 
škodilo, ko se odpiramo drugim, ki 
nas obdajajo. To ni še nacionalizem 
ali nasilje. Pokažimo na vljuden na
čin, da ljubimo svoj jezik in svojo 
zgodovino, takšno, kakršna je bila. 
Ce bo naš sogovornik pošten, bomo 
tudi deležni spoštovanja in se nam 
bo prej približal, kot če bi bili pre- 

' ponižni. Vprašanje je tudi, ali se sami 
dovolj spoštujemo, ali sprejemamo 
slovensko državo kot matico in ne 

| kot "Jugo", važno le za bencin in do
bro kosilo, in našo kulturo ter jezik 
kot temeljni vrednoti, ki prideta pred 
tržaškim pogovornim jezikom. Ne 
moremo biti vidni, če se sami ne iz
kažemo. Naša "vidljivost" bo odvi
sna od vsega tega in pa od kakovo
stne priprave, brez katere ne more
mo zahtevati več kot vljudnosti. Če 
bomo izvirni in pozorni do vsega, 
kar se dogaja, in bomo temu dodali 
naš dobri prispevek, se bodo goto
vo tudi drugi tega zavedali. Pa imej
mo zaupanje v boljšo bodočnost. 
"Spes ultima dea", so pravili stari 
Rimljani, ki so vladali svetu.

Trst j e  že  danes središče  
nekaterih  pom em bnih  
m ednarodn ih  ustanov. P re d  
k ra tk im  se je  izvedelo, d a  bo 
m arca  p rih o d n je g a  leta  naše

mesto gostilo  tu d i vrh  osm ih  
najbo lj ra z v itih  d rža v  v svetu, 
posvečen vprašan ju  varstva  
okolja . Vendar obstaja  tu d i 
d ru g a  p la t  medalje, k i je  bolj 
tem na in upravičeno vzbuja  
zaskrb ljenost. N e mislim  
to liko  na "exploit"Jorga  
H a id e r ja  na p ro s la v i 170- 
letnice nove ceste Trst- 
Iju b lja n a -D u n a j, k o lik o r  
na aten ta t na sedež 
Srednjeevropske pobude te r  
na napovedani m ednarodni 
shod desničarskih  skra jn e 
žev. A li ta k i dogodki utegnejo  
za re s  p o r in it i  T rst v novo 
m račno obdobje svinčenih let?

Prav zaradi preobrata, ki je na
stal po letu 1990, in zaradi novega 
vzdušja, ki ga je prinesla ta občinska 
uprava, bo težko, da se vrnemo na
zaj. Ne verjamem v to možnost. Če 
bi mu krajevni italijanski mediji ne 
dali toliko pozornosti, bi se Haider
jev prihod niti ne opazil. Pa tudi za
dnja manifestacija fašistov ni prine
sla več kot sto ljudi na ulico. Sedaj 
je čas, da odkrijemo zgodovinsko 
resnico zadnjega stoletja in na njej 
gradimo bodočnost. Ne vem, zakaj 
ni še objavljena raziskava italijan- 
sko-slovenske zgodovinske komisi
je o naših krajih. Bila bi poštena pod
laga za nadaljnje pogovarjanje na 
poti sožitja.

SSk je  p re d  časom sklenila  
sp orazum  z  nekaterim i 
sred insk im i kom ponentam i 
levosredinske koa lic ije  z a  
skupen nastop na p r ih o d n jih  
občinskih volitvah. K a j si 
obetate od  tega zavezništva?

Smo pred objavo "manifesta" no
ve koalicije med SSk, Ljudsko stran
ko, Prodijevimi Demokrati, Demo
kratičnimi socialisti in republikanci, 
ki bo ponujen civilni družbi, po mo
delu liste "Marjetice", ki je že razšir- 

; jena po Italiji. Slo bo za neki Refor
mistični center, ki se bo soočal z Le- 

J  vimi demokrati za nadaljnje dogo
vore in nastope v okviru Oljke, da

I se spoštujejo ravnovesja, ki jih koa

licija normalno zahteva. Čeprav bi 
si želeli samostojnega nastopa, smo 
prisiljeni v dogovore zaradi krivične
ga volilnega zakona, ki ne predvide
va zajamčenega zastopstva za 
manjšine, kot je v drugih evropskih 
deželah ali državah. Tudi zaščitni 
zakon ne odpravi te krivice, kar je 
hudo. Od tega zavezništva si obe
tamo boljše ravnovesje v koaliciji, s 
katero sodelujemo, da ne bi prišlo 
do vsiljevanja kandidatov ali da se 
npr. ne bi več zgodilo, da ena od kom
ponent zahteva in doseže izključitev 
drugih partnerjev iz raznih uprav.

Odnosi z  n eka te rim i 
p a r tn e r ji v sedanji k o a lic iji 
niso najbo lj idea ln i. SSk je  
im ela večkrat ostro  polem ične  
spore z la s ti s s tranko  Levih  
dem okratov. K je  so p o  
vašem m nenju v z ro k i z a  
tako  napete odnose?

Vzroki so v tem, kar sem komaj 
povedal: če bomo vsi spoštovali po
men ostalih partnerjev koalicije in 
ne bomo skušali omejevati prisot
nosti nekaterih v izvoljenih telesih 
zato, da bi se igrali na namišljene 
"neonacionaliste" in da bi sprejema
li teze, ki so pa v korist drugih na
cionalizmov in zapostavljajo našo 
manjšino, bo že šlo. Drugače bodo 
odnosi vedno napeti.

V sekakor boste m o ra li te 
odnose ra z ja s n iti p re d  
p rih o d n jim i občinskim i 
volitvam i. K a j m islite o le-teh? 
A li levosredinska ko a lic ija  
lah ko  zm ag a  tu d i b re z  IUyja?

Od vedno sem prepričan v moč 
dialoga v politiki, posebno če druge 
rešitve niso možne, kot je v prjme- 
ru prihodnjih volitev v Trstu. Če bi 
llly lahko kandidiral v tretje, bi bil 
verjetno izvoljen kar v prvem kro
gu, a zakon tega ne dopušča. Zato 
bo treba napeti vse sile, obnoviti ko
alicijo med Oljko in lllyjevo listo in 
dobiti primernega nasleidnika seda
njemu županu, da se izpolni načrt, 
ki si ga je ta večina zastavila, za bolj
šo bodočnost tudi nas Slovencev. 
Če bomo pametno vztrajali na pra
vičnih zahtevah, ki so že danes na
kazane, bomo lahko doživeli še no
vo pomlad, kar voščim sebi in vsem 
našim ljudem!

R A Z P I S  EVROPSKE K O M I S I J E

SOFINANCIRANJE ZA NAČRTE MANJŠIN
Evropska komisija je 16. septem

bra letos objavila v Uradnem listu 
Evropskih skupnosti razpis za sofi
nanciranje projektov za promocijo 
in zaščito regionalnih manjšinskih 
jezikov in kultur.

Na razpolago je 2,5 milijonov ev
rov za načrte, ki predvidevajo sode
lovanje med različnimi manjšinski
mi skupnostmi. Sofinanciranje na
črtov, ki se neposredno tičejo manj
šinskih skupnosti, ki živijo v Evropi, 
je EU začela v osemdesetih letih.

Projekti, ki bodo deležni finan
čne podpore EU, bodo kriti do 50% 
potrebne vsote, in to s prispevkom 
od 50.000 do 150.000 evrov, to po
meni, da pri EU računajo, da bodo 
lahko pomagali pri izvedbi od 30 do 
40 projektov. Za omenjene prispev
ke ne pridejo v poštev komercialna 
podjetja ali posamezniki.

Rok za vlaganje prošenj bo za
padel 6. novembra 2000.

Poglejmo podrobneje. Evropska 
komisija nudi finančno pomoč za 
naslednje tipologije načrtov:
a) izmenjava izkušenj: konference, 
seminarji, stages, študijski izleti ipd. 
Omenjene dejavnosti morajo objeti 
določen tematski sklop, izvesti pa se

morajo med subjekti oz. ustanova
mi različnih manjšinskih skupnosti;
b) vključitev omenjenih dejavnikov 
v mrežo, ki bi nudila stalne stike med 
ljudmi, ki pripadajo različnim jezi
kovnim skupnostim ali ki jih vežejo 
v določenih panogah ali jih druži po
dobna tematika. Omenjene mreže 
so seveda lahko tudi virtualne.
c) razvoj skupnih načrtovanj: načr
tovanje projektov, ki se tičejo več je
zikovnih skupnosti. Omenjeno načr
tovanje mora sooblikovati več jezi
kovnih skupnosti.
d) prenos kompetenc: načrti mora
jo predvidevati prenos kompetenc 
na določeno skupnost. Omenjene 
načrte lahko promovira skupnost, 
ki si prizadeva za prenos znanja na 
drugo, ali v nasprotnem primeru za 
skupnost, ki si želi prenosa omenje
nih kompetenc s strani druge skup
nosti ali specifičnih ustanov. Strokov
njaki, ki bodo nastopili v teh prime
rih, morajo biti soudeleženi pri prvi 
fazi, slediti razvoju in presoditi pre
nos omenjenega znanja.
e) koordinacija načrtov: načrtova
nje koordiniranih projektov, ki si pri
zadevajo za ohranjanje in vredno
tenje jezika, pri katerem se angažira

jo različni dejavniki na naslednjih 
predvidenih področjih:
- razvoj jezikovnega bogastva v ob
liki slovarjev, leksikonov, terminolo
gije in slovnice, arhivov, jezikovnih 
študij ipd.
- razvoj jezikovnih kompetenc: po
učevanje jezika (tudi na daljavo), for
miranje učnega osebja, produkcija 
in širjenje instrumentov za učenje, 
razvoj in širjenje pedagoških metod, 
promocija dvojezičnosti/večjezi
čnosti.
- neposredna promocija jezika: s 
pobudami, ki si prizadevajo za in
formiranje, promocijo in prisotnost 
jezika na vizualnem področju.
- družbeno-gospodarski aspekti je
zika: prisotnost jezika v družbenem 
in gospodarskem življenju, jezik in 
gospodarski razvoj.
- kultura in mediji: kulturne pobu
de in živa umetnost, širjenje literar
nih, glasbenih in avdiovizualnih tek
stov, časniki, radio in televizija.

Kriterji: Evropska unija bo pod
prla načrte,
- ki se neposredno tičejo manjšin
skih jezikov. Ob tem bodo pri se
lekciji upoštevali tudi finančno ka
paciteto in zmogljivost uresničeva

nja predstavljenih načrtov;
- ki predvidevajo krepitev evropske 
dimenzije z izmenjavo znanja, iz
kušenj in skupnih pobud;
- ki so dosledni z namerami, ki jih 
EU predvideva v razpisu;
- ki bodo dosegli čim več ljudi in 
katerih učinki bodo trajni;
- ki predvidevajo inovativnost v 
prid prizadetih jezikovnih skupno
sti, t.j. z uporabo novih tehnologij 
in prijemov;
- ki se kakovostno predstavljajo s 
primerno bilanco, organizacijo de-

teT ne razpolagajo z drugimi fi
nančnimi prispevki s strani Evrop
ske unije.

Načrti naj bodo izvedljivi v roku 
dveh let.

Prošnjo morajo interesenti pred
staviti na formulariju, ki je na razpo
lago na spletni strani z naslovom 
http://europa.eu.int/comm/educa- 
tion/mercator/langmin.html, jo iz
polniti v enem od uradnih jezikov 
EU (v našem primeru v italijanščini) 
ter jo poslati po pošti do 6. novem
bra 2000.

Razpis je na razpolago tudi na 
spletni strani www.eblul.org.


